
رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام در بیانیه انتخاباتی 
خود انتخابات هفتم اسفند را، یکی از فرصت های بسیار 
های  تندروی  شدن  نهادینه  از  جلوگیری  برای  گرانقدر 

سیاسی و افراط کاری های دینی در جامعه دانست.

آیت الله اکبر هاشمی رفسنجانی در این بیانیه از همه 
مردم عزیز در سراسر کشور درخواست کرده است که جمعه، 
هفتم اسفند، فارغ از جناح بندی های سیاسی، به وحدت 

ملی و انسجام اسلامی بیاندیشند و ...

»جبهه پایداری می تواند شب آخر لیستی بدهد«، پیش بینی دقیق یکی از چهره  های اصولگرا که کابوس محافظه کاران 
را به حقیقت تبدیل کرد. در روزهای گذشته، تیم رسانه ای احمدی نژاد لیست انتخاباتی ای را ارائه کرد که لیدری آن برعهده  

مرتضی آقا تهرانی، دبیرکل جبهه پایداری بود. لیستی که متشکل بود از اعضای جبهه پایداری و وزرای احمدی نژاد!
این در حالی بود که ماه ها جریان اصولگرا به ریاست حداد عادل به دنبال وحدت دویدند و می گفتند هیچ اختلافی در میان 
نیست. این لیست، نشان داد که پایداری ها نه تنها در سال 92 دلیل اصلی شکست اصولگرایان بودند، بلکه امسال نیز آمده اند 

تا دومین ضربه را به بدنه نیمه جان این جریان وارد کنند...

رئیس ستاد انتخابات کشور با تاکید بر این که هرگونه 
اطلاعیه رسمی مرتبط با انتخابات از طریق این ستاد انجام 
می شود گفت که اطلاعیه های رسمی ستاد انتخابات کشور 
با امضای وی یا دبیر ستاد از طریق شبکه های سراسری 

صدا و سیما قابلیت پخش دارند.
محمدحسین مقیمی طی اطلاعیه ای از صدا و سیما 
درخواست کرد که اطلاعیه های رسمی ستاد انتخابات 
از  کشور  انتخابات  ستاد  دبیر  یا  وی  امضای  با  کشور 
طریق شبکه های سراسری صدا و سیما پخش شوند. وی 
همچنین تاکید کرد: اطلاعیه های ستاد انتخابات استان ها 
صرفا با امضای استاندار، یا رئیس ستاد انتخابات استان 
رسمیت داشته و قابل پخش در شبکه های استان می باشد 
فاقد  از شبکه سراسری  استانی  اطلاعیه های  پخش  و 
جایگاه قانونی است. در این اطلاعیه رئیس ستاد انتخابات 
کشور اعلام کرد: با عنایت به صدر ماده 25 قانون انتخابات 
مجلس شورای اسلامی وزارت کشور مامور اجرای قانون 
انتخابات مجلس بوده و مسئول حسن جریان انتخابات 
است و به استناد ماده 23 آن وزارت کشور موظف شده 

است در طول برگزاری انتخابات با توجه به وظایفی ...

دبیر دوم شورای عالی حوزه های علمیه تصریح کرد: 
بی شک بروز بداخلاقی انتخاباتی باعث ایجاد نکبت و نیز 

تشدید اختلاف و تنش در سطح جامعه می شود.
آیت الله سید محمد غروی  با بیان این که کاندیداهایی 
که برای عرصه رقابت انتخاباتی حاضر می شوند، از نظر 
شورای نگهبان کف صلاحیت ها را حایز هستند، اظهار 
داشت: وقتی این حداقل ها را نامزدهای انتخابات دارند و 
از سویی شاهد وسواس و دقت بسیار زیاد و ارزنده شورای 
محترم نگهبان هستیم لذا دیگر تخریب کاندیدها چه به 
طور صریح و چه به صورت تعریضی و کنایه ای، هیچ وجه 

شرعی و اخلاقی ندارد و ...

انتقاد رئیس 
ستاد انتخابات 
از صداو سیما

آیت الله سید محمد غروی:

نان به نرخ 
روز خورها به فکر 

مردم نیستند

تبدیل کابوس شب آخر محافظه کاران به واقعیت

پایداری، اصولگرایان 
را نقره داغ كرد
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محمد رضا عارف: 

همه باید حرف هایشان را بزنند

قائم مقام حزب موتلفه اسلامی:

یادگار امام و هاشمی به ملت تعلق دارند

پرداخت اقساطی جرائم رانندگی

آیت الله هاشمی رفسنجانی عنوان کرد:

انتخابات فرصتی برای جلوگیری 
از نهادینه شدن تندروی 
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روزنامه صبح ایران

دکتر علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی با جمعی از اصحاب 
رسانه، طلاب و روحانیون دیدار و در این نشست صمیمانه به سوالات آنها 

پاسخ داد. مشروح این نشست به شرح زیر است:
* آقای دکتر لاریجانی ما می خواستیم یک گفت وگوی صمیمانه با 
حضرتعالی داشته باشیم، فارغ از بحث و مسائلی که در مصاحبه های رسمی 

مطرح می شود، بنابراین می خواستم در ابتدا درخصوص خودتان صحبتی 
داشته باشید. لطفا توضیحی درباره مکان تولد خود و شرایط آن دوران 

بفرمایید.
من از بدو تولد تا سن 6 سالگی در نجف اشرف بودم و بعد از آن به همراه پدرم 

در سال 1341 به ایران آمدم...

دکتر علی لاریجانی نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی:

قضایای 22 بهمن هیچ ربطی به مردم قم نداشت
 با هیچ شرکتی از جمله مرکز تفریحی زیتون نسبت و رابطه ای ندارم        چه شد که علی لاریجانی از قم کاندیدای انتخابات مجلس شد

 دولت فعلی مسیر اقتصادی را درست دنبال می کند            برای شهر قم باید یک افق درازمدت در نظر گرفت

ملت ما نخواهد گذاشت 
كلام رهبری روی زمین بماند

دکتر حسن روحانی:
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رای می دهم
ساده ترین شکل مشارکت سیاسی، رای دادن شهروندان 
به احزاب، افراد و سیاست هاست؛ افزایش میزان مشارکت، 

دموکراسی را تحکیم و تقویت می کند.
انتخابات در دموکراسی های امروز در حقیقت مهمترین 
وسیله ی انعکاس افکار عمومی، خواست ها و ترجیحات 

مردمی است. افکار عمومی به طور مستقیم و غیر مستقیم بر روی تصمیم گیری های 
سیاسی تاثیر می گذارد.

انتخابات روشن ترین فرصت رسمی را در اختیار عموم می  گذارد تا بر فرایند سیاسی 
تاثیر بگذارند و مستقیم یا غیر مستقیم به تعیین کسی که باید قدرت سیاسی را در اختیار 

گیرد کمک می کند.
مهم ترین کارکرد انتخابات این است که موجب می شود، سیاستمدارانی که مدعی اند 

برای عموم مردم سخن می گویند، سرانجام مورد داوری عموم قرار گیرند.
الگوهای رفتاری در رای دادن در چهار نظریه مورد بررسی قرار می گیرد:

1.  الگوی هم ذات پنداری با حزب
بر احساس دلبستگی روان شناختی مردم به حزب ها مبتنی است. رای دادن جلوه ای 
از جانبداری پرشور است، این جانبداری تعهد آمیز، به آفرینش، ثبات و استمرار، به ویژه در 

چارچوب الگوهای عادی رفتار رای دادن می انجامد.
2.  الگوی جامعه شناختی

رفتار رای دادن را به عضویت گروه ربط می دهد و بر طبق آن، رای دهندگان الگویی 
را برای رای دادن می پذیرند که نشان دهند، موقعیت اقتصادی و اجتماعی گروهی است 

که به آن تعلق دارند.
3.  الگوی گزینش عقلانی

براساس این دیدگاه رای دادن عملی عقلانی است، به این معنا که یکایک رای دهندگان 
معتقدند که بر پایه منافع شخصی درباره ی اولویت حزب شان تصمیم می گیرند، در این 
الگو رای دادن به جای آنکه اقدامی از روی عادت و نمودی از دلبستگی ها و وفاداری ها 

باشد، اساسا ابزاری تلقی می شود: یعنی وسیله ای برای رسیدن به هدفی.
4. الگوی ایدئولوژی مسلط

نظریه های رادیکال رای دادن به روشن شدن میزان شکل گیری گزینش های فردی 
از راه فرایند دستکاری و کنترل ایدئولوژیکی می انجامند.

این گونه نظریه ها، رای دادن را بازتاب موقعیت شخص در سلسله مراتب اجتماعی می 
دانند و تاکید دارند بر این که چگونگی تفسیر گروه ها و افراد از موقعیت خودشان بستگی 
دارد به چگونگی ارائه ی این موقعیت از راه آموزش و پرورش، حکومت و مهم تر از همه 

رسانه های جمعی.
 براساس الگوی ایدئولوژی مسلط، رسانه ها قادرند جریان ارتباطات سیاسی را با تعیین 

دستور کار بحث و نیز ساختاربندی ترجیحات و همدلی ها، منحرف کنند.
پیامد این کار آن است که اگر تلقی های رای دهندگان با اعتقادات و اصول ایدئولوژی 
مسلط سازگار باشد، حزب ها نخواهند توانست از عهده ی توسعه ی سیاست هایی که 

بیرون از آن ایدئولوژی قرار می گیرند، برآیند.
بنابراین با انتخاب یکی از الگوهای رفتاری رای دادن، هر چه حضور مردم بیشتر شود، 
حاصل انتخابات به عقلانیت و اعتدال نزدیک تر خواهد بود و با مشارکت در توزیع قدرت 
سیاسی فرایند جمهوریت و اسلامیت نظام را قوت می بخشیم و به تعبیر حکیمانه ریاست 

جمهور زبان انقلاب را روزآمد کنیم.
* کارشناس مسائل سیاسی

محمد هاشمی:

محبوبیت سیدحسن بیشتر شده است
محمد هاشمی گفت: بیت امام راحل و شخص آقای سید حسن خمینی در نزد افکار 
عمومی همواره یک جایگاه رفیع داشته اند. در واقع بیت امام و سید حسن خمینی همواره 
مورد توجه و محبت مردم بوده اند.  بعد از مسائل اخیر، محبوبیت سیدحسن در میان مردم 

حتی افزایش هم یافته است.
وی در گفتگو با انتخاب افزود: سید حسن خمینی دستکم 6 سال است که درس 
خارج از فقه می دهد. این خودش دلیل  بزرگی برای صلاحیت فقهی و اجتهاد وی است. 
از طرف دیگر بسیاری از بزرگان حوزه و علمای بزرگ  بر صلاحیت  و اجتهاد سید حسن 
خمینی شهادت دادند. هاشمی توضیح داد: پیش از این نیز بیت امام )ره( و شخص سید 
حسن خمینی در نزد بسیاری از اقشار مختلف مردم محبویت خاص خودش را داشت؛ اما 
بعد از این جریانات اخیر به جرات باید گفت این محبوبیت چند برابر شده است. قطعا در 
آینده سیاسی سید حسن خمینی این افزایش محبوبیت نقش موثری خواهد گذاشت. 
هاشمی با اشاره به این که اعلام عدم احراز سید حسن خمینی نه تنها از شان و منزلت و 
مقام بیت امام راحل و شخص وی نکاست گفت: همان رفتار متین و اخلاق مدارانه  سید 
حسن خمینی که علی رغم مین باطنی اما به توصیه بزرگان و همچنین برای ادامه دادن 
راه امام خمینی راحل پا به عرصه گذاشت و به قصد حمایت از نظام و خدمت به مردم بر 
اساس تعهد اخلاقی که نسبت به انقلاب اسلامی و میراث امام خمینی داشت، به عرصه آمد. 
همین نحوه برخورد باعث شد که سید حسن خمینی در نزد افکار عمومی بسیار محبوب تر 
شود. بعد از ردصلاحیت هم برخورد متینانه و بزرگوارانه ایشان بازتاب بسیار خوبی در بین 
مردم داشته است.  محمد هاشمی با اشاره به حمایت جامعه مدرسین قم از لاریجانی در 
انتخابات مجلس افرود: همین الان نیز آقای لاریجانی از پشتیبانی جریانات اصیل، قدیمی 
و ریشه دار اصولگرایان از جمله جامعه مدرسین قم برخوردار است. در نتیجه باید ماهیت 
جبهه ای اصولگرایان و تفاوت های درون آن را در نظرداشت. با توجه به این نکته در می 
یابیم که لاریجانی هنوز هم از وزنه های اصلی اصولگرایان قدیمی تر و ریشه دار تر است. 
محمد هاشمی با اشاره به تلاش برخی جریاتات تندرو برای ایجاد فضای نامناسب سیاسی  
به اسم اصولگرایی، عملکرد آنان را نه اخلاقی  و نه سیاسی دانست و افزود: متاسفانه برخی 
جریانات تندرو در درون اصولگرایان به جای آن که به رقابت سالم بپردازند و خود را تبلیغ 
کنند بیشتر به سمت الگویی تخریبی رفته اند. آنان با تخریب رقبا می خواهند صحنه را برای 
خود خالی کنند. این جریانات تلاش می کنند که با تخریب چهره های شاخص برای خود 
جایگاه سیاسی تازه ای پیدا کنند. از همین رو است که برخی تندروها در جریان اصولگرایی 
علاوه بر تخریب رقبای اصلاح طلب خود حتی به تخریب شخصیت های بزرگ اصولگرا هم 
می پردازند.   در نهایت باز هم باید به این نکته توجه کرد که اصولگرایان یک طیف وسیع 

هستند و نباید تمامیت آن ها را صرفا در جریانات تندرو خلاصه کرد. 

محمد رضا عارف: 

همه باید حرف هایشان را بزنند
رئیس شورای سیاستگذاری انتخاباتی اصلاح طلبان در واکنش به لغو سخنرانی مصطفی 
کواکبیان در مسجد ابوذر گفت: زمان انتخابات است و حضور حداکثری مردم برای ما اصل 

است همه باید حرف هایشان را بزنند.
 محمدرضا عارف در حاشیه مراسم سخنرانی خود در مسجد جامع سمنگان نارمک در 
گفت وگو با خبرنگار سیاسی ایرنا چنین اقدامی را مایه تاسف خواند و افزود: باید این ظرفیت 
را ایجاد کنیم که اگر در جمع کسی نظر مخالف دارد اجازه دهیم نظرش را مطرح کند و 
ما این را نیاز داریم که در داخل خانواده بزرگ انقلاب دیدگاه های مختلف مطرح شود. وی 
تاکید کرد: اجازه دهیم مردم تشخیص دهند که چه کسی درست می گوید و چه کسی 
نمی گوید. عارف در خصوص راهکار پیشگیری از وقوع چنین کارهایی گفت: قبل از این که 
حرفی بزنیم وظیفه نیروی انتظامی است که این کار را انجام دهد و ما از جوانان می خواهیم 
که همدیگر را تحمل کنند و این ظرفیت در کشور وجود دارد، تحمل داشته باشیم هر 
کسی حرفش را بزند. وی گفت: حوصله داشته باشیم هر کسی حرفش را بزند اگر به جای 
خشن رسید طبیعتا نیروی انتظامی باید عمل کند و امیدوارم هیچ گاه نیروی انتظامی لازم 
نباشد. سخنرانی مصطفی کواکبیان نامزد اصلاح طلبان در دهمین دوره انتخابات شورای 

مجلس اسلامی تهران با حمله نیروهای خودسر مواجه شد.
در پی این اقدام، حزب مردم سالاری در واکنش به جلوگیری از سخنرانی انتخاباتی 
دبیرکل این حزب در مسجد جامع بلوار ابوذر تهران، در بیانیه ای از وزارت کشور خواست 

که امنیت اجتماعات داوطلبان انتخابات را تامین کند.

جعفر توفیقی:

کاندیداها امید به جامعه تزریق کنند
وزیر علوم دولت اصلاحات با بیان این که در حوزه علوم، مجلس آینده باید از دانشگاه 
ها و مدیریت دانشگاه ها حمایت کند و اعتبارات آن را افزایش دهد، گفت: تأکید من به 
خصوص بر روی جوانان و تحصیل کردگان جامعه است، به نظربنده باید مجلس آینده یکی 

از اولویت های کاری خود را بر موضوع اشتغال جوانان اختصاص دهد.
جعفر توفیقی در گفت و گو با جماران، با بیان این که در حال حاضر مشکل اصلی کشور 
رونق اقتصادی و اشتغال جوانان است، اظهار کرد: طبق شعاری که اصلاح طلبان در برگه 
های انتخاباتی خود داده اند، رونق اقتصادی باید اولویت اول مجلس آینده  باشد، چون در 
حال حاضر مشکل اول ما اقتصاد و  اشتغال جوانان است. وی ادامه داد: در سیاست های 
اقتصاد مقاومتی که مقام معظم رهبری ابلاغ کرده اند، تأکید زیادی بر روی رشد اقتصادی 
و مستقل شدن کشور از وابستگی های اقتصادی شده است. توفیقی  اضافه کرد: در همین 
راستا  پیگیری رشد 8 درصدی در اقتصاد کشور توسط دولت مستلزم یک تحرک و رونق 
اقتصادی است. تحرک و رونق نیز با نیروی انسانی و جوانان حاصل می شود. سرپرست 
سابق وزارت علوم دولت دهم خاطر نشان کرد: همه اینها مستلزم این است که واقعاً کشور 
یک فضای آرامی داشته باشد، یعنی همان گونه که در شعار اصلاح طلبان آمده  است، باید 
به جامعه امید تزریق شود تا جوان ها امید داشته باشند برای آبادانی کشور خودشان خدمت 
کنند. وی همچنین در مورد اولویت های مجلس آینده در حوزه علوم و دانشگاه ها گفت: 
در حوزه دانشگاه ها نقشی که مجلس می تواند ایفا کند، حمایت از دانشگاه ها، مدیریت 
دانشگاه ها، بهبود اعتبارات دانشگاه ها و همچنین ایجاد اشتغال برای فارغ التحصیلان 
دانشگاهی است. به نظر من مجلس می تواند نقش زیادی در توسعه علمی کشور ایفا کند. 
توفیقی تأکید کرد: تأکید من به خصوص بر روی جوانان و تحصیل کردگان جامعه است، 
به نظربنده باید مجلس آینده یکی از اولویت های کاری خود را بر موضوع اشتغال جوانان 

اختصاص دهد.

انتقاد رئیس ستاد انتخابات کشور از صداو سیما
رئیس ستاد انتخابات کشور با تاکید بر این که هرگونه اطلاعیه رسمی مرتبط با انتخابات 
از طریق این ستاد انجام می شود گفت که اطلاعیه های رسمی ستاد انتخابات کشور با 

امضای وی یا دبیر ستاد از طریق شبکه های سراسری صدا و سیما قابلیت پخش دارند.
به گزارش ایسنا، محمدحسین مقیمی رئیس ستاد انتخابات کشور طی اطلاعیه ای از 
صدا و سیما درخواست کرد که اطلاعیه های رسمی ستاد انتخابات کشور با امضای وی یا 

دبیر ستاد انتخابات کشور از طریق شبکه های سراسری صدا و سیما پخش شوند.
وی همچنین تاکید کرد: اطلاعیه های ستاد انتخابات استان ها صرفا با امضای استاندار، یا 
رئیس ستاد انتخابات استان رسمیت داشته و قابل پخش در شبکه های استان می باشد و 

پخش اطلاعیه های استانی از شبکه سراسری فاقد جایگاه قانونی است.
در این اطلاعیه رئیس ستاد انتخابات کشور اعلام کرد: با عنایت به صدر ماده 25 قانون 
انتخابات مجلس شورای اسلامی وزارت کشور مامور اجرای قانون انتخابات مجلس بوده و 
مسئول حسن جریان انتخابات است و به استناد ماده 23 آن وزارت کشور موظف شده 
است در طول برگزاری انتخابات با توجه به وظایفی که به عهده دارد مطالب مربوط به 
انتخابات را به اطلاع مردم برساند. لذا بدیهی است صدور هر گونه اطلاعیه رسمی مرتبط 
با امر انتخابات باید از طریق ستاد انتخابات کشور انجام شود. وی همچنین اظهار کرد: در 
روزهای اخیر اطلاعیه هایی به نام ستاد انتخابات کشور از شبکه های مختلف سراسری صدا 
و سیما با مضامین ممنوعیت استفاده از عکس و تمثال بنیانگذار جمهوری اسلامی ایران 
و مقام معظم رهبری در عکس ها و آثار تبلیغاتی نامزدهای انتخابات پنجمین دوره مجلس 
خبرگان رهبری و مجلس شورای اسلامی پخش شده که ستاد انتخابات کشور هیچ نقشی 
در تهیه و صدور اطلاعیه با فحوای پیش گفته را نداشته و انتساب چنین اطلاعیه هایی به 

ستاد انتخابات کشور فاقد وجاهت قانونی است.

ظریف در نشست خبری مشترک با بن علوی

برای گسترش روابط با عمان
 سقف قائل نیستیم

محمدجواد ظریف با بیان اینکه روابط ایران و عمان مثال زدنی و نمونه است، تأکید کرد: 
ما برای گسترش روابط با عمان سقفی را قائل نیستیم و می خواهیم در همه حوزه ها روابط 

دو کشور گسترش پیدا کند.
به گزارش ایسنا، وزیر امور خارجه کشورمان بعد از گفت وگوی یک ساعت و نیمه با 
یوسف بن علوی در ابتدای نشست مطبوعاتی مشترک با وزیر امور خارجه عمان، اظهار 
کرد: خوشحال هستم که امروز میزبان هیأت عالیرتبه عمانی در تهران هستیم. در این 
سفر برادر عزیزم یوسف بن علوی را وزیر تجارت، رئیس هیأت سرمایه گذاری عمان، رئیس 
بانک مرکزی عمان، رئیس بانک مسقط و تعدادی دیگر از دوستان در وزارت امور خارجه 
عمان همراهی می کنند. وی با اشاره به عزم دو کشور جهت تقویت روابط دوجانبه تأکید 
کرد: روابط ایران و عمان روابطی مثال زدنی و نمونه است و ما از مقامات عمان از جمله 
سلطان عمان برای نقش فعالی که برای حل و فصل موضوع هسته ای داشتند تشکر کرده و 
می کنیم. ظریف با اشاره به محتوای مذاکرات یک ساعت و نیمه اش با این دیپلمات عمانی، 
خاطرنشان کرد: در جریان این گفت وگوها در مورد همکاری های دوجانبه و چندجانبه 
گفت وگو کردیم. در مورد همکاری های سیاسی، منطقه ای،  امنیتی و همچنین همکاری در 

پروژه های کوتاه  مدت، میان مدت و درازمدت گفت وگو کردیم.

تبدیل کابوس شب آخر محافظه کاران به واقعیت

پایداری، اصولگرایان را نقره داغ کرد

»جبهه پایداری می تواند شب آخر لیستی بدهد«، پیش بینی دقیق یکی از چهره  های 
اصولگرا که کابوس محافظه کاران را به حقیقت تبدیل کرد. در روزهای گذشته، تیم رسانه ای 
احمدی نژاد لیست انتخاباتی ای را ارائه کرد که لیدری آن برعهده  مرتضی آقا تهرانی، دبیرکل 

جبهه پایداری بود. لیستی که متشکل بود از اعضای جبهه پایداری و وزرای احمدی نژاد! 
به گزارش پایگاه خبری »تیک«، این در حالی بود که ماه ها جریان اصولگرا به ریاست 
حداد عادل به دنبال وحدت دویدند و می گفتند هیچ اختلافی در میان نیست. این لیست، 
نشان داد که پایداری ها نه تنها در سال 92 دلیل اصلی شکست اصولگرایان بودند، بلکه 

امسال نیز آمده اند تا دومین ضربه را به بدنه نیمه جان این جریان وارد کنند.
  وحدت احمدی نژادی ها و پایداری

حضور چشم گیر وزرای احمدی نژاد در لیست پایداری مشخص کرد که این دو طیف 
از هم جدا نمی شوند. گفتمان سوم تیر که پایداری و احمدی نژاد هر دو مولود آن هستند، 
راهی است که به یك هدف می رسد. بدون شك از آنجایی که  شاید نام احمدی نژاد و 
پایداری دافعه ای برای افکار عمومی داشته باشد، این جریان در پشت یك نام لیست 

»تریبون مستضعفین« را به بازار فرستادند. 
لیستی که در ابتدای انتشار آن در فضای مجازی سبب  رو شدن دست آنها برای عامه 
مردم و سبب عصبانیت افراد حاضر در راس این هرم )انحراف، پایداری ونواصولگرایان( 
شد. آنها در حالی به منتشرکنندگان این لیست حمله می کردند که  هیچ گاه اصل آن 

را تکذیب نکردند!
  پشت پای رادیکال ها از محافظه کاران

اما وضعیت این جریان از جایی غمناك تر شد که اجتماع انتخاباتی ائتلاف اصولگرایان در 
مسجد میدان فلسطین با بحران تراکم جمعیت مواجه شد! این جریان که بدنه اجتماعی 
کشور و نیز جامعه مدنی استقبالی نسبت به آن ندارد،  جای خالی اعضای پایداری را نیز 

در مراسم خود لمس کرد. 
عدم حضور اعضای جبهه پایداری در این اجتماع! بیانگر به اوج رسیدن اختلافات میان 
این جریان شد و نشان داد آن مقدار که احزاب سیاسی مانند موتلفه برای یاران آیت ا... 
مصباح ارزش قائلند، آنها هیچ اهمیتی به وحدت و ائتلاف با اندك یاران حداد نمی دهند. 
حال که جریان محافظه کار  تمام سرمایه اجتماعی خود را خرج جبهه پایداری کرده  و 
دیگر مهلتی برای تغییر رویکرد ندارد، خود را آماده شکست بزرگ در دومین کارزار این 

سال ها می کند.
  بازی مهندسی!

جریان محافظه کار و راستگرای ایران، که هر ضعف تشکیلاتی و سیاسی را برگردن جناح 
رقیب و استکبار می اندازند! این بار نیز همزمان با مشکلات ایجاد شده در مسیر آنها شروع 
به فرضیه سازی »مهندسی  انتخابات« توسط آمریکا کرده  اند تا اگر در ادامه بازی را باختند، 
رقبای خود را که شامل اصولگرایان، اصلاح طلبا، اعتدالگران و مستقلان هستند را متهم به 

بازی در زمین دشمن و خودباختگی کنند.
 آرزوی قهر مردم

جریان جدا شده از اصولگرایان ایران که این روزها انزوای سیاسی سختی را تحمل 
می کنند، حتی از تبلیغات صورت گرفته برای حضور مردم در انتخابات نیز واهمه پیدا 
کرده  اند. آنها علاقه زیادی داشتند تا مانند سال 90 که جریان هایی از نظام سیاسی ایران 
به دلایل مختلف زمین را خالی کردند و برخی با اندکی رای وارد بهارستان شدند، این بار 
نیز مردم با صندوق های رای قهر کنند و وارد میدان نشوند! رای ندهند! انتخاب نکنند! ولی 
مردم فهمیدند اگر عرصه را درنیابند و انتخاب نکنند، امکان اینکه کسانی از صندوق بیرون 

بیایند که اعتقادی به رای مردم ندارند و آن را تشریفاتی می دانند، زیاد است. 
  مردم منتظرند بالعکس عمل کنند!

آنان تلاش می کنند که مردم از رای دادن به چهره های مختلف در لیست های خبرگان 
و مجلس شورای اسلامی خودداری کنند و با ایجاد تکثیر در میان لیست های مختلف سعی 
می کنند افرادی که اصولگرا هستند ولی تفکر آنها را قبول ندارند از دور خارج کنند. در 

کانال های تلگرامی این جریان عامل انشقاق، ابوترابی فرد هم جان سالم به در نبرد! 
آنان که زخم خورده عقل گرایی های دو سال اخیر هستند، هر کس که در این راه همت به 
خرج داد را خواه درلیست مشترك باشد یا در جناح رقیب، دشمن می دانند. آنها نایب لاریجانی 
را زیر حملات قرار دادند و مدعی شدند: »چند ماه پیش که مجلس در تصویب 20 دقیقه ای 
برجام شگفتی آفرید، بی شک یکی از کسانی که در خلق این شگفتی نقش بسزایی داشت، 
جناب ابوترابی بود! ایشان از سردمداران نمایندگانی بود که بی توجه به خطرات و اشکالات 
ساختاری برجام و بی توجه به دغدغه ها و بیانات رهبری در مذاکرات هسته ای، در عرض 20 
دقیقه این توافق پرابهام و پرایراد را به تصویب رساند تا از این طریق برای خود در انتخابات پیش 

رو جایگاهی کسب کند )و از گندم ری بازنماند!(« 
این آنها تلاش می  کنند مخالفان برجام و مذاکرات را سپاه خوبان نشان دهند وزحمتکشان 
گفت وگوها را یزیدان زمان، چندان دور از ذهن نیست ولی مردم در زمان مناسب همان 
طور که در شب به نتیجه رسیدن برجام نشان دادند که چقدر خوشحالند، پاداش زحمت 
دست اندرکاران مذاکرات را خواهند داد. تخریب ها از زبان رادیکال های دوران امتیاز مثبتی برای 
افراد است چرا که امروزه بدنه اجتماعی کشور چشم به دهان این افراد دارند تا ببینند به چه 

کسی را نهی می کنند و مردم عکس آن عمل کنند.

سرمقاله

نکــته

رئیس جمهوری گفت: همه کشورهای 
منطقه چشم به انتخابات 7 اسفند ایران 
دوخته اند، ملت ما نخواهد گذاشت کلام 

رهبری روی زمین بماند.
و  الاسلام  حجت  ایرنا،  گزارش  به 
در گردهمایی  روحانی  المسلمین حسن 
کارگران و آینده اقتصاد ایران افزود: صف 
های طولانی تر و مشارکت گسترده تر پای 
صندوق های آرا راه را برای رونق اقتصادی، 
جذب سرمایه و فعالیت و اشتغال جوانان ما 

فراهم خواهد کرد.
رئیس جمهوری اظهار داشت: امیدوارم 
وزارت کشور و شورای نگهبان زمان لازم را 
برای رای مردم تا هر زمانی که طول بکشد 
در نظر بگیرد؛ بدانید که همه چشم ها به 
ایران دوخته شده است. رئیس جمهوری 
ادامه داد: امروز در آستانه انتخابات مجلس 
شورای اسلامی و خبرگان رهبری هستیم. 
از همه ملت ایران، کارگران، بانوان، مردان، 
جوانان و از روستایی و شهری می خواهیم 
و  باشیم  آرا  صندوق  پای  اسفند  هفت 
کسانی را انتخاب کنیم که دغدغه آنها رونق 
اقتصادی و اشتغال جوانان است. روحانی 
افزود: باید کسانی را انتخاب کنیم که در فکر 
صادرات و رشد صادرات غیرنفتی هستند. 
باید کسانی را انتخاب کنیم که به فکر رشد 
اقتصادی این کشور و دارای قدرت مبارزه 
با رکود باشند. به تعبیر رهبر معظم انقلاب 
آنهایی را که دلبسته انقلاب و دلباخته ملت 
بوده و از توطئه های دشمن آگاه هستند، 

انتخاب کنیم.
 نمایندگانی را انتخاب کنیم که 
ریل گذار پیشرفت و تعالی باشند

وی ادامه داد: ملت ما در کنار رهبر معظم 
انقلاب، دولت و مسئولان در سال همدلی، 
همزبانی، همفکری، همکاری و در سال هم 

رأیی کنار صندوق آرا می رویم.
هر  به  کرد:  اضافه  جمهوری  رئیس 
میزان اتحاد بیشتر باشد، شرایط بهتری را 
برای پیشرفت کشور داریم. ما می خواهیم 
نمایندگانی را انتخاب کنیم که به تعبیر 
رهبری ریل گذار برای حرکت دولت و نظام 
به سمت پیشرفت و تعالی باشند. روحانی 
را  نمایندگانی  خواهیم  می  کرد:  تصریح 
و  منافع  آنها  دغدغه  که  کنیم  انتخاب 
مصالح ملی است. می خواهیم برای مجلس 
خبرگان نمایندگانی را انتخاب کنیم که 
بتوانند در شرایط روز مبادا، بهترین فرد 

را برای رهبری این کشور و نظام برگزیند. 
رهبری که دارای آن همه مسئولیت سنگین 
برای ملت ایران و امت اسلامی است. وی 
این  باید قدر  ایران،  ادامه داد: مردم عزیز 
کشور، نعمت های مادی و معنوی، امنیت 
این سرزمین، رهبری و انسجام آن را بدانیم و 
اگر در شرایطی که به وجود آمده همه تلاش 
خود را با امید به آینده به کار گیریم کشور 
را در مسیر تعالی و پیشرفت قرار خواهیم 
داد. رئیس دولت یازدهم تاکید کرد: همه 
آنچه که امروز به دست آمده، با مشارکت و 
حضور مردم بوده است. اگر مذاکره کنندگان 
به عنوان نمایندگان ملت ایران توانستند 
در برابر قدرت های بزرگ اهداف ملی را 
تحقق بخشند، به خاطر پشتوانه ملت غیور و 
حمایت های رهبر معظم انقلاب بود. روحانی 
خاطرنشان کرد: رهبر معظم انقلاب فرمودند 
صاحب این کشور ملت عزیز ایران است. 
شما صاحب این سرزمین هستید. دولت و 
نظام متعلق به شماست و جمهوری اسلامی، 
مجالس گذشته و دولت با رأی شما ایجاد 
با رأی شما پرچم کشور  و رهبری  شده 

اسلام را به دوش گرفته است.
 نیاز به نصیحت هیچ غیرایرانی نداریم

رئیس جمهوری تصریح کرد: کشور و 
انتخابات از آن ملت ایران است. ما نیازی 
به نصیحت هیچ غیرایرانی نداریم. مردم ما 
آگاه و بیدارند و مصالح خودشان را به خوبی 
تشیخص می دهند. روحانی اظهار داشت: 
مردم ایران بهترین ها و اصلح را در انتخابات 
برمی گزینند؛ یا افرادی که مستقیم می 
شناسند یا توسط شخصیت ها، احزاب، گروه 
ها و تشکل هایی که به آنها اعتماد دارند 
پای صندوق آرا می روند. وی گفت: از همه 
درخواست می کنم روز هفت اسفند روز 

نشاط باشد. مردم در تهران باید 30 نماینده 
نماینده   16 و  اسلامی  شورای  مجلس 
برای خبرگان رهبری را در برگه های رأی 
بنویسند. این نخستین بار است که این دو 

انتخابات در یک روز انجام می شود.
تهدید به فرصت تبدیل شده است

فرجام  به  با  گفت:  جمهوری  رئیس 
رسیدن برجام در حدود 30 ماه تلاش و 
عالم و  کوشش مذاکره کنندگان شجاع، 
توانمند ما در برابر قدرت های جهان، امروز 

راه برای فعالیت باز شده است.
روحانی تصریح کرد: آنچه که در برجام 
انجام شد این بود که زمینه برای فعالیت 
هموار و دیوارهای نابجا برداشته شود، امروز 
نوبت شما کارگران و کارآفرینان است. امروز 
روزی است که باید همه دست به دست هم 

دهیم و گام دوم و برجام دوم را آغاز کنیم.
وی با بیان این که کشور ما نیاز به رونق 
اقتصادی، آرامش، وحدت و انسجام بیشتر 
دارد، افزود: همه باید برای اشتغال جوانان 
فعال شویم. نه تنها کارگر ما امنیت برای 
کار خود داشته باشد بلکه نسبت به اشتغال 
رئیس  باشد.  مطمئن  نیز  خود  فرزندان 
جمهوری با طرح این سوال که برای این 
که در کشور رونق اقتصادی ایجاد شود، راه 
چیست؟ ادامه داد: برای این که تولید افزایش 
یابد، مسیر کدام است؟ اگر می خواهیم به 
صادرات غیرنفتی متکی باشیم باید چه کار 
کنیم؟ آیا راهی جز فعالیت، سرمایه گذاری، 

تکنولوژی و بهره وری وجود دارد؟ 
روحانی اضافه کرد: باید فرصت و فضا 
ایجاد کنیم تا همه سرمایه های داخلی و 
و  فعالیت شود. سرمایه  مشغول  خارجی 
تکنولوژی باید به این کشور بیاید تا فضای 
کار و فعالیت برای کارگر ایرانی مهیا شود. 

ایم.  کرده  فراهم  را  زمینه  این  امروز  ما 
رئیس جمهوری با تاکید بر این که همه 
باید واقعیت شرایط امروز را به خوبی درک 
کنند، گفت: تهدید به فرصت تبدیل شده 
است. آنچه به ناروا از نام ایران می ترسیدند 
و برای فاصله گرفتن از ایران و ایرانی مسابقه 
گذاشته بودند، امروز برای نزدیک تر شدن به 

ایران و ایرانیان مسابقه گذاشته اند. 
بین  امروز  کرد:  خاطرنشان  روحانی 
و  ایران  به  ورود  برای  مختلف  کشورهای 
سرمایه گذاری، استفاده از متخصصین ایرانی 
و فعالیت و مشارکت با ایرانیان در زمینه 

تولید، مسابقه به راه افتاده است.
نفت 147 دلاری مشکل

 اشتغال و رفاه را حل نکرد
وی ادامه داد: دیدیم که نفت بشکه ای 
147 دلار در سال های قبل، مشکل اشتغال 
و رفاه این کشور را حل نکرد. امروز دولت به 
جای نفت 147 دلار، کشور را با نفت بشکه 
اما در همین  اداره می کند  ای 25 دلار 
شرایط همه ملت در سال همدلی و همزبانی 

با وحدت در کنار هم قرار گرفته اند. 
رئیس دولت تدبیر و امید تاکید کرد: 
ما می توانیم بدون اتکا به نفت و با اتکا به 
صادرات  و  اقتصادی  رونق  فعالیت،  کار، 
کالای غیرنفتی کشور را اداره کنیم. ما در 
شرایط سخت اقتصادی و قیمت پایین نفت، 
شرایط لازم را برای سلامت مردم در این 
کشور فراهم کردیم، نگذاشتیم بیماری که به 
بیمارستان مراجعه می کند خرج بیمارستان 
برای او کمرشکن باشد. همه مردم نیازمند 
این کشور و 11 میلیون حاشیه نشین را 

تحت پوشش بیمه سلامت قرار دادیم. 
در  ما  کرد:  اضافه  جمهوری  رئیس 
بودجه های این سه سال کاری کردیم که 
افزایش حقوق سالانه کارگران و کارمندان 
برای نخستین بار از مقدار تورم بیشتر باشد. 
کردیم  کاری  سال  سه  این  طول  در  ما 
بازنشستگان کارگر حدود 65  که حقوق 
در  جمهوری  رئیس  یابد.  افزایش  درصد 
بخش دیگری از سخنان خود گفت: بسیار 
خوشحالم که در نخستین روز اسفند، ماه 
سرنوشت برای ما ایرانیان و ماه انتخابات مهم 
مجلس شورای اسلامی و مجلس خبرگان، 
میهمان عزیزترین قشر جامعه و کارگران 
عزیز هستم. کارگرانی که بار تولید کشور از 
صنعت و کشاورزی تا حوزه سلامت بر دوش 

آنها است. 

دکتر روحانی:

ملت ما نخواهد گذاشت کلام رهبری روی زمین بماند

نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  رییس 
در بیانیه انتخاباتی خود انتخابات هفتم اسفند 
برای  گرانقدر  بسیار  از فرصت های  یکی  را، 
جلوگیری از نهادینه شدن تندروی های سیاسی 

و افراط کاری های دینی در جامعه دانست.
هاشمی  اکبر  الله  آیت  ایرنا،  گزارش  به 
رفسنجانی در این بیانیه از همه مردم عزیز در 
سراسر کشور درخواست کرده است که جمعه، 
هفتم اسفند، فارغ از جناح بندی های سیاسی، 
به وحدت ملی و انسجام اسلامی بیاندیشند و 
با حضور پرشور، احساسی و عاقلانه خویش در 
پای صندوق های رأی، یک روز تاریخی را در 

تقویم انقلاب اسلامی رقم بزنند.
متن کامل این بیانیه بدین شرح است: مردم 

عزیز و بزرگوار ایران، برادران و خواهران بزرگوار در استان 
تهران

با توکل بر خدای لایزال، اعتقاد به مبانی اسلام، تأکید 
بر اصول اسلامی، تعالیم اهل بیت )ع( و با اعتماد کامل به 
صداقت انتخاب افکار عمومی، پس از سال ها مسئولیت های 
 ـو شاید برای آخرین بار ـ  انتخابی و انتصابی، یک بار دیگر 
خود را در معرض آرای شما مردم بزرگوار می گذارم تا هم 
وزن عملکرد و هم میزان درستی و نادرستی مواضع خود 
را در ترازوی اندیشه های عام بسنجم و هم اگر رأی لازم 
و قانونی را برای ورود به مجلس خبرگان رهبری به دست 
آوردم، بر اساس تکالیفی که قانون اساسی به صراحت از 

نمایندگان این مجلس خواسته، انجام وظیفه نمایم.
شاید برای شما مردم بزرگوار، تکراری باشد که اندیشه 
های اعتدالی براساس مکتب اسلام، مذهب تشیع و تعالیم 

درسی، دینی و سیاسی امام راحل در وجودم ایجاد و بعدها 
در 17 سال مبارزه و 37 سال مسئولیت های متعدد تقویت 
شد و خوشحالم که در شرایط کنونی، مردم فهیم و هوشیار، 
به ویژه بانوان و جوانان تحصیلکرده و بالنده ی جامعه هم پس 
از زخم های عمیق از تجاهل و تغافل افراط و تفریط، اعتدال 
اسلامی را گمشده خویش می دانند و با نشانی هایی که در 
گفتار، رفتار، کردار و افکار مسئولان می بینند، بر تقویت این 

اصل اسلامی در جامعه می کوشند. 
بی شک انتخابات هفتم اسفند، یکی از فرصت های 
بسیار گرانقدر برای جلوگیری از نهادینه شدن تندروی های 
سیاسی و افراط کاری های دینی در جامعه است. کاش 
فرصت حضور همه ی صاحبان اندیشه و سلایق در هر دو 
انتخابات اسفند ماه، به طور کامل فراهم می شد، اما آنچه 
که اکنون به عنوان اندیشه های سیاسی نامزدها مطرح می 
شود، خواسته های بخشی از جامعه را فراهم می نماید و 

این امر می تواند زمینه ساز حماسه ای بزرگ 
انقلاب اسلامی وتا حدّی مصداق  در تاریخ 
انتخابات ریاست جمهوری سال 1392 باشد 
که علی رغم تبلیغات تخریبی علیه فرهنگ 
مسیری  هوشیاری،  نهایت  با  مردم  اعتدال، 
را انتخاب و راه را باز کردند که تنها یکی از 
دستاوردهای بزرگ آن، ایجاد باور صلح جویی، 
مردم  اندیشه ی  و  منطق  استدلال،  قدرت 
متمدن ایران در مراکز بین المللی و قدرت های 
جهانی بود و دیدیم چگونه کسانی که بر طبل 
جنگ، تهدید و تحریم می کوبیدند، به پای 
میز مذاکره برگشتند و حقانیت ایران اسلامی 
را در استفاده صلح آمیز از مواهب انرژی هسته 
ای، قانونی و رسمی پذیرفتند و بر ناتوانی خود 
در مقابل قدرت دیپلماسی فعال و مذاکرات منطقی ملت 

ایران اذعان کردند. 
فرصت را غنیمت می شمارم و از همه مردم عزیز در 
سراسر کشور، به ویژه در حوزه انتخابیه استان تهران می 
خواهم که جمعه، هفتم اسفند، اولاً فارغ از جناح بندی های 
سیاسی، به وحدت ملی و انسجام اسلامی بیاندیشند و با 
حضور پرشور، احساسی و عاقلانه خویش در پای صندوق 
های رأی، یک روز تاریخی را در تقویم انقلاب اسلامی رقم 
بزنند که زیبنده ی تمدن دیرپای ایران و فرهنگ انسانی و 
اسلامی آن است و ثانیاً، به دنیا ثابت کنیم که تندروی ها، 
اعمال سلیقه های شخصی، تفسیر به رأی ها و افراطی گری 
ها، مربوط به یک عده ی محدود است و آنچه که حقیقت 
اسلام و برگرفته از آموزه های قرآنی است، پرهیز از جنگ 

و خونریزی و تأکید بر مهربانی، صلح، صفا و برادری است.

قائم مقام حزب موتلفه اسلامی گفت: رئیس مجمع تشخیص مصلحت و نوه امام )ره( در 
درون نظام هستند و به ملت تعلق دارند.

به گزارش ایسنا، اسد الله بادامچیان صبح دیروز در نشست خبری خود در محل دفتر حزب 
موتلفه اسلامی با بیان اینکه جامعه مدرسین نسبت به حضور علی لاریجانی در لیست خود 
به جمع بندی رسیده است اظهار کرد: جامعه مدرسین نسبت به حضور علی لاریجانی در 
لیست خود به جمع بندی رسیده و ما نیز به عنوان حزب موتلفه تابع نظرات جامعه مدرسین 

حوزه علمیه قم هستیم.
وی افزود: من در جلسه ای از آقای لاریجانی شنیدم که به من گفت که چون رئیس مجلس 

هستم درست نیست وارد جمع های سیاسی شوم.
این عضو حزب موتلفه اسلامی با اشاره به اینکه در مجلس آینده باید درباره ثبت نام 
ها به همه جوانب توجه داشت اظهار کرد: من به عنوان کسی که از اوایل انقلاب در 
انتخابات و کارهای  امر  بابت هوشمندی شان در  از رسانه ها  ام  نظام حضور داشته 
شایسته ای که انجام داده اند تشکر می کنم امیدوارم مردم نیز با هوشمندی انتخابات 

را پیگیری کنند.
وی با اشاره به ویژگی های مطرح شده از سوی مقام معظم رهبری برای کاندیداهای اصلح 
در انتخابات پیش رو در هفتم اسفندماه اظهار کرد: همانطور که رهبری تاکید کردند باید به 
افراد پاک، شجاع، هوشمند و انقلابی رای بدهیم. تا کسانی که وارد مجلس شوند که بتوانند 

نظام را در بخش قانونگذاری اداره کنند.
بادامچیان با اشاره به اینکه رای مردم چه منفی و چه مثبت باشد باید با تحمل مسئولان 
همراه شود، اظهار کرد: مردم هر کسی را انتخاب کنند چه مثبت و چه منفی باید تحمل کرد 

و اگر بنی صدر هم باشد باید وی را تا زمانی که قانون درباره اش تصمیم بگیرد تحمل کرد.
وی با اشاره به انتخابات مجلس خبرگان اظهار کرد: در این دوره ماهیت خبرگان در 
موقعیت حساس کنونی جهان که باعث شده است گروهکی مثل داعش اسلام را متحجر 
نشان دهد و از سویی وقوع بیداری اسلامی در سایر کشورها باعث دو چندان شدن اهمیت 

این موقعیت شده است.
این عضو حزب موتلفه اسلامی هم چنین با اشاره به مسأله احراز صلاحیت ها برای مجلس 
شورای اسلامی و خبرگان رهبری اظهار کرد: مسأله احراز صلاحیت ها دارای یک صورت 
خاص در مجلس شورای اسلامی و یک صورت خاص دیگر برای مجلس خبرگان رهبری 
است. به صورتی که هر مجتهدی نمی تواند مجتهد عضو خبرگان رهبری باشد و به همین 
دلیل رعایت حقوق داوطلبان و احراز صلاحیت ها برای شورای نگهبان کار مشکلی می شود و 

در کنار آن نیز مسائل سیاسی فراوانی  هم وجود دارد.
بادامچیان هم چنین با بیان اینکه دو فهرست جامعه مدرسین وروحانیت با هم دارای تفاوت 
هایی هستند اظهار کرد: این تفاوت ها به علت این است که یک جامعه سیاسی، جدی، پویا و 

دینی چنین مسائلی را هم به دنبال دارد.
وی هم چنین در رابطه با عدم احراز صلاحیت سید حسن خمینی اظهار کرد: برخی  
می گویند ایشان رد صلاحیت  شده اند اما این بی احترامی به یادگار امام )ره( و خانواده 
بنیان گذار انقلاب است چرا که چنین ادعایی درست نیست. ایشان در انتخابات ثبت نام 
کردند و چون در آزمون شرکت نکردند به دلیل عدم حضورشان صلاحیتشان توسط 
شورای نگهبان احراز نشد و به این ترتیب ایشان رد صلاحیت نشدند بلکه از کاندیداتوری 

انصراف دادند.

آیت الله هاشمی رفسنجانی عنوان کرد:

انتخابات فرصتی برای جلوگیری از نهادینه شدن تندروی 
اخبار

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح گفت: دخالت در 
انتخابات یک ملت مستقل، یک تجاوز سهمگین است و 
باید اعتراض و آثار آن رفع بشود در غیر اینصورت ملت 

ایران خود می داند چه طوری آثار آن را رفع کند.
دکتر  بسیجی  سرلشکر  سردار  ایرنا،  گزارش  به 
سیدحسن آقایی فیروزآبادی در جمع اساتید و دانشجویان 
دوره دکتری دانشگاه عالی دفاع ملی در ارتباط با اقدام 
زننده انگلیس و آمریکا افزود: یک اتفاق بسیار تلخ و زننده، 
توسط انگلیسی ها و آمریکایی ها در جریان انتخابات به 
وجود آمد. اینکه یک بیگانه، یک دشمن خارجی بیاید در 
انتخابات یک کشور انقلابی، مستقل و با حاکمیت مردم 
سالارانه اسلامی دخالت بکند، از کاندیدایی حمایت کند 
و یا علیه کاندیدایی نظر بدهد این یک اقدام بی شرمانه، 
توهین به ملت ایران و ضد استقلال و حاکمیت ملی 
جمهوری اسلامی ایران است. وی ادامه داد: درست است 
که یک کار بی ارزش است از نظر محتوا و بی اثر، اما همین 
که دوباره استعمارگران به خود اجازه بدهند که بیایند 

و چنین اقدام وقیحانه و زشتی انجام دهند، این موجب 
برافروختن خشم انقلابی ملت ایران خواهد شد.

ارتباط  در  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  عضو 
دخالت،  این  داشت:  ابراز  اجانب  تجاوزگرانه  دخالت  با 
و  آمریکا  از سوی  است که  ای  تجاوزگرانه  راهبردهای 
انگلیس نسبت به ملت و کشور ایران اتخاذ شده و مقامات 
کشور نباید این را دست کم بگیرند. آنهایی که آمریکا و 
انگلیس از آنها حمایت کردند اگر اعلام برائت از آمریکا و 
انگلیس نکنند مجرمند و در آن توهینی که به ایران شده 
شریکند و آنها با اشخاصی که دشمنی و مخالفت می کنند، 
باید آن اشخاص مورد احترام بیشتر ملت ایران قرار بگیرند. 
امام )ره( برای این ملاک تعیین کردند، فرمودند: هرگاه 
دیدید دشمنان از شما تعریف کردند معلوم می شود عیبی 
در کار است. عضو شورای عالی امنیت ملی کشور با اشاره 
به انتخابات مجلس شورای اسلامی و خبرگان رهبری 
خاطرنشان کرد: آمریکا و انگلیس سردمداران جبهه کفر، 
شرک و نفاق و فرماندهان جبهه شیطان علیه مسلمین و 

بشریت هستند. نمی توانند که هم سویی با ملت یا بخشی 
از ملت حتی یک نفر از ملت ایران پیدا بکنند و این معنادار 
است و اتفاق عمیق و بزرگی است که افتاده. همه ملت 
و مسئولین ما باید به آن توجه کنند. مسئولین سیاست 
خارجی کشور باید با این موضوع به شدت برخورد کنند و 
نسبت به دولت های آمریکا و انگلیس اعتراض کنند. این 
مثل یک مداخله نظامی است. چطور اگر آمریکا و انگلیس 
یا هر کشور دیگری یک مامورش خواسته یا ناخواسته از 
مرزهای جمهوری اسلامی تجاوز بکند، نیروهای مسلح باید 
به وزارت خارجه اعلام کنند و وزارت امور خارجه از آن 
کشور توضیح بخواهد و به آن کشور اعتراض بکند و آن را 
دفع کند )مشکلی که پیش آمده( و اگر نشد باید با وسیله 
نظامی آن را دفع کرد. این هم یک تجاوز است. دخالت در 
انتخابات در یک ملت مستقل، آن هم در رأی یک ملت، 
این یک تجاوز سهمگین است و باید اعتراض، بازخواست 
و آثارش رفع بشود و گرنه ملت ایران خودش می داند چه 

جوری آثار آن را رفع کند.

سرلشکر فیروزآبادی:

دخالت در انتخابات یک ملت، تجاوز سهمگین است

قائم مقام حزب موتلفه اسلامی:

یادگار امام و هاشمی به ملت تعلق دارند

مهدی عرب*



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,351,000یک مثقال طلا

1,004,400یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,840,000سکه بهار آزاد ی

9,860,000سکه امامی

4,980,000نیم سکه

2,670,000ربع  سکه

1,860,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,000,000سایپا 111

SE 132 19,800,000سایپا

SE 141 19,680,000سایپا

 19,000,000سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

530 MVM37,500,000 

نجات درياچه نمك قم
ایام  امید و حتی در  از آغاز فعالیت دولت تدبیر و 
تبلیغات انتخابات ریاست جمهوري، دکتر روحانی قول 
احیاء دریاچه ارومیه را به مردم ایران داد که در این 
رابطه اقداماتی نیز تاکنون انجام شده که منجر به تثبیت  
تراز این دریاچه نسبت به زمان مشابه در سال 93 شده و امید است با استمرار اقدامات 
ستاد احیاء و همکاری کشاورزان و بهره برداران آب در حوزه آبخیز این دریاچه ، در 

سالهای آینده شاهد افزایش سطح آب تا تراز اکولوژیك این دریاچه باشیم.
در دهه اخیر تعدادی از تالابها و دریاچه های کشور با کمبود ورودی آب مواجه شده 
اما دریاچه نمك قم سالهاست که با بحران خشکسالی شدید دست و پنجه نرم می 
کند. بحرانی که گریبان دریاچه نمك را گرفته بیش از 25 میلیون نفر از جمعیت را 
در مرکز کشور تحت تأثیر عوارض و آلودگیهای مخرب زیست محیطی و ریزگردها قرار 
داده و همه ساله با شروع فصول گرما )بهار و تابستان(مردم حاشیه این دریاچه بویژه 
استانهای قم ،تهران و سمنان ، شاهد آلودگی اکثر روزهای هفته هستند بطوریکه  با 
وزش هر بادی از سمت کویر و دریاچه نمك بیش از 500 تن غبار ، خاك و نمك بر روی 
شهر قم آوار مي شود. دریاچه نمك با وسعت حدود 250 هزار هکتار دومین دریاچه 
شور کشور بعد از دریاچه ارومیه مي باشد، حوزه آبخیز این دریاچه با وسعت حدود 9 

میلیون هکتار، 8 استان کشور را به صورت کامل یا موردی شامل مي شود. 
در گذشته های نه چندان دور رودخانه های مهمی همچون قمرود از قسمت جنوبی 
دریاچه، رودخانه های کرج و جاجرود از قسمت شمالی ، از جنوب غربی رودخانه 
قره چای و از شمال غربی ، رودخانه شور وارد این دریاچه مي شدند که احداث سدهای 
متعدد بر روی رودخانه های بزرگ تغذیه کننده این دریاچه برای تامین آب شرب 
شهرها و روستاها ،آورد این رودخانه ها را به صفر رسانده و سالهاست که دریاچه دیگر 
آبی برای تثبیت خاك ، نمکزارها و تغذیه گیاهان و درختچه های جنگلی و کویری 
خود ندارد. برداشت بي رویه منابع آب زیرزمینی در دشت های اطراف ، عدم رعایت و 
تخصیص حقابه تالابها و دریاچه ها، کاهش نزولات آسمانی ، افزایش مصرف آب در اثر 
ازدیاد جمعیت ، عدم صرفه جویی و روند رو به افزایش دست کاری و تخریب محیط 

زیست از دیگر علل خشك شدن این دریاچه مهم در مرکز کشور است.
 طبق پیش بینی کارشناسان، در سالهای آینده دریاچه نمك و اراضی اطراف آن 
)حدود 450 هزار هکتار( همانند دریاچه ارومیه به یك کانون بزرگ تولید ریزگردهای 
نمکی در نزدیکی پایتخت و دیگر کانونهای مهم جمعیتی همچون قم، کرج، کاشان، 
سمنان، گرمسار و... تبدیل مي شود که خسارات وارده از نظر اجتماعي، درماني، 

سیاسی و زیست محیطی بسیار زیانبار خواهد بود. 
لذا می طلبد تا مسئولین این استانها ، پیآمد و آثار مخرب این ضایعه زیست محیطی 
را در سطح ملی پیگیری و برای برگرداندن حداقل یك سوم از حقابه این زیست 
بوم تلاش نمایند. یکی از ضروری ترین راهکارها انتقال آب دریاها به کویر مرکزی 
ایران و آبگیری دریاچه های موجود مثل دریاچه نمك، تالاب هامون، جازموریان و 
فرورفتگي های طبیعی دشت کویر و دشت لوت است که با پر آب شدن این تالابها 
و دشتها ، اقلیم و آب و هوای کویر لوت و کویر مرکزی ایران تغییر و این ذخائر آبی 
باعث تبخیر آب، تشکیل ابر و افزایش بارشهای خوب محلی در مرکز خشك کشور 

خواهد شد.
 این پروژه ها اگرچه اعتبارات سنگینی را طلب می کند اما با توجه به پیش بینی 
کارشناسان که گفته اند تا سه دهه آینده قسمتهایی از کشور در اثر خشکسالی به 
بیابان مطلق تبدیل خواهد شد و نیز هشدارهای وزیر محترم نیرو در آئین گشایش 
پنجمین کنفرانس منطقه ای تغییر اقلیم )بهمن ماه 94( که : ))تغییر اقلیم تمام 
شئون زندگی ما را تحت تأثیر قرار داده و دامنه این پدیده در آینده، بیشتر و نتایج آن 
سهمگین تر خواهد بود(( همچنین )) میزان آب تجدید پذیر کشور از 130 میلیارد 
متر مکعب به 116 میلیارد و در سالهای اخیر به 88 میلیارد متر مکعب تنزل پیدا 
کرده است(( انجام این پروژه ها را بیش از گذشته ضروری تر می نماید و می توان 
با سوق دادن اعتبارات طرحهای کوتاه مدت که برای مقابله با خشکسالی و سایر 
طرحهای آبرسانی و سد سازی هزینه می شود اعتبار این پروژه را تامین و بصورت فاز 

بندی آن را اجرا کرد. 
پس تا دیر نشده به فکر نجات دائمی دریاچه نمك و سایر تالابهای کشور باشیم و با 
انتقال آب از دریاهای خزر و خلیج فارس،  کویر تشنه ایران را جانی دوباره بخشیم که 
آثار و فواید این پروژه ها علاوه بر تغییر اقلیم ، توسعه بخش کشاورزی و گردشگری 
، باعث ایجاد اشتغال و رونق اقتصادي، بهبود وضعیت محیط زیست منطقه خشك 
ایران و در کل آبادانی مناطق فاقد جمعیت و بالطبع تأمین امنیت پایدار برای مناطق 

کویری کشور خواهد گردید.

نامه حجتی به نعمت زاده برای برخورد با 
میوه های قاچاق

رییس سازمان حفظ نباتات از ارسال نامه توسط وزیر جهاد کشاورزی به وزیر صنعت، 
معدن و تجارت درباره برخورد با میوه های قاچاق خبر داد و گفت: در این نامه تاکید شده که 

نظارت در سطح خرده فروشی ها وظیفه وزارت صنعت، معدن و تجارت است.
محمد علی باغستانی میبدی اظهار کرد: وزیر جهاد کشاورزی اخیرا نامه ای به وزیر 
صنعت، معدن و تجارت ارسال کرده و در آن خواستار نظارت و برخورد این وزارتخانه با 
عرضه کنندگان میوه های قاچاق شده است، چرا که نظارت در سطح خرده فروشی ها بر 

عهده وزارت صنعت، معدن و تجارت است.
وی افزود: بر اساس قانون، دستگاه های متولی به محض کشف محموله های قاچاق میوه 
و محصولات کشاورزی آن را به اطلاع سازمان حفظ بناتات می رسانند و این سازمان 
نیز بر اساس ماده 12 آیین نامه اجرایی قانون سازمان حفظ نباتات با این مسئله برخورد 
خواهد کرد که در این زمینه قانون گذار تکلیف را روشن کرده و میوه های قاچاق کشف 

شده امحاء می شود.
رییس سازمان حفظ نباتات ادامه داد: مسئله  اصلی، یافتن راه های قاچاق این میوه ها و 
کشف مراکز اصلی و عمده عرضه آن هاست تا بتوانیم نسبت به امحاء و معدوم سازی آن 

اقدام کنیم.
باغستانی میبدی گفت: دستگاه های متولی مانند ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز باید 
نسبت به این مسئله حساسیت بیشتری به خرج دهند تا بتوانیم ضمن کشف محموله های 

قاچاق آن ها را با همکاری ارگان هایی مانند نیروی انتظامی امحاء کنیم.

رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد که دلیلی برای افزایش 
نرخ ارز در روزهای پایانی سال وجود ندارد.

در حالی نوسان و افزایش قیمت ارز در اوایل نیمه دوم 
امسال قیمت دلار در بازار تا 3700 تومان پیش رفت که در 
آن زمان مقامات بانک مرکزی افزایش تقاضا برای سفرهای 
اربعین و همچنین ژانویه را از دلایل این موضوع اعلام کرده 
بودند.  اما با توجه به نزدیک شدن به روزهای پایانی سال و 

افزایش تقاضا برای ارز رئیس کل بانک مرکزی در پاسخ به 
ایسنا مبنی بر اینکه با توجه به این شرایط احتمال افزایش 
قیمت دلار و همچنین تغییر در نرخ های بازار وجود دارد؟ 
اطمینان داد که دلیلی برای افزایش مجدد نرخ ارز وجود 

ندارد. 
سیف با اشاره به روند اخیر کاهشی نرخ ارز در بازار گفت: در 
حال حاضر بازار از ثبات نسبتاً مناسبی برخوردار است، بنابراین 

حتی در روزهای پایانی سال هم دلیل خاصی برای افزایش 
مجدد نرخ ارز وجود نخواهد داشت.  رئیس کل بانک مرکزی 
که در حاشیه مراسم رونمایی از مدل مفهومی ریل گذاری 
بانک ها برای نقش آفرینی در عرصه اقتصاد مقاومتی در محل 
بانک انصار سخن می گفت، درباره اتصال بانک ها به سوئیفت 
نیز توضیحاتی ارائه کرد.  وی با اشاره به برخی انتقادات مبنی 
بر عدم اتصال بانک ها به سوئیفت گفت: من تعجب می کنم اگر 
تاکنون بانکی نتوانسته باشد به شبکه سوئیفت متصل شود. 
سوئیفت این نیست که یک بانک با سیم به آن وصل شود 
بلکه نیاز به نرم افزارهای مربوطه دارد که البته بانک ها به مرور 
توانسته اند اتصال خود را برقرار کنند.  سیف همچنین به نقش 
بانک ها در اقتصاد مقاومتی اشاره کرد و گفت: اقتصاد مقاومتی 
خاص تحریم نیست و همه بانک ها موظفند قبل و بعد از آن 
عملکرد مناسبی در این رابطه داشته باشند.   رئیس کل بانک 
مرکزی با اشاره به اینکه بانک مرکزی باید همواره اقتصاد را 
رصد کند، تاکید کرد: بر این اساس هر حرکتی و یا شوکی 
که در اقتصاد کشور رخ می دهد ما باید بستری را فراهم کنیم 
که با ایجاد آرامش و مکانیزم های لازم واکنش های به موقعی 
داشته و تا حد ممکن از آسیب های وارده به آن جلوگیری 

کنیم.
محاسبات رشد اقتصادی کامل نشده است

رئیس کل بانک مرکزی همچنین در رابطه با چرایی عدم 
اعلام رشد اقتصادی نیز عنوان کرد: در حال حاضر ابهاماتی 
در محاسبات وجود دارد که منتظریم کامل شده و بعد رشد 

اقتصادی را اعلام خواهیم کرد. 

 پیش بینی سیف از بازار ارز در روزهای پايانی سال

مقامات کارگری می گویند با وجود آنکه کارفرمایان اذعان دارند که 
قدرت خرید کارگران افت کرده اما حقوق و دریافتی آنها همچنان 

پایین است.
به گزارش خبرنگار خبرگزاری دانشجویان ایران)ایسنا(، در حالی که 
در ایران سهم دستمزد در قیمت تمام شده محصول بین 8 تا 10 
درصد اعلام می شود کارشناسان این رقم را در کشورهای توسعه  یافته 

تا 60 درصد هم عنوان می کنند.
بی تردید کارگران به عنوان نیروی مولّد، پویا و کارآمد اقتصاد، همواره 
در تمام عرصه های تولید و صنعت حضوری فعال داشته اند و بازیگران 
صحنه تولید و کار به شمار می روند؛ از این رو توجه به وضع معیشت 
و ساماندهی حقوق و دستمزد آنها نقش تاثیرگذاری در رشد اقتصاد، 

افزایش بهره وری و راندمان تولید خواهد داشت.
در حالی که محاسبه نرخ تورم یکی از ملاک های تعیین مزد به شمار 
می رود مقامات کارگری می گویند که هنگام تعیین دستمزد هیچگاه 
نرخ واقعی تورم لحاظ نمی شود و بین آنچه در واقعیت وجود دارد با 

آنچه کارگران در زندگی خود لمس می کنند، تفاوت بسیاری هست.
"دستمزد" یکی از موضوعات چالش برانگیز حوزه اشتغال و بازار کار 
کشور و از اصلی ترین دغدغه های جامعه کارگری به شمار می رود؛ 
دغدغه ای که به گفته تحلیلگران بازار کار، هیچگاه رضایت خاطر 
کارگران را فراهم نکرده و نگرانی ها از نحوه گذران زندگی و تامین 

معیشت خانوارهای کارگری را به دنبال داشته است.
رحمت الله پورموسی، دبیرکل کانون عالی شوراهای اسلامی کار 
کشور می گوید: حقوق و دستمزدی که کارگران با شرایط فعلی 
می گیرند یک هفته هم دوام نمی آورد و تنها صرف هزینه های مسکن، 

خوراک و ایاب و ذهاب آنها می شود.
او با هشدار نسبت به پیامدهای اجتماعی پایین بودن دستمزد 
می افزاید: نیروی کاری که دستمزدش پایین است باید برای امرار 
معاش خود و تامین هزینه های زندگی وقت و انرژی بیشتری صرف 
کند و ناچار به شغل  دوم و سوم یا کار در شیفت های طولانی روی 
می آورد در حالی که هر دو حالت پیامدهای اجتماعی زیانباری به 

دنبال دارد.
وی از بین رفتن فرصت های اشتغال برای جوانان جویای کار و 
گسترش بیکاری را از جمله این پیامدها ذکر کرده، می گوید: دغدغه 
بسیاری از کارفرمایان کیفیت تولید و انباشت کالا در انبارها است در 
حالی که توجهی به دستمزد و حقوق نیروهای کار خود ندارند. وقتی 
کارگری زمان بیشتری را در بیرون از خانه صرف کار در کارگاه می 
کند یا به شغل دوم روی می آ ورد عملا زمینه اشتغال یک فرد بیکار 
را از بین می برد و به همان نسبت از کیفیت کار و بهره وری بنگاه 

کاسته می شود.
به گزارش ایسنا، با وجود آ نکه در پدیده مهاجرت جوانان و نخبگان 
عوامل مختلفی اثرگذار است اما پژوهش ها نشان می دهد که ارتباط 
موثری میان مهاجرت افراد تحصیلکرده با سطح درآمد سرانه کشور 

وجود دارد.
به گفته کارشناسان پایین بودن سطح دستمزد در کشور می تواند به 
پدیده فراز مغزها منجر شود. از این رو بسیاری از متخصصان و افراد 
ماهر و تحصیلکرده کشورمان کار و تحصیل در کشورهای دیگر را به 
دلیل وجود امکانات بهتر و پرداخت مزدهای بالاتر ترجیح می دهند و 

به بهشت آ رزوهای خود مهاجرت می کنند.
چندی قبل سازمان همکاری اقتصادی و توسعه )OECD( که 
عمده ترین سازمان تصمیم گیرنده اقتصادی بین المللی است در 
گزارشی نمودار حداقل دستمزد خالص 26 کشور دنیا را منتشر کرد.

این نمودار ارزش حداقل دستمزد ساعتی پس از کسر مالیات را بر 
حسب دلار آمریکا نشان می دهد که در آن استرالیا و لوکزامبورگ با 
دستمزد ساعتی بالای 9 دلار از بیشترین میزان حداقل مزد و لاتویا و 

مکزیک با دستمزد زیر دو دلار از کمترین میزان حداقل مزد برخوردار 
هستند.

فهرست ارائه شده نشان می دهد که یک کارگر در استرالیا به ازای 
هر ساعت کار پس از کسر مالیات 9.54 دلار حقوق دریافت می کند 
که با دلار 3500 تومانی امروز بازار آزاد ایران، معادل 33 هزار تومان 

در ساعت می شود.
همچنین یک کارگر در لوگزامبورگ به ازای هر ساعت کار پس از 
کسر مالیات، 9.24 دلار حقوق می گیرد که با محاسبه نرخ امروز دلار 

در بازار آزاد ایران این رقم ساعتی 32 هزار تومان می شود.
براساس قانون کار ایران، هر کارگر در هفته باید 44 ساعت معادل 

176 ساعت در ماه کارکرد داشته باشد.
هم اکنون حداقل حقوق ماهانه تعیین شده از سوی وزارت کار 712 
هزار تومان است که با در نظر گرفتن متوسط کار ماهانه 176 ساعت، 
درآمد یک کارگر ایرانی 1.12 دلار معادل 4000 تومان در ساعت 
خواهد بود که بر اساس نمودار مذکور کمی بالاتر از کشور مکزیک 

قرار دارد.

مقامات کارگری می گویند بعد از مسکن و اجاره بهاء، هزینه خوراک 
و درمان بخش اعظمی از دریافتی کارگران را به خود اختصاص می دهد 

اما دستمزد فعلی کارگران کفاف همین هزینه ها را هم نمی دهد.
غلامرضا عباسی، رییس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران 
کشور با تاکید بر ضرورت بالا بردن دریافتی کارگران، می گوید: دریافتی 
کارگران آن قدر نیست که بتوانند از عهده هزینه های بالای زندگی 
برآیند به همین دلیل قدرت خرید آنها در طول سالهای اخیر همواره 

پایین بوده است.
 وی افزایش حقوق و دستمزد کارگران در یک برنامه ریزی 5 ساله 
را پیشنهاد کرده و می گوید: با این کار هم کارفرمایان و کارگاهها به 
سودآوری و بهره وری دست می یابند هم کارگران از نظر مالی توانمند 

می شوند.
 عباسی می گوید: ترسیم یک جدول 5 ساله برای افزایش و ترمیم 
حقوق کارگران ضمن بالا بردن روحیه و انگیزه کار در کارگران، 

کارفرمایان را به پویایی، بهره وری و سودآوری بیشتر می رساند.
 به گزارش ایسنا، آمارها نشانگر آن است که میزان دریافتی و 
دستمزد نیروهای کار در بسیاری از کشورها نسبت به ایران از شرایط 

بهتری برخوردار است.
 به گفته تحلیلگران، در ایران دولتها با وجود تلاش بسیار نتوانسته اند 
به منظور جبران کسری معیشتی قشر ضعیف کارگری اقدام موثری 
صورت دهند به نحوی که فاصله بین درآمد و هزینه کارگران در طول 

دهه های اخیر همچنان به قوت خود باقی بوده است. 
اظهارات مقامات کارگری نسبت به پایین بودن حقوق و دستمزد 
کارگران در ایران در حالی مطرح می شود که با وجود آنکه دستمزد 
سال 94 کارگران بالاتر از نرخ تورم و 17 درصد تصویب شد اما به 
گفته کارگران تغییر محسوسی در وضع معیشت خانوارهای کارگری 
به وجود نیامد و به دلیل فاصله بسیار میان حداقل دستمزد و رقم 

واقعی سبد هزینه، به افزایش توان خرید کارگران منجر نشد.
 تحلیلگران بازار کار بر این باورند که مزد کارگران در هیچ سالی به 
طور منطقی و منطبق با واقعیات تعیین نشده و همواره چند درصد 
با تورم حقیقی فاصله داشته است. آنها وقوع این امر را یکی از ایرادات 
وارده به نظام دستمزد در کشور می دانند و معتقدند با وجود آنکه 
ملاک تعیین دستمزد، ماده 41 قانون کار است اما در سنوات گذشته 
از تبصره های یک و دو این ماده قانونی تمکین نشده و مزد کارگران 
به طور دقیق تعیین نشده است.  با آغاز مذاکرات و جلسات رسمی 
شورای عالی کار انتظار می رود نمایندگان کارفرمایان، کارگران و دولت 
در شورا با اتخاذ تدبیر و عقلانیت ویژه، دستمزدی عادلانه و شایسته 

شأن و منزلت و کرامت کارگران را رقم بزنند. 

دستمزد كارگران ساعتی چند دلار است؟

اختلاف نظر وزارت کشاورزی و سازمان 
حمايت بر سر مقصر گرانی گوشت

در حالی که رئیس سازمان حمایت مصرف کنندگان دلیل افزایش قیمت گوشت را 
کاهش عرضه دام ناشی از صادرات و قاچاق آن می داند، وزارت کشاورزی این اظهارنظر 
را غیرکارشناسی عنوان و اعلام کرد که صادرات دام زنده طی یک ماه اخیر متوقف شده و 
قاچاق آن نیز در حدی نیست که بتواند روی قیمت اثرگذار باشد. از سوی دیگر اگر عامل 
گرانی گوشت قرمز، کمبود عرضه باشد، باید قیمت دام زنده نیز افزایش یابد که اینگونه نیست 
و این دلالان هستند که به گرانی گوشت دامن می زنند. در حالی که رئیس سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان صادرات و قاچاق دام زنده را عامل افزایش قیمت گوشت 
قرمز عنوان کرده است، علی ملاصالحی - مدیرکل مرکز اصلاح نژاد و بهبود تولیدات دامی 
وزارت جهاد کشاورزی - در این باره به ایسنا گفت: مشخص نیست چرا همیشه سازمان 
حمایت، تولیدکنندگان را مقصر می داند و چرا با این اظهارنظر غیرکارشناسی صادرات دام 
زنده و قاچاق آن را عامل افزایش قیمت گوشت قرمز عنوان کرده است چراکه به دلیل مسائلی 
که بین ایران و برخی کشورهای عربی مانند عربستان و کویت به وجود آمده، صادرات دام 
زنده طی ماه گذشته متوقف شده است چون عمده صادرات دام زنده به کویت صورت 

می گرفت.
وی افزود: قاچاق دام زنده در حدی نیست که بتواند روی قیمت گوشت قرمز اثرگذار باشد 
اما اگر کمبود عرضه ناشی از صادرات یا قاچاق دام زنده باعث افزایش قیمت گوشت قرمز شده 
باشد باید قیمت دام زنده نیز افزایش پیدا کند در حالی که طی ماه های گذشته قیمت دام 
زنده در کشور نه تنها افزایش نیافته بلکه با رشد منفی در بسیاری از مناطق مواجه بوده است.

مدیرکل مرکز اصلاح نژاد و بهبود تولیدات دامی وزارت جهاد کشاورزی ادامه داد: براساس 
آمار و مستندات موجود، قیمت هر کیلوگرم دام زنده سبک در دی  امسال 11 هزار و 500 
تومان و هر کیلوگرم دام زنده سنگین 10 هزار و 900 تومان بوده است که تغییر محسوسی 

در بهمن  ماه نیز در قیمت این محصول دیده نمی شود.
 این در حالی است که نوسان قیمت در گوشت قرمز به حدی افزایش یافته است که 
نمی تواند منطقی باشد.ملاصالحی تصریح کرد: عامل اصلی قیمت گوشت قرمز دلالان و 
واسطه های بیشمار و غیرضروری است که از مبدأ تولید تا بازار دام زنده را به گوشت قرمز 
تبدیل می کنند و به بازار می رسانند؛ به گونه ای که از زمانی که دام زنده توسط چوبداران از 
دامدار خریداری می شود تا زمانی که گوشت از دام کشتار شده استحصال و به قصابی ها 
تحویل داده شود، بیش از پنج واسطه و دلال دست به دست می شود که این نشان می دهد 
که حتی اگر هر یک از این دلالان 10 تا 20 درصد هم سود برای خود در نظر بگیرند قیمت 

گوشت قرمز افزایش می یابد.
وی گفت: اینجاست که نقش تشکل های بخش خصوصی روشن می شود و باید به جای 

بیزینس های بیجا به میدان بیایند و دلالان را کنار بزنند.

مصطفی عبدی  *

یکشنبه -دوم اسفندماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3945

 قائم مقام وزیر راه و شهرسازی:

انتقادات به خريد ايرباس های 380 جدی نیستند

مشاور آخوندی اعلام کرد:

پیش فروش بدون مجوز ساختمان ممنوع است

قائم مقام وزیر راه وشهرسازی با بیان اینکه نقد جدی به خرید ایرباس های 380 وارد 
 A380 نیست، گفت: اینکه تمام فرودگاه های کشورمان توان پذیرش هواپیماهای غول پیکر
را ندارد، غیر طبیعی نیست و قرار هم نیست به دلیل انتقادات بی پایه برخی ها هزینه کلانی 

را خرج توسعه تمام فرودگاه ها برای پذیرش این هواپیماها کنیم.
انتقادات به خرید ایرباس های 380 جدی نیستند

اصغر فخریه کاشان در گفت وگو با خبرنگار ایلنا با بیان اینکه نباید به داشتن یک سری 
فرودگاه های درجه 2 در کشورمان بسنده کنیم، اظهار داشت: فرودگاه های کشورمان به 
تدریج باید آمادگی پذیرش انواع تایپ های هواپیما را به دست بیاورند و وقتی یک اقدام 
بزرگی انجام می شود باید مقدمات آن کار هم فراهم اوریم. وی ادامه داد: در حال حاضر 
فرودگاه حضرت امام پذیر ایرباس های 380 را دارد و تا زمان ورود هواپیماهای جدید، 
فرودگاه های کشورمان هم توسعه می یابند و قرار نیست که در حد فرودگاه های درجه 2 
باقی بمانند. قائم مقام وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه برنامه 8 ساله برای خرید ایرباس 
های جدید در نظر گرفته شده است، گفت: در این مدت، زمان و فرصت برای افزایش امکان 

و تجهیز و توسعه فرودگاه های کشورمان وجود دارد.
فخریه کاشان افزود: تا ورود این هواپیماها در چندین فرودگاه هم امکان پذیرش این 
ناوگان به وجود می آید اما ایرباس های 380 آنقدر هواپیمای مطمئنی هستند که موضوعاتی 
مانند فرود اضطراری در فرودگاه ثالث برای این ناوگان پیش نیاید. وی با بیان اینکه خرید 
این هواپیماها بدون مطالعه نبوده است، گفت: به تمام جوانب از جمله قابلیت پذیرش این 
هواپیماها در فرودگاه های کشور فکر شده است و انتقاداتی که به خرید این هواپیماها 
می شود، جدی نیست. قائم مقام وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه اینکه فرودگاه های 
محدودی در کشور توان پذیرش بزرگ ترین هواپیماهای دنیا را دارند، موضوع غیر طبیعی 
و عجیبی نیست، ادامه داد: توسعه فرودگاه ها بسیار هزینه بر هستند و قرار نیست که تمام 
فرودگاه های کشورمان توان پذیرش این هواپیماها را داشته باشند، در کشورهای اروپایی هم 
که بزرگ ترین ناوگان دنیا را دارند تمام فرودگاه ها توان پذیرش این هواپیماهای غول پیکر 
را ندارند. وی تاکید کرد: قرار نیست به دلیل انتقادات بی پایه برخی ها هزینه کلانی را خرج 

توسعه تمام فرودگاه ها برای پذیرش هواپیماهای ایرباس 380 کنیم.

مشاور وزیر راه با اشاره به اهمیت قانون پیش فروش و 
پیش فروش  قانون  گفت:  آن،  کامل  اجرای  برای  تلاش 
ساختمان، استثنایی برای اشخاص حقوقی و حقیقی ندارد.

حسین معصوم درباره تاخیر در اجرای قانون پیش فروش 
و عملیاتی نشدن آن در کلانشهرهایی همچون تهران، اظهار 
داشت: قانون پیش فروش ساختمان اگرچه در سال 93 
مصوب شد اما این قانون در فاصله سال های 88 تا 89 با 
هدف شفافیت و کاهش تخلفاتی از این دست که یک واحد 

مسکونی به چند نفر فروخته می شد به نگارش درآمد.
نماینده تام الاختیار وزیر راه و شهرسازی در شورای حفظ 
حقوق بیت المال با اشاره به اینکه بسیاری از تخلفات در 
حوزه پیش فروش ساختمان های مسکونی، اداری و تجاری 
طی سالیان اخیر به دلیل تبلیغات سوء و کاذب رسانه های 
معتبر صورت گرفته و در آن بسیاری از مردم متحمل 
ضررهای فراوانی شدند به ماده 21 این قانون اشاره کرد و 

گفت: ماده 21 قانون پیش فروش ساختمان به مطبوعات و 
رسانه ها اشاره دارد و قید کرده پیش فروشنده باید قبل از 
انجام هر اقدامی برای تبلیغ و آگهی پیش فروش به هر طریق 
)پایگاه اطلاع رسانی، مطبوعات و سایر رسانه ها از جمله رسانه 
گروهی و حتی نصب در اماکن و غیره( مجوز نصب آگهی را 
از مراجع ذی صلاح اخذ کند؛ در آیین نامه، مرجع ذی صلاح 
وزارت راه و شهرسازی است و اگر می خواهد درخواست 
آگهی به مطبوعات و رسانه ها بدهد باید تقاضای خود را با 

شماره و تاریخ ضمیمه کند و به اطلاع عموم برساند.
 مشاور وزیر راه و شهرسازی در پاسخ به این پرسش 
که آیا تبلیغاتی که از سوی نهادهای عمومی برای پیش 
فروش انجام می شود، قانونی است یا خیر؟ اضافه کرد: طبق 
ماده یک قانون پیش فروش، هر قراردادی با هر عنوان در 
صورتی  که مالک رسمی آن متعهد به احداث یا تکمیل 
واحد ساختمانی مشخص شود از نظر مقررات این قانون، 

قرارداد پیش فروش ساختمان محسوب می شود، بنابراین در 
ساختمان همه تکلیف دارند تا قرارداد را با شرایط مشخص 
منعقد کنند. معصوم تاکید کرد: در قانون پیش فروش بحث 
قراردادهای اجاره و مشارکت سرمایه گذاران نیز مشخص 
شده است و استثنایی برای اشخاص حقوقی و حقیقی 
ندارد و همه افراد از جمله شهرداری ها نیز شامل این قانون 
خواهند شد.  وی ادامه داد: اتفاقا یکی از مسایلی که همواره با 
آن مواجه بودیم شرکت های دولتی بودند که پول می گرفتند 
اما به تعهدات خود عمل نمی کردند و مردم نیز دست شان 
به جایی بند نبود تا بتوانند حقوق پایمال شده خود را دریافت 
کنند.  معصوم در پایان افزود: تلاش داریم تا با اجرای کامل 
قانون پیش فروش ساختمان ضمن آگاهی بخشی به جامعه، 

بحث شفافیت را نهادینه کنیم.
 قانون پیش فروش ساختمان در 24 ماده، سال 1393 به 

تصویب هیات وزیران رسید.
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ایران - ازبکستان؛ 

طلسم ناکامی ايران شکسته می شود؟

ملی پوشان فوتسال ایران در حالی امروز در دیدار پایانی جام ملت های فوتسال آسیا مقابل 
ازبکستان قرار می گیرند که در صورت قهرمانی برای یازدهمین بار جام قهرمانی مسابقات 

را بالای سر می برند.
 دیدار فینال جام ملت های فوتسال آسیا 2016 تاشکند، امروز دوم اسفند از ساعت 
17:30 در ورزشگاه ازبکستان برگزار می شود که طی این دیدار تیم ایران، قهرمان 10 دوره 

این مسابقات رو در روی ازبکستان، میزبان بازی ها قرار می گیرد.
فوتسالیست های ایران در مرحله نیمه نهایی با حساب 13 بر یک ویتنام را شکست دادند 
و ازبکستانی ها نیز پس از تساوی 2 بر 2 مقابل تایلند در وقت های معمول، در ضربات پنالتی 

این تیم را با حساب 3 بر 1 حذف کردند تا تکلیف فینالیست ها مشخص شود.
فوتسالیست های ایران در صورت قهرمانی در این مسابقات یازدهمین جام را بالای سر 
می برند و این در حالی است که ایران در دو دوره اخیر این مسابقات از رسیدن به قهرمانی 

بازمانده است.
ازبکستان پیش از این دو بار در سال های 2006 و 2010 میزبان جام ملت های فوتسال 
آسیا بوده که حاصل آن برای ایران، یک مقام قهرمانی و یک نایب قهرمانی بوده است. 

ازبکستان همواره در مسابقات قهرمانی آسیا مقابل ایران شکست خورده است.
محمد کشاورز کاپیتان تیم ملی که با مصدومیت دسته و پنجه نرم می کرد و احتمال 
داشت به دیدار پایانی نرسد در بازی با ویتنام به میدان رفت و دو گل به ثمر رساند. همچنین 

حسین طیبی با 12 گل در صدر جدول گلزنان این مسابقات قرار دارد. 

 :AFC

فوتسال ايران شانس زيادی برای پیروزی 
مقابل ازبکستان دارد

محمد ناظم الشریعه با 10 عنوان قهرمانی فوتسال آسیا، خشنودی خود را پس از پیروزی 
مقابل ویتنام و نمایش خیره کننده ای که شاگردانش در مقابل ازبکستان برای کسب عنوان 

قهرمانی خواهند داشت، ابراز کرد.
در گزارشی که وب سایت رسمی کنفدراسیون فوتبال آسیا در خصوص صعود تیم ملی 
فوتسال ایران به مرحله نهایی رقابتهای قهرمانی فوتسال آسیا منتشر کرده، آمده است: 
تیم ایران تنها در پنج بازی خود درجریان دوازدهمین صعودش به مرحله نهایی رقابتهای 
قهرمانی فوتسال آسیا 46 گل به ثمر رسانده است و این در حالی است که از شانس زیادی 

برای پیروزی در مقابل میزبان برخوردار است.
ناظم الشریعه  سرمربی تیم مل ایران در گفتگو با سایت رسمی AFC گفت: ما از این 

تورنمنت کاملا راضی هستیم، چرا که به آنچه پیش بینی کرده بودیم، رسیده ایم.
وی افزود: در تیم مان بازیکنان باتجربه و جوانی داریم و ترکیب این دو گروه برای پیشرفت 
تیم بسیار مهم است. ما بازیهای تدارکاتی سختی را برای این رقابت ها در اروپا و برزیل 
داشتیم. با انجام این بازی ها مقابل بهترین تیم ها از آماده سازی خود مطمئن شدیم و حال 

شاهد این هستیم که همه به خودباوری کامل رسیده اند.
ایران در گروه B با کسب پیروزی قاطع مقابل اردن، چین و عراق حداکثر امتیازها را 

گرفت. آنها مقابل قرقیزستان در مرحله یک چهارم نهایی هفت گل زدند.
ناظم الشریعه گفت: ما قبل از شروع تورنمنت باور داشتیم که حضور در فینال حق ماست 

و حالا به این هدف رسیده ایم.
وی افزود: اما مهمترین مساله تزریق این باور به تیم است و به همین علت برای هر 

مسابقه ای آماده هستیم.
ویتنام بعد از پیروزی مقابل ژاپن برای اولین بار به نیمه نهایی راه یافت. آنها با این نتیجه 

به جام جهانی فوتسال 2016 کلمبیا نیز راه یافتند اما دیدار مقابل ایران بسیار دشوار بود.
برونو فروموسو سرمربی ویتنام گفت: به علت تلاش هایی که در دو بازی گذشته مقابل 

ژاپن و تایلند به کار بردیم، قدرت رقابت با ایران را نداشتیم.
وی افزود: ما نهایت تلاش مان را کردیم، اما نتوانستیم خود را بازیابیم. ایران بازیکنان 

بسیار خوب زیادی دارد.
سرمربی ویتنام گفت: ما نه فقط از نظر جسمی بلکه از نظر روانی هم خسته بودیم؛ چرا که 

بازی برابر ژاپن به وقت اضافه و پنالتی کشیده شد که توان زیادی را از ما گرفت.

شمسایی بررسی کرد:

دلايل نتايج درخشان تیم ملی فوتسال
 ايران و ناکامی ژاپن در آسیا

کارشناس فوتسال ایران یکی از دلایل اصلی ناکامی تیم ملی فوتسال ژاپن در جام ملت های 
آسیا را بازی »ماشینی« این تیم و نداشتن بازیکنان تکنیکی دانست. وی همچنین از عملکرد 

ایران تمجید کرد. 
امیر شمسایی درباره نتایج درخشان تیم ملی فوتسال ایران در جام ملتهای آسیا و صعود به 
فینال این مسابقات، اظهار کرد: خدا را شکر در جام ملتها همه چیز به نفع ایران رقم خورد. 
بازیکنان از لحاظ روحی و فنی در شرایط عالی هستند و از سوی دیگر حریفانی مثل ژاپن 

که ما به لحاظ روحی مقابل آنها مشکل داشتیم، به فینال نرسیدند.
 وی افزود: بازی با ازبکستان می تواند محک خوبی برای تیم ملی باشد چرا که تا الان 
فشار زیادی روی دروازه تیم ملی نیامده است. از لحاظ فنی که ازبکستان حرفی برای گفتن 
نخواهد داشت ولی بازیکنان باید به خاطر حضور تماشاگران در سالن و حمایت از ازبکستان، 
سعه صدر داشته باشند و خیلی زود بازی را دست بگیرند. در اینصورت ازبکستان را هم 

راحت شکست خواهیم داد.
 کارشناس فوتسال ایران با اشاره به ترکیب کادر فنی تیم ملی، خاطرنشان کرد: 
علی صانعی و محمد ناظم الشریعه خیلی خوب کار کرده اند و در بحث مدیریت داخل زمین 

هم بدون نقص بوده اند.
 شمسایی همچنین به نقش لیگ برتر در داشتن تیم ملی قدرتمند، گفت: اگر الان از 
تیم ملی و مسابقات جام ملتهای آسیا لذت می بریم، یکی از دلایل آن لیگ پویایی بود که 
داشتیم. الان آنقدر بازیکن خوب در تیم ملی داریم که به بعضی از بازیکنان سطح بالا هم 

بازی نمی رسد.
 وی در پاسخ به سئوالی مبنی بر دلیل ناکامی تیم ژاپن مدافع عنوان قهرمانی در جام 
ملتها، تصریح کرد: اولین ناکامی ژاپن در این مسابقات مقابل ویتنام رقم خورد. ما با ویتنام 
در جام باشگاه های آسیا هم بازی کرده بودیم. در اصطلاح فوتبالی، ویتنام »چرک« بازی 
می کند و تیم دونده ای هم هست. از آنجا که فوتسال ژاپن »ماشینی« است و فاقد بازیکنان 

تکنیکی می باشد، به همین خاطر آنها مقابل ویتنام تسلیم شدند.
 کارشناس فوتسال ادامه داد: از سوی دیگر ایران موفق شد ویتنام را گلباران کند چون 
سرشار از بازیکنان تکنیکی و فنی است. من ایرادی به کار گروهی بازیکنان ایران نمی گیرم 
ولی مقابل تیمی مثل ویتنام نیاز است که بازیکنان فنی و تکنیکی داشته باشید تا به مشکل 
نخورید. اتفاقی که برای ژاپن رخ داد. ژاپنی ها بعد از باخت به ویتنام دیگر روحیه زیادی 
نداشتند و همه چیز را تمام شده می دانستند. برای همین مقابل قرقیزستان هم همه چیز 

را باختند. 
 تیم ملی فوتسال ایران با پیروزی مقابل ویتنام در مرحله نیمه نهایی جام ملتهای آسیا، به 

دیدار نهایی رسید و امروز یکشنبه در فینال به مصاف ازبکستان خواهد رفت.

با حضور 9 تیم؛

مسابقات فوتسال بنیاد مسکن در قم آغاز شد

 مسابقات فوتسال بنیاد مسکن کشور در قم با برگزاری مراسم افتتاحیه و با حضور 9 
تیم آغاز به کار کرد. 

به گزارش خبرنگار مهر، مراسم افتتاحیه این مسابقات پیش از ظهر شنبه با حضور 
جلال الدین خزایی مدیرکل پشتیبانی بنیاد مسکن کشور، حسن عابدی مدیرکل ورزش 

و جوانان استان قم، غلامرضا صالحی مدیرکل بنیاد مسکن قم برگزار شد.
9 تیم حاضر در این مسابقات در 2 گروه 4 و 5 تیمی قرار گرفته اند که در گروه یک، 
گلستان، اصفهان، دفتر مرکزی و آذربایجان شرقی و در گروه دوم کهگیلویه و بویر احمد، 

قم، چهارمحال و بختیاری، اردبیل و تهران با هم رقابت می کنند.
در اولین روز این مسابقات تیم قدرتمند بنیاد مسکن قم با مهره های شاخص همچون 
سعید اشتیان، جواد جدی، مرتضی خاوری، حمید آشتیان و برادران رحمانی با مربیگری 
هادی رنجبر به مصاف تیم چهارمحال و بختیاری رفت و در یک بازی بر تر حریف خود 
را با 6 گل شکست داد. در نیمه نخست این تیم بنیاد مسکن بود که با درخشش سعید 
آشتیان 3 بار دروازه حریف خود را فرو ریخت و در نیمه دوم نیز هادی رنجبر سرمربی تیم 
بنیاد مسکن قم با توجه به شرایط مسابقه و استفاده از سایر بازیکنان، تغییراتی در تیمش 
اعمال کرد که حاصل آن 3 گل دیگر برای قم و برتری 6 بر یک میزبان برابر چهارمحال 
و بختیاری بود. در این بازی سعدی آشتیان 3 گل، جواد جدی، مرتضی خاوری و سید 
عباس حسینی هر کدام یک گل به ثمر رساندند. در سایر بازی ها تیم اردبیل 4 بر 2 از سد 
تیم کهگیلویه و بویر احمد عبور کرد و گلستان 3 بر 2 آذربایجان شرقی را شکست دادو 

دفتر مرکزی با 3 گل برابر اصفهان به پیروزی رسید.
این مسابقات به مدت 4 روز به صورت فشرده در سالن شهید حیدریان قم برگزار 

می شود.

سفر به ››عتبات عالیات‹‹ پاداش قهرمانی اتحاد 
در لیگ برتر فوتبال قم

 امسال مسابقات لیگ برتر فوتبال باشگاه های استان قم با شرکت هشت تیم به انجام 
رسید و تیم فوتبال اتحاد با کسب عنوان قهرمانی این رقابت ها مجوز حضور در رقابت های 

لیگ باشگاه های کشور جام آزادگان را نیز کسب کرده است.
 هشت تیم اتحاد، سفیر گفتمان، استقلال، سهیل، هنگ، پناه آفرین، آبادگران و هما در 
فصل 1394 لیگ برتر فوتبال باشگاه های استان قم به شکل دوره ای و در قالب دیدارهای 
رفت و برگشت به رقابت پرداختند و اتحاد در فاصله سه هفته به پایان این بازی ها عنوان 

قهرمانی را از آن خود کرد.
 حمایت مرکز چشم پزشکی جوادالائمه قم از تیم اتحاد

 این در حالی است که حامی مالی تیم فوتبال اتحاد قم در فصل جاری رقابت های 
لیگ برتر باشگاه های این استان مرکز چشم پزشکی جواد الائمه قم است و با تصمیم دکتر 
کرمانی مدیریت این درمانگاه، تیم اتحاد به پاس قهرمانی در لیگ برتر قم و کسب مجوز 
صعود به مسابقات فصل آینده لیگ دسته سوم فوتبال باشگاه های کشور راهی کشور عراق 
و سفر عتبات عالیات شدند.  کاروان تیم فوتبال اتحاد قم متشکل از مدیریت، کادر فنی 
و بازیکنان این تیم، امروز وارد کشور عراق شد و در نخستین مقصد سفر خود به عتبات 
عالیات راهی شهر نجف شد و در جوار بارگاه نورانی حضرت امیرالمومنین علی )ع( در هتل 
فیض المعین این شهر استقرار یافت.  در این سفر حسین قاسمی مدیرعامل باشگاه اتحاد، 
محمدرضا قاسمی به عنوان مربی، حسن سبحانی به عنوان پزشک تیم، خلیل اصغری به 
عنوان سرپرست تیم، غضنفر احمدی به عنوان روابط عمومی همراه با علی حسینی و علی 

قلی زاده به عنوان تدارکات، تیم فوتبال اتحاد قم را همراهی می کنند. 
سفر فوتبالیست های اتحاد به نجف، کربلا و کاظمین

 همچنین در این سفر زیارتی بازیکنان این تیم شامل احمد صفری، اصغر مولایی، 
محمد کعبی، حسین اصغری، حسین ملکی، مهدی حسن زاده، مسعود اسدی، محمد 
شکارچی، موسی ابراهیم زاده، محمد کریم زاده، حسن عطایی، عین الله نعمتی، حسین 
تامرادی، مهدی جلیزی و ابوالفضل فتح اللهی هستند.  کاروان تیم فوتبال اتحاد قم در 
برنامه سفر زیارتی خود به عتبات عالیات در کشور عراق،  سه روز در جوار بارگاه نورانی 
حضرت امیرالمومنین علی )ع( در شهر نجف خواهد بود و سپس راهی کربلا می شود تا در 
اقامتی سه روزه به زیارت بارگاه نورانی حضرت امام حسین )ع( و حضرت ابوالفضل العباس 
)ع( برود، ضمن اینکه در بخش پایانی سفر خود راهی شهر کاظمین و بارگاه متبرک 
حضرت امام موسی کاظم )ع( و حضرت جواد الائمه )ع( خواهد شد.  این در حالی است که 
امین سبحانی سرمربی و حسن کریمی مربی تیم اتحاد و چهار بازیکن این تیم به نام های 
محمدحسن حسینی، محمد عرب خراسانی، حبیب سعادتی و علی عالمی به دلیل مشغله 

کاری، تیم اتحاد را در سفر به کشور عراق و زیارت عتبات عالیات همراهی نمی کنند.

سرمربی تیم  ملی کشتی فرنگی با بیان این که از 
عملکرد تمامی نفراتش در مسابقات قهرمانی آسیا 
رضایت دارد، گفت: این استحقاق را داشتیم که تمامی 
مدال های طلا را از آن خود کنیم، اما برخی از اشتباه ها 

مانع این کار شد.
محمد بنا  درباره قهرمانی تیم  ملی کشتی فرنگی در 
ر قا بت های قهرمانی آسیا که با کسب چهار مدال طلا، 
یک نقره و دو برنز انجام شد، اظها ر کرد: خو شبختا نه 
علی رغم این که بیشتر نفرات تیم را کشتی گیر ان جوان 
تشکیل می دادند نتایج خوبی به دست آوردیم و در 
مجموع از عملکرد کشتی گیر انم راضی هستم. مسابقات 
قهرمانی آسیا یک سال در سطح بالایی برگزار می شود 
و ممکن است سال بعد در سطح پایینی برگزار شود، اما 

این دوره از ر قا بت ها از کیفیت مطلوبی برخوردار بود.
سرمربی تیم  ملی کشتی فرنگی افزود: جوانانی مانند 
سامان عبدولی که باید زودتر از اینها به تیم  ملی اضافه 
می شدند توانستند عملکرد خوبی داشته باشند. من 
دوست داشتم با هشت مدال طلا تایلند را ترک کنم 
و می دانستم که استحقاق رسیدن به تمامی مدال های 
طلا را داشتیم و حتی به شاگردانم نیز این را گفته بودم، 
اما به  هر  حال داوران و مسئولان مسابقات اجازه این کار 
را به هیچ کشوری نمی دهند، مگر این که کشتی گیر ان 
مانند افشین بیابانگرد و علیاری قدرت بسیار زیادی 
داشته باشند که دیگر حرفی برای اعمال نفوذ داوری 

باقی نگذارند.
وی در ادامه به بررسی عملکرد کشتی گیر ان در اوزان 
مختلف پرداخت و ا دا مه  داد: در وزن 59 کیلوگرم سامان 
عبدولی اگر مقداری با تجربه تر عمل می کرد به راحتی 
می توانست حریف قرقیز خود را که اتفاقا کشتی گیر 
بسیار خوبی هم بود، را شکست دهد. خیلی وقت بود 
که ما در این وزن به غیر از حمید سوریان فینالیست 
نداشتیم، اما عبدولی نشان داد که می تواند یکی از 
مهره های خوب ما در مسابقات آینده باشد. از آنجا که 
می خواهم در مسابقات جا م جها نی از حداکثر قدرتمان 
استفاده کنیم در وزن 59 کیلوگرم از عبدولی و سوریان 

استفاده خواهم کرد.
بنا با اشاره به عملکرد مهدی زیدوند در وزن 66 
کیلوگرم و کسب مدال برنز توسط این کشتی گیر، 
گفت: علی رغم این که زیدوند چند سالی است در 
تیم های ملی جوانان و بز ر گسالان حضور دارد، اما هیچ 
گاه کشتی گیر شش دانگی نبوده است، آن هم به خاطر 
وزن کم کردن است، چرا که او اگر قرار باشد سر وزن 
کشتی بگیرد به مشکل می خورد، اما در مسابقاتی که 

با دو کیلو ارفاق وزن شرکت می کند عملکرد بهتری 
دارد. البته او در کشتی اول به سخت ترین حریف خود 
که از کره جنوبی بود برخورد کرد و مطمئن باشید اگر 
در کشتی دوم به این حریف کره ای برخورد می کرد 
خیلی راحت او را شکست می داد، اما متاسفانه بر سر 
یک اشتباه نتیجه  را واگذار کرد. البته زیدوند در مجموع 
خوب بود و یکی از کشتی گیر ان خوب ما در وزن 66 

کیلوگرم است.
سرمربی تیم  ملی کشتی فرنگی عملکرد افشین 
بیابانگرد در وزن 71 کیلوگرم و کسب مدال طلا توسط 
او را بسیار خوب ارزیابی کرد و افزود: بیابانگرد یک 
کشتی گیر کامل و بدون اشتباه نشان داد. او بسیار با 
تفکر و آمادگی بالا کشتی گرفت و توانست حریفان 
خود را مقتدرانه یکی پس از دیگری شکست دهد. به 
اعتقاد من جوانان تیم باید استقامت و صبر و تحمل 
را از بیابانگرد یاد بگیرند. او تازه به اوج پختگی رسیده 
است و یکی از کامل ترین کشتی گیر ان ما در مسابقات 

قهرمانی آسیا بود.
بنا کسب مدال برنز توسط پیام بویری در وزن 75 

کیلوگرم را ناشی از اشتباه این کشتی گیر  و ضعف داوری 
عنوان کرد و ا دا مه  داد: حریف قزاق بویری عنوان سوم 
جهان را داشت و یک کشتی گیر بسیار خوب بود، اما 
اگر داور در زمانی که بویری حریفش را در خاک نشاند 
و آماده اجرای فن فیتو بود، اجازه این کار را می داد 
مطمئنا او پیروز میدان بود، اما داور کشتی را از دستش 
در آورد. البته بویری از ناحیه پا دچار آسیب دیدگی  
شدید شد و تا آخر مسابقات نیز با همین وضع کشتی 
گرفت. او اشتباه هایی هم داشت و اگر سفت و محکم تر 
کشتی می گرفت بدون شک صاحب گردن آویز طلا 
می شد. وی درباره مدال طلای رامین طاهری در وزن 
80 کیلوگرم ، خاطر  نشان کرد: او دو سال پیش در 
قزاقستان در وزن 66 کیلوگرم پنجم آسیا شد و از این 
که الان در وزن 80 کیلوگرم مدال طلا گرفت بسیار 
خوشحال هستم و این مدال او خیلی به من چسبید. 
البته قادریان پارسال در این وزن نیز مدال طلا گرفت 
و وزنی است که قدرت وزن 85 کیلوگرم را ندارد و 
کشتی گیر ان یک وزن بالاتر و یا پایین تر از 80 کیلوگرم 
به این وزن می آیند تا بتوانند عملکرد بهتری داشته 

باشند. طاهری به اعتقاد من می تواند تا دو، سه سال در 
این وزن بماند و مدال های جهانی را از آن خود کند و 

ان شا ء الله برای المپیک 2020 به یک وزن بالاتر بیاید.
سرمربی تیم  ملی کشتی فرنگی در ادامه گفت و گو 
ایسنا، درباره عملکرد ضعیف یوسف قادریان در وزن 
جدید خود و کسب عنوان پنجمی آسیا، گفت: متاسفانه 
قادریان در کشتی اول تمرکز لازم را نداشت و احساس 
کردم ذهنش به طور کامل درگیر کشتی نیست. فکر 
می کنم روز، روز او نبود و نتوانست آن طور که باید 
توانایی هایش را نشان بدهد. من قبل از مسابقات گفته 
بودم که قادریان یکی از شانس های طلای ما است، اما 
او به هر شکل نتوانست آن طور که باید خود را نشان 

دهد. البته از عملکرد او راضی هستم.
بنا افزود: من قصد نداشتم قادریان را به یک وزن 
بالاتر ببرم، اما او به خاطر این که می خواست شانسش 
را برای حضور در المپیک آزمایش کند عجله کرد و به 
وزن 85 کیلوگرم آمد. به اعتقاد من این کار برایش زود 
بود. از سویی چون من رامین طاهری را برای وزن 80 
کیلوگرم پیدا کردم اجازه این کار را به قادریان دادم. 

قادریان ناگهان به یک وزن المپیکی و بسیار سخت  تر 
از وزن 80 کیلوگرم آمده و خودش دید که خیلی جای 

کار دارد تا بتواند در این وزن به موفقیت برسد.
سرمربی تیم  ملی کشتی فرنگی با اشاره به کسب 
مدال طلا توسط مهدی علیاری در وزن 98 کیلوگرم، 
گفت: علیاری اختلاف زیادی با سطح آسیا دارد. او و 
قاسم رضایی مهره های بسیار خوب ما در وزن 98 
باید  آنها  به حساب می آیند.  تیم  ملی  کیلوگرم در 
در  و  تمرینات حاضر شوند  در  از گذشته  محکم تر 
ر قا بت های پیش رو حضور پیدا کنند تا ان شا ء الله از 
میان این دو، بهترین نفر را برای المپیک 2016 انتخاب 
کنیم. در جا م جها نی هم قصد دارم از او و قاسم رضایی 
در ترکیب تیم استفاده کنم تا هر  چه  بیشتر نسبت به 

عملکرد آنها آگاهی پیدا کنم. 
وی همچنین درباره کسب مدال طلا توسط امیر 
قاسمی منجزی در وزن 130 کیلوگرم نیز، خاطر  نشان 
کرد: به خاطر این که او هم در کشتی آزاد و هم در 
فرنگی فعالیت داشته از نظر پایه دچار اشکالاتی است، 
اما او توانست با این مدال طلا خیلی خوب خود را نشان 
دهد. خوشحالم که قاسمی را پس از سال ها کشتی 
گرفتن جور دیگری می دیدم. او خیلی خوب و با انگیزه 
کشتی گرفت و هم در جام تختی و هم در مسابقات 
قهرمانی آسیا عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داد و 
مطمئنا یکی از امیدهای ما در سنگین وزن خواهد بود.

بنا در ادامه با بیان این که اردوی تیم  ملی کشتی 
فرنگی بسیار سریع و از روز )شنبه( آغاز خواهد شد، 
گفت: فرصت بسیار کمی داریم تا در پایان اسفند ماه 
به مسابقات کسب سهمیه المپیک در قزاقستان اعزام 
شویم. تمام هدفمان بر این است که سه سهمیه باقی  
مانده را کسب کنیم تا ان شا ء الله با خیالی راحت خود را 

مهیای حضور در المپیک کنیم.
سرمربی تیم  ملی کشتی فرنگی در پایان در پاسخ به 
این سوال که آیا استقبالی از سوی مسئولان ورزش از 
تیم  ملی کشتی فرنگی در فرودگاه انجام شده است یا 
خیر؟ گفت: اصلا کاری به استقبال از سوی مسئولان 
ورزشی ندارم. یکی، دو نفر از فدراسیون کشتی آمدند 
که از آنها تشکر می کنم. همین که مسئولان ورزش 
لطف کردند پیام تبریک صادر کردند ممنون هستم. 
مسئولان  صبح  چهار  ساعت  که  این  برای  توقعی 
بخواهند برای استقبال از تیم قهرمان آسیا به فرودگاه 
بیایند نداشتم، چرا که آنها برای قهرمانی در مسابقات 
جهانی هم به استقبال نمی آیند چه برسد به مسابقات 

قهرمانی آسیا. 

محمد بنا : 

دوست داشتم هر 8 طلای آسیا را بگیریم
 توقع نداشتم مسئولی به فرودگاه بیاید

سرپرست تیم فوتبال پرسپولیس با بیان اینکه این تیم روی دو اشتباه بازی برده برابر سایپا 
را با تساوی عوض کرد، گفت: روی لوبانف بازیکن سایپا مرتکب خطا شد.

 محمود خوردبین در رابطه با تساوی پرسپولیس برابر سایپا در هفته بیست و یکم لیگ برتر 
گفت: در بازی با سایپا به خاطر اشتباهاتی، بازی برده را با مساوی عوض کردیم. اشتباه اول 
مربوط به بن سون می شد. از او به عنوان یک بازیکن حرفه ای انتظار بیشتری داشتیم. شرایط 
او برای ما قابل درک نبود. هر توپی آمد، خطا کرد. 5، 6 خطا کرد که دو تای آنها با کارت 
زرد و در نتیجه اخراج همراه شد. من هم که در مصاحبه ام گفتم او باید به این دلیل جریمه 
شود ولی هیچوقت صحبت از این نکردم که کل بازیکنان باید جریمه شوند و از طرف من 

برداشت نادرستی شد.
وی ادامه داد: بازیکنان برای این بازی زحمت زیادی کشیدند و از تمام وجودشان مایه 
گذاشتند. بازی زیبایی هم ارائه کردند که به واسطه آن استحقاق برد را داشتیم ولی بن سون 
مرتکب اشتباه بدی شد و کار را برای هم تیمی های خودش سخت کرد. از سوی دیگر، ما روی 
گلی بازی برده و دو امتیاز را از دست دادیم که با خطا روی دروازه بان ما به دست آمد. محوطه 
جریمه متعلق به دروازه بان است. البته برخورد فیزیکی بخشی از فوتبال است، اما دو بازیکن 
سایپا، لوبانوف را بین خود پرس و شارژ کردند. در واقع آنها مانع از آن شدند که دروازه بان ما 

نتواند حرکت کند و این دو اشتباه، دو امتیاز را از ما گرفت.
خوردبین که با سایت باشگاه پرسپولیس گفتگو می کرد، خاطرنشان کرد: ما در این بازی در 

نیمه اول خیلی خوب بودیم و می توانستیم چند گل بزنیم. در نیمه دوم مثل نیمه اول نبودیم 
ولی بازیکنان باز هم موقعیت گلزنی داشتند. اینطور نبود که یک نیمه باشیم ولی سایپایی ها 
در نیمه دوم نسبت به نیمه اول خودشان بهتر بودند. با این وجود اگر آن خطا اعلام می شد، 

الان ما تیم برنده بودیم. 
سرپرست تیم فوتبال پرسپولیس در پایان تصریح کرد: با این وجود به هواداران می گویم 
نگران نباشند. ما باز هم فاصله امتیازات را کم می کنیم و به صدر جدول هم خواهیم رسید. 

در این ارتباط شکی ندارم.

 محمود خوردبین:

دو اشتباه دو امتیاز از پرسپولیس گرفت



علمی و سلامت

هرگز اين داروها را با شکم خالی نخوريد 
اگر با شکم خالی برخی مواد از جمله دسته ای از داروها را بخورید صدمات زیادی را به 
دستگاه گوارش، روده و معده خود وارد کرده اید و خود را در خطر ابتلا به برخی از بیماری ها 

قرار می دهید.
به گزارش  گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران؛ وقتی بر روی دارویی نوشته می شود که »با 
غذا خورده شود«، به این معنی است که اگر آن را با شکم خالی مصرف کنید ضررهای 
جبران ناپذیری را به سلامتی خود وارد می کنید. در صورت توجه نکردن به دستورالعمل  
داروها ممکن است دچار حالت تهوع و مشکلات مربوط به شکم شوید. علاوه بر این، این 
دسته از داروها اگر با غذا مصرف شوند اثر و عملکرد بهتری خواهند داشت و بهتر جذب بدن 
می شوند.  اگر چندین بار به دلیل کمبود وقت یا عدم دسترسی به غذا این داروها را بدون 
غذا مصرف کنید، کم کم عادت می کنید که آن ها را این طور استفاده کنید. اگر این روش 
مدتی نسبتا طولانی ادامه داشته باشد شما به روده، معده، کبد و کلیه خود صدمات غیر 
قابل جبرانی را وارد می کنید که می تواند سلامتی عمومی بدن شما را با مشکلاتی جدی 

روبه رو کند. در اینجا به مهم ترین این داروها اشاره می کنیم:
متفورمین: به طور معمول متفورمین برای درمان دیابت نوع دوم استفاده می شود که در 
آن بدن فرد نمی تواند سطح قند خون را کنترل کند. اگر متفورمین را با غذا مصرف نکنید، 
دچار ناراحتی و مشکلات مربوط به شکم و گوارش می شوید. علاوه بر این، مصرف غذا با 

داروهای مخصوص دیابت از افت فشار خون جلوگیری می کند.
آنتی بیوتیک ها: هر آنتی بیوتیک مکانیزم متفاوتی دارد به همین دلیل مصرف غذا به 
همراه برخی آنتی بیوتیک ها توصیه می شود و برخی دیگر به شدت منع می شود. از جمله 
آنتی بیوتیک هایی که باید به همراه غذا مصرف شود می توان آموکسی سلین و کلوفازیمین 

را می توان نام برد.
کردن  مسدودد  با  را  درد  داروها  این  استروئیدی:  غیر  ضدالتهابی  داروهای 
پروستاگلاندین ها که گیرنده های درد هستند کاهش می دهند. این داروها دردهای ناشی از 
سردرد، آرتروزرا کاهش می دهند.  استامینوفن، آسپرین  و ایبوپروفن از این دسته هستند 
که بهتر است به همراه غذا استفاده شوند تا هم ضرری به بدن وارد نکنند و همچنین 
تاثیرگذاری آن ها افزایش یابد و مهم تر از همه از مکشلات گوارشی و خونریزی روده یا 

معده جلوگیری می کند.
داروهای مسکن و ضد درد: این داروها دردها و نشانه های درد موجود در مغز را کاهش 
می دهند.  کدئین ها، اکسی کدون، و مورفین از این دسته هستند. برای پیشگیری از حالت 
تهوع و  عمل تهوع این داروها را به همراه غذا مصرف کنید. علاوه بر این، اگر مواد غذایی که 

حاوی فیبر هستند با این داروها مصرف شود، از یبوست جلوگیری می کند.

موز و دارچین زوج جادويی! 
دانشمندان به تازگی دریافتند که مصرف موز در صبح ها فواید بسیاری برای بدن دارد 

امابرای کاهش مضرات قند موجود در موز آن را با مواد غذایی خاصی باید مصرف کرد.
به گزارش  گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران؛ موزیکی از بهترین میوه هایی است که باید 
صبح ها و دروعده صبحانه مصرف شود اما در بررسی های دقیق تر نشان داده شده است 
که  خوردن موز به عنوان صبحانه به تنهایی کافی نیست زیرا یک میوه تقریبا اسیدی است 
و فقط 25 درصد آن قند است. موز به عنوان یک منبع غنی از پتاسیم، منیزیم و فیبر 
شناخته شده است،علاوه بر اینها درموز قند نیز وجود  دارد و مانند این یک شیرین کننده ی 
طبیعی است که باعث می شود سطح قندخون در بدن تغییر کند. در ابتدا با مصرف موز 
احساس خوبی خواهد داشت اما به زودی احساس خستگی و گرسنگی می کنید . گفتنی 
است؛ هرگز نباید موز را بلافاصله پس از غذا موز مصرف کنید زیرا دوباره هم میل به 
غذاخوردن را در شما به وجود می آورد هم احساس خستگی خواهید کرد. اما خیلی ها موز 
دوست دارند و با این شنیدن این یافته ها احساس نارحتی و نگرانی پیدا می کنند اما لازم 
نیست  نگران باشید و برای همیشه استفاده از موز را کنار بگذارید ما برای استفاده موز راه 
حلی را به شما پیشنهاد می دهیم. برای آنکه مصرف موز این عوارض را نداشته باشد بهتر 
است موز را به همراه یک  چربی سالم یا چاشنی های غذایی مصرف کنید تا کمک  کند 
که اسید موجود در موز خنثی شود و سرعت متابولیسم قند بدنتان کاهش پیدا کند و بتوان 
با مصرف موز از فواید پتاسیم، فیبر و منیزیم موجود در موز استفاده کنیم بدون آنکه قند 

درون آن ضرری به بدنتان برساند.
 خوردن موزدر وعده صبحانه همراه کره بادام زمینی و یا دارچین می تواند قندخون را 

کاهش دهد و احساس کسالت و خستگی را از بین ببرد.

مراقب باشید به اين 4 خوراکی معتاد نشويد! 
ماکارونی یکی از اعتیادآورترین خوراکی هایی است که در سبد غذایی ما وجود دارد.

به گزارش   گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان؛ زیاده روی در مصرف برخی مواد 
غذایی عوارض زیادی برای بدن به وجود می آورند.

نان سفید: یکی از مهمترین عناصر در میان مواد غذایی، نان است ولی دقت داشته باشید 
که نان های سفید مانند انواع نان های باگت یا لواش، بدترین نان هایی هستند که می توان 
از آن استفاده کرد. این نوع نان از آرد فرآوری شده بدون سبوس پخته می شود. همچنین، 
هیچ ماده مغذی برای بدن در آن ها دیده نمی شود. برای داشتن بدنی سالم تر بهتر است نان 

سنگک و سایر نان های سبوس دار را جایگزین نان سفید کنید.
ماکارونی: ماکارونی یکی از اعتیادآورترین خوراکی هایی است که در سبد غذایی ما وجود 
دارد. با تمام خواص و فوایدی که می توان در این خوراکی پیدا کرد، اما زیاده روی در آن 
باعث چاق شدن و افزایش وزن می شود. همچنین اعتیاد به ماکارونی چربی های بد بدن 
را افزایش می دهد. چیپس: یکی از خوشمزه ترین تنقلات دنیا که سرشار از چربی و نمک 
است، چیپس سیب زمینی نام دارد. با همه مشکلات، چیپس باز هم طرفداران بسیاری دارد 
و البته سالانه انسان های فراوانی را معتاد خود می کند. بسیاری از پزشکان، اعتیاد به چیپس 
را حتی از اعتیاد به سیگار برای بدن مضرتر می دانند. بستنی: بستنی یکی از خوشمزه 
ترین خوراکی ها است اما این نکته را در یاد داشته باشید که بستنی نیز می تواند اعتیادآور 
باشد. اگر روزانه در خیابان ها قدم می زنید و همیشه بستنی می خورید، مراقب معتاد شدن 
خود باشید. بستنی بدن را خنک می کند و قند خون را بالا می برد اما از طرفی دیگر در 
ناحیه شکم شما چربی های بسیاری بوجود می آورد که از بین بردن آن ها کار مشکلی است.

عواملی که حس بويايی را از بین می برد 
متخصص گوش و حلق و بینی و عضو هیئت علمی دانشگاه تهران اظهار داشت: 
آسیب دیدن عصب و گیرنده های عصبی و نرسیدن هوا به پیاز بویایی از مهمترین علل 

کاهش و حتی گاهی قطع شدن حس بویایی است.
دکتر برقعلی گفت:حس بویایی یکی از حس های محیطی انسان است که سریعتر از 

حس های دیگر تحت تاثیر بیماری ها و مشکلات از بین می رود یا آسیب می بیند.
وی در خصوص علل کاهش یا قطع حس بویایی بیان کرد: آسیب دیدن عصب و 
 ،B گیرنده های بویایی، بیماری  عصبی نظیر پارکینسون، کمبود ویتامین های خانواده
ضربه ها، تصادفات، نرسیدن هوا به پیاز بویایی و محل قرار گیری گیرنده های بویایی می توانند 
باعث کاهش و قطع حس بویایی در افراد شوند. برقعلی افزود: برای تشخیص بوها لازم 
است جریان هوا در سقف بینی بر قرار شود تا تحریک گیرنده های بویایی صورت بگیرد اما 
علل دیگری همچون پولیپ های بینی، التهاب مخاط بینی، تورم مخاط بینی، سینوزیت ها، 
عفونت های بینی و تومورهای بینی می توانند باعث انسداد راه هوایی بینی و در نتیجه 
کاهش حس بویایی شوند.  وی درباره ی روش های درمانی اظهار داشت: اغلب علل کاهنده 
حس بویایی با روش های دارویی یا جراحی قابل برگشت می باشند چون گیرنده های 
عصبی فرد فعال است و وقتی انسداد بینی بر طرف شود، حس بویایی به حالت طبیعی بر 
می گردد. برقعلی خاطر نشان کرد: در مواردی که کاهش حس بویایی ناشی از زمینه های 
عصبی و ژنتیکی باشد نمی توان از آن پیشگیری کرد اما در صورتی که عواملی نظیر 
عفونت ها، آلرژی ها، پولیپ ها عامل کاهنده حس بویایی فرد باشند می توان از آنها پیشگیری 
کرد و در پایان به رعایت نکات ایمنی برای جلوگیری از ایجاد ضربه و کاهش یا قطع بویایی 

احتمالی پس از آن توصیه کرد.

چاق ها وسايل اطرافشان را متفاوت می بینند! 
تحقیقات حاکی بر آن است که چاق بودن بر درک تصویری افراد از جهان اطراف تاثیر 
می گذارد و موجب می شود آن ها وسایل و جهان اطراف را کمی دورتر از فاصله واقعی شان 

ببینند.
به گزارش  گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان؛ درک انسان ها از دنیای اطراف گاهی 
به علت بیماری های مغزی، ناتوانی یا به علت عوامل محیطی دستخوش تغییراتی می شود. 
بنابر مطالعه ای جدید، چاقی نیز به عنوان یکی از عواملی معرفی شده است که بر درک 

تصویری تاثیر می گذارد و تغییراتی را در آن ایجاد می کند.
این مطالعه نشان داد طوری که ما فضا و محیط اطراف خود را می بینیم با اندازه و حجم 
بدن ما رابطه دارد. افراد چاق اشیاء و فضا را دورتر از فاصله واقعی شان می بینند. به همین 
علت است که افراد چاق سخت تر حرکت می کنند زیرا آن ها فواصل را طولانی تر و وسایل 

را دورتر می بینند و به همین علت تلاشی برای دست یافتن به آن ها انجام نمی دهند.
در واقع اگر شما با کوله پشتی بسیار  سنگین و بزرگ به کوه نوردی بروید، ناخودآگاه 
شیب های بیشتر می شوند، راه طولانی تر و طاقت فرساتر می شود و فاصله ها بیشتر می شوند. 
شما دنیا را همان طور که هست نمی بینید، بلکه دنیا را طوری درک می کنید که می توانید 
نسبت به آن عمل یا حرکت کنید. به گزارش گاردین، شکل بدن بر درک افراد از فواصل 
مکانی تاثیر می گذارد و باعث می شود تا 10 درصد فاصله ها را دورتر ببینند. یکی از 
علت های مهمی که باعث می شود افراد چاق میل یا انگیزه ای برای انجام فعالیت بدنی یا 

ورزش نداشته باشند نیز همین است.
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شرکت ویرجین گلکتیک که رؤیای بردن انسان به فضا را دارد از هواپیمای فضایی جدید 
خود رونمایی کرد.

به گزارش خبرگزاری مهر، حدود یک سال پیش بود که هواپیمای فضایی شرکت ویرجین 
گلکتیک در حین انجام پرواز آزمایشی سقوط کرد و ضمن کشته شدن یکی از خلبانهای آن 
حادثه ای تلخ در برنامه توسعه علوم فضایی رقم خورد. حالا اما ریچارد برانسون مرد همه کاره 
ویرجین گلکتیک که به هر قیمتی رؤیای بردن انسان به فضا آن هم در دل هواپیمای فضایی را 
کنار نمی گذارد از نسل جدید سیستمهای فضایی خود موسوم به VSS Unity رونمایی کرده 
است. این هواپیمای فضایی جایگزین نسخه قبلی و سؤال برانگیز SpaceShipTwo شده است.

یکی از نکات جالب توجه معرفی این فناوری جدید، استفاده از صدای ضبط شده استفان 
انتقال  آینده ویژه  به عنوان سیستم فضایی   VSS Unity هاوکینگ معروف در معرفی
گردشگران به مدار زمین بود. هاوکینگ در این پیام اعلام کرد: اگر توانایی آن را داشتم و اگر 
برانسون مرا با خود به فضا می برد، پرواز با چنین سیستم فضایی برای من یک افتخار محسوب 
می شد. ما در حال ورود به عصر جدیدی هستیم. به گفته کارشناسان، هواپیمای فضایی جدید 
شرکت ویرجین گلکتیک تماما توسط مهندسان زیرمجموعه ای از این شرکت موسوم به 
The Spaceship Company ساخته شده است تا این بار خیال ریچارد برانسون و سهامداران 
شرکتش از نبود نقص فنی در سیستمهای آن راحت باشد.  این شرکت در نظر دارد تا به زودی 

کار انتقال گردشگران به مدار زمین را با هواپیمای فضایی جدید خود آغاز کند.

با چسب نانومیله ای »همه چیز به همه چیز« می چسبد

تولید نانوذرات پلیمری  برای رفع عوارض جانبی آنتی بیوتیك ها

تولید سلول های جنینی که برای سلامت انسان حیاتی هستند

ساخت هدفون هوشمند با قدرت کنترل صدا

محققان در دانشگاه کالیفرنیا توانسته اند با ایجاد پروتکلی 
ساده، سریع، قوی و قابل پیگیری سلول های بنیادی ستیغ 

عصبی را که برای سلامت انسان حیاتی است تولید کنند.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از پایگاه اطلاع رسانی 
سلول های بنیادی، عملکرد مناسب سلول های ستیغ عصبی 
برای تکوین و سلامت انسانی حیاتی است. اگر تکوین این 
سلول ها با مشکل مواجه شود، وقوع بسیاری از بیماری ها و 

نواقص جنینی امری اجتناب ناپذیر خواهد بود.
مطالعه این سلول ها امری حیاتی است، اما مشکلی که 
وجود دارد این است که دستیابی به این سلول ها در انسان 
بسیار مشکل است. در نتیجه محققان به دنبال یافتن یک 
جایگزین از مدل های بر مبنای سلول های بنیادی جنینی 
استفاده کردند. تا کنون محققان پروتکل های بسیاری را 
برای تولید این سلول ها از سلول های بنیادی مورد استفاده 

قرار داده اند که متاسفانه هرکدام دارای مشکلی مانند گران 
قیمت بودن، زمان بر بودن، راندمان پایین و... بوده اند. اما 
در این مطالعه جدید، محققان در دانشگاه کالیفرنیا توانسته 
اند با ایجاد پروتکلی ساده، سریع، قوی و قابل پیگیری این 

سلول های بنیادی ستیغ عصبی را تولید کنند. 
در این پروتکل محققان توانسته اند با استفاده از محیطی 
مشخص، ظرف مدت پنج روز سلول های بنیادی جنینی را 
به سلول های ستیغ عصبی تبدیل کنند. طبق این پروتکل 
سلول های ستیغ عصبی انسانی به طور مستقل از مزودرم 
و مشتقات اکتودرمی عصبی که پیش از این تصور می شد 
برای تشکیل این سلول ها ضروری هستند، بوجود می آیند.

در این پروتکل تمایزی نقش اصلی را مولکول WNT  در 
همکاری با پروتئین های BMPs و FGFs  ایفا می کند. این 
مطالعه شواهد قویی را ارائه می دهد که نشان دهنده نقش 
حیاتی و شروع کننده WNT در تشکیل سلول های ستیغ 

عصبی است.

یک شرکت اروپایی هدفون های هوشمندی را ساخته است که قادر به کنترل صدا هستند.
 »Here Active Listening« به گزارش خبرگزاری مهر، یک شرکت اروپایی موفق به ساخت هدفون های پیشرفته ای با نام

شده است که بصورت وایرلس به گوشی همراه کانکت می شوند و قادر به تنظیم صداهای اطراف است.
این هدفون می تواند صدای واقعی از موسیقی و دیگر فایل های صوتی به کاربر خود ارائه دهد به طوریکه گویی به صورت 
زنده شاهد استماع آن است ضمن اینکه با توجه به حسگرهایی که در داخل این هدفون تعبیه شده است می تواند هر صدایی 

که در محل کاربر وجود دارد و تمایلی به شنیدن آن ندارد را فیلتر کند.
نکته ای که در مورد این هدفون وجود دارد این است که فقط بطور گسترده در دسترس نیست و قیمت آن 250 دلار 

است.

استفاده از گرافن در طراحی باتری ضد حريق
محققان با قرار دادن نانوذرات نیکل حاوی پوشش گرافن درون فیلم پلیمری موفق به 
ساخت باتری شدند که در صورت گرم شدن، جریان دهی خود را متوقف می کند این فرآیند 

موجب جلوگیری از آتش گرفتن باتری ها می شود.
به گزارش سرویس فناوری ایسنا، محققان دانشگاه استنفورد باتری یون لیتیمی ساختند 
که می تواند متناسب با دمای اطراف خاموش و روشن شود. این باتری مانع از آتش سوزی در 

صورت گرم شدن بیش از حد لپ تاپ یا دیگر ادوات الکترونیکی می شود.
ژنان باو از محققان این پروژه می گوید: »پژوهشگران سعی می کنند از روش های مختلف 
برای حل مشکل آتش سوزی باتری های یون لیتیم جلوگیری کنند. ما موفق به طراحی 
اولین باتری شدیم که می تواند بدون این که دچار مشکل شود چرخه سرد و گرم شدن را 
طی کند.« یک باتری یون لیتیم از دو الکترود و یک الکترولیت ساخته می شود که ذرات 
باردار میان این دو بخش به حرکت درمی آیند. شارژ بیش از حد یا تشکیل مدار کوتاه 
می تواند موجب گرم شدن باتری شود. زمانی که دما به 300 درجه برسد، الکترولیت آتش 
گرفته و موجب انفجار می شود. روش های متعددی برای ممانعت از این پدیده پیشنهاد 
شده است. در سال 2014 یی چوی از دانشگاه استنفورد باتری طراحی کرد که با گرم 
شدن هشدار می داد. البته این روش ها معمولاً به گونه ای است که باتری مدت زمان زیادی 
بعد از گرم شدن قابل استفاده نیست. در این پروژه جدید، این گروه تحقیقاتی از نانوذرات 
نیکل دارای پوشش گرافنی برای ساخت باتری استفاده کردند. زمانی که باتری خیلی گرم 
می شود، این ذرات از هم جدا شده و جریان متوقف می شود. با سرد شدن، مجدداً باتری 
فعالیت خود را آغاز می کند. در این پروژه محققان سطح نانوذرات نیکل را با گرافن پوشش 
داده و سپس آن را درون یک فیلم پلاستیکی پلی اتیلنی قرار دادند. چن از محققان این 
پروژه می گوید: »ما به فیلم پلی اتیلنی ترکیباتی افزودیم تا جریان از میان آن عبور کند. این 
نانوذرات با هم در تماس هستند و جریان برقرار است زمانی که سیستم گرم می شود این 

نانوذرات از هم فاصله می گیرند و فیلم رسانایی خود را از دست می دهد.«

اين هواپیما گردشگران را به فضا می برد

اخیرا یک شرکت نوپا موفق به ساخت چسبی با استفاده 
از نانومیله های فلزی شده است که با استفاده از آن می توان 
هر چیزی را به هم چسباند. این چسب در دمای اتاق و تنها 
با اعمال فشار بسیار اندکی موجب چسبیدن اجسام به هم 

می شود.
به گزارش سرویس فناوری ایسنا، شرکت نوپایی اخیرا 
به ثبت رسیده که به دنبال ساخت چسب ویژه ای برای 
از  به هم است. دقیقا همه چیزی  چسباندن همه چیز 

پردازشگر کامپیوتر گرفته تا فیلامان لامپ های حبابی.
برای اتصال در این چسب از یک فلز استفاده شده است که 
در دمای اتاق فقط با اندکی فشار می تواند فرآیند چسباندن 
 Advanced نشریه  در  پروژه  این  نتایج  دهد.  انجام  را 
Mate¬rials & Processes منتشر شده است. در این مقاله 
محققان نشان دادند که چطور می توان یک لحیم بدون نیاز 

به گرما ساخت.
فلز و چسب دو واژه آشنا هستند اما ترکیب آنها با استفاده از 
نانومیله های فلزی امکان پذیر شده است. این گروه تحقیقاتی 

روی نانومیله ها را با استفاده از ایندیم و گالیم پوشش دادند به 
طوری که در یک سوی نانومیله ایندیم و در سوی دیگر گالیم 
پوشش داده شده است. این نانومیله ها روی سطح به گونه ای 
قرار داده می شوند که همانند دندانه های شانه، روبروی هم 
چیده شده باشند. زمانی که دو بخش ایندیم و گالیم به هم 
برخورد کنند تشکیل مایع می دهند. هسته فلزی میله نیز 

منجر به سفت شدن این مایع می شود.
نتیجه استفاده از این چسب، یک اتصال رسانا است که 
دارای هدایت الکتریکی و گرمایی است. این پروژه در حال 

طی مراحل ثبت پتنت است.
چسب های پلیمری در دما و فشار بالا نمی توانند کار کنند 
اما این چسب فلزی این امکان را دارد. چسب های استاندارد 
معمولا رسانای گرمایی و حرارتی خوبی نیستند اما این 
چسب فلزی رسانا است. علاوه براین، چسب های رسانا در 
مقابل نشت هوا مقاوم نیستند اما این چسب فلزی مقاوم 

است.
لحیم کاری نیز کاری مشابه این چسب انجام می دهد اما 

نیاز به دمای بالایی دارد و روی زیرلایه اثرگذار است در حالی 
که این چسب به سادگی در دمای محیط کار کرده و خطری 

برای مصرف کننده ندارد.
این چسب دارای کاربردهای متعددی بوده به طوری که در 
صنعت الکترونیک می تواند جایگزین گریس ها و لحیم کاری 
شود. همچنین در پیل های خورشیدی و کامپیوترها می توان 

از این چسب استفاده کرد. 

پژوهشگران دانشگاه صنعتی امیرکبیر در طرحی تحقیقاتی، نانوذرات پلیمری را تولید 
کرده اند که می توان از آن ها در سامانه های دارورسانی استفاده کرد. استفاده از این نانو 
حامل های پلیمری آزمایشگاهی در سامانه های دارورسانی، کاهش اثرات مخرب جانبی 
مصرف آنتی بیوتیک ها و افزایش بازده درمانی آن ها را در پی داشته است. به گزارش سرویس 
فناوری ایسنا، در طی سال های اخیر،  پیشرفت های پزشکی قابل  توجهی در حیطه  سامانه های 
دارورسانی صورت گرفته است. استفاده از این سامانه ها موجب می شود دارو دقیقاً به بافت یا 
عضو موردنظر رسیده و نرخ رهاسازی دارو برای مدت طولانی کنترل شود. هدف استفاده از 
سامانه های دارورسانی، حفظ طولانی مدت غلظت مطلوب دارو در خون و درنتیجه افزایش 
میزان اثربخشی و کاهش اثرات جانبی دارو است. سیمین شیبانی، مجری طرح، در خصوص 
اهداف دنبال شده در این پژوهش گفت: »داروی آزیترومایسین در زمره  آنتی بیوتیک ها قرار 
می گیرد که به منظور درمان بیماری های عفونی تجویز می شود. ازآنجایی  که این دارو دارای 
حجم و وزن مولکولی بالایی است، به  سختی می تواند از غشای خارجی باکتری ها عبور کند. 
بنابراین حتی هنگام استفاده از سامانه های دارورسانی، بازده درمانی پایینی دارد. هدف از انجام 

این طرح غلبه بر مشکلات مذکور با سنتز پلیمرهای قالب مولکولی به روش پلیمریزاسیون 
رسوبی بود.« وی مزایای استفاده از این روش دارورسانی را حفظ غلظت دارو در حدی 
نسبتاً ثابت برای مدتی مشخص، قابلیت تنظیم سرعت آزاد شدن دارو و امکان دارورسانی 
در ابعاد نانومتری به یک عضو یا بافت خاص عنوان کرد. شیبانی در رابطه با مراحل انجام 
طرح گفت: »در این پژوهش ابتدا پلیمرهای قالب مولکولی با و بدون آزیترومایسین به 
روش پلیمریزاسیون رسوبی سنتز شد. پس از اتمام فرایند پلیمریزاسیون، ذرات پلیمری 
به دست آمده توسط سانتریفیوژ جداشده و توسط آب شست وشو و به وسیله حرارت خشک 
شد. درنهایت مورفولوژی، پایداری حرارتی و نرخ رهاسازی دارو برای پلیمرهای تولید شده 
مورد ارزیابی قرار گرفت.« نتایج مشاهدات و آزمون ها، تولید ذرات پلیمری با اندازه کمتر از 
100 نانومتر به  صورت کروی و یکنواخت را تأیید می کند. همچنین بررسی های مربوط به 
پایداری گرمایی پلیمرهای قالب مولکولی نشان دهنده پایداری این پلیمرها تا دماهای بالاست. 
مطالعات رهاسازی آزیترومایسین از پلیمرهای قالب مولکولی نیز حاکی از رهاسازی آهسته و 

پایدار دارو از نانو حامل پلیمری است. 

با مواد غذايی آرامش بخش آشنا شويم 
زندگی همه ی ما کم و بیش با استرس آمیخته است. همانطور که می دانیم استرس، 
اضطراب و به طور کلی حالت های ناخوشایند روحی می تواند به سلامت جسمی ما 
آسیب برساند. برای نمونه، استرس موجب افزایش سطوح کورتیزول می شود که این 
امر به نوبه ی خود موجب تقویت حس گرسنگی می شود؛ به طوری که فرد در شرایط 

نامطلوب روحی با تمایل زیاد مصرف غذاهای حاوی نشاسته و قند مواجه می شود. 
 با توجه به اینکه افزایش وزن خود موجب استرس می شود، فرد وارد چرخه ی معیوب 
استرس، پرخوری و استرس می شود. بنابراین استفاده از آن دسته مواد غذایی که از یک 
سو سطوح گلوکز )قند( خون را تعدیل می کنند و از سوی دیگر باعث مهار هورمون های 
مرتبط با استرس )کورتیزول و آدرنالین( می شوند )و در عین حال واسطه های شیمیایی 
حال خوب را افزایش می دهند( می تواند آرامش را به زندگی بازگرداند. در ادامه با تعدادی 

از این مواد غذایی آرامش بخش آشنا می شویم.
 مواد غذایی غنی از اسید فولیک:  فولات یا اسید فولیک موجود در این دسته از 
مواد غذایی، موجب افزایش سطوح در گردش دوپامین )واسطه ی شیمیایی حال خوب( 
در مغز می شود. سبزی های برگ سبز )اسفناج، انواع کلم، برگ چغندر و شلغم(، بروکلی، 
لوبیا، عدس و نخود از جمله منابع مطلوب اسید فولیک هستند.  شکلات : شکلات دارای 
مقدار قابل توجهی آنتی اکسیدان است. آنتی اکسیدان ها از دیگر واسطه های شیمیایی 
حال خوب محسوب می شوند. در میان شکلات ها، انواع تیره حاوی مقادیر بسیار بیشتری 

آنتی اکسیدان هستند که موجب کاهش کورتیزول و فشار خون می شود.  
آووکادو : آووکادو حاوی ماده ای به نام گلوتاتیون است که از جذب چربی هایی که 
اکسیدان های مضر تولید می کنند، جلوگیری می کند. این میوه همچنین غنی از اسید 

فولیک است. 
 سیر، پیاز و تره فرنگی : این دسته از مواد غذایی حاوی مقادیر زیادی آلیسین 
است. آلیسین، آنتی اکسیدانی است که می تواند رادیکال های آزاد را خنثی کند. این 
روزها به لطف هوای آلوده، رادیکال های آزاد را تنفس می کنیم و همانطور که می دانیم 
رادیکال های آزاد سلول ها را تخریب و به سیستم ایمنی آسیب می رسانند. بنابراین 
افزایش حجم مصرف سیر، پیاز، تره فرنگی، موسیر و پیازچه علاوه بر شکست استرس، از 

ابتلا به سرماخوردگی پیشگیری می کند. 
 توت ها : صرف نظر از اینکه توت ها خوش طعم و کم کالری هستند، حاوی آنتی 
اکسیدان های تقویت کننده ی سیستم ایمنی نیز هستند. از آن جایی که ابتلا به 
بیماری ها از عوامل مهم ایجاد استرس است، خانواده توت را می توان از مواد غذایی ضد 

استرس به شمار آورد. 
 مغز ها : مغزها سرشار از منیزیوم هستند. جالب است بدانید که طبق نتایج مطالعات 
منیزیوم، زودرنجی، رخوت و افسردگی را کاهش می دهد. اما برای جلوگیری از افزایش 
وزن، در استفاده از مغزها نباید زیاده روی کنیم. همچنین مغز ها و به ویژه گردو، حاوی 
ALA )نوعی اسید چرب امگا 3 ( است. نتایج مطالعات نشان داده است که ALA و سایر 

پلی فنول های مغز ها، حافظه را تقویت می کند. 
 موز:   مصرف یک موز متوسط، 30 درصد نیاز روزانه ی ویتامین B6 را تامین می کند. 
ویتامین B6، تولید سروتونین )هورمون حال خوب( توسط مغز را افزایش می دهد. یک 
موز متوسط، همچنین دارای مقادیر کافی کربوهیدرات برای تعدیل سطوح گلوکز )قند( 

و جلوگیری از افت قند خون و بی حالی است.  
ماهی ها : ماهی های چرب، شامل سالمون، ماهی تن، قزل آلا و ساردین غنی از 
اسید های چرب امگا 3 هستند. همانطور که می دانیم، اسید های چرب امگا3 هورمون های 

اضطراب و استرس را مهار می کنند.
 چای سبز:  پژوهشگران دانشگاه ایلینویز نشان داده اند که این نوشیدنی آرامش بخش 

دارای اسید آمینه ای است که به عملکرد بهتر مغز کمک می کند.
 بابونه:  با توجه به نتایج مطالعات بالینی، بابونه به صورت قابل توجهی نشانه های 
اضطراب را کاهش می دهد. به علاوه، طبق نتایج برخی مطالعات، بابونه خواب آور 
محسوب می شود و با خواب کافی، می توانیم تا حدود زیادی از استرس در امان باشیم.

 گوشت ها:  مصرف مواد غذایی حاوی پروتئین که دارای اسید آمینه ی تریپتوفان 
هستند، به ساخت سروتونین )هورمون حال خوب( کمک می کنند. بنابراین، توصیه 
می شود مقادیر کافی از گوشت سفید بدون چربی، ماهی، تخم مرغ، انواع لوبیا و مغز ها 
در برنامه ی غذایی خود بگنجانید. همچنین پیشنهاد می شود از مصرف بیش از حد 
گوشت های قرمز بپرهیزید.  مواد غذایی سرشار از روی:  پژوهشگران باور دارند که 
روی می تواند به کاهش اضطراب کمک کند؛ در نتیجه پیشنهاد می شود مواد غذایی 
غنی از روی شامل بادام زمینی، گوشت قرمز و سفید بدون چربی را به مقدار مناسب و 

به صورت منظم مصرف کنیم.

فصل سرما خورشید و نورش آنقدر قدرت ندارند که ویتامینD بدن را تامین کنند. از 
مزایای این ویتامین و اینکه اگر نباشد چه بلایی سر بدن می آید هم حتما خبر دارید. دیابت، 
حمله قلبی، ضعیف شدن سیستم ایمنی بدن و ... جزو عوارض کمبود این ویتامین است. 
درست است که آفتاب یکی از مهم ترین منابع تامین ویتامینD است به همین دلیل خیلی از 
افراد برای تامین این ویتامین در معرض آفتاب می نشینند و زل می زنند به آسمان تا ویتامین

D لازم بدن شان را جذب کنند، اما آیا با این روش می توان به اندازه کافی این ویتامین لازم 
را به بدن رساند؟   غیر از آفتاب ویتامینD را در کدام مواد غذایی پیدا کنیم و چطور و چه 
زمانی مصرف کنیم تا به بدن برسد و وسط راه جذب نشود و به درد بخورد؟ در ادامه دکتر 
داریوش دائر، متخصص پوست و مو و دکتر محمد هاشمی، متخصص بهداشت عمومی و 
سلامت جامعه و دبیر انجمن پیشگیری و درمان چاقی ایران درباره این ویتامین و چگونگی 

جذب آن از مواد غذایی بیشتر توضیح می دهند. 
  ویتامینD چی هست؟   ویتامینD یا به شکل صحیح تر ویتامینD3، جزء 
ویتامین های محلول در چربی  است که در بافت چربی بدن ذخیره می شود. این ویتامین 
از پیش ساز کلسترول موجود در بدن با تاثیر مستقیم نور خورشید بر پوست ساخته 
  .K  و A  D، E :می شود. بهتر است بدانید که  چهار ویتامین محلول در چربی عبارتند از
ویتامینD دو نوع اصلی دارد؛ ویتامینD2 یا ارگوکلسیفرول که منحصرا در برخی قارچ ها 
تولید و یافت می شود. نوع دوم آن ویتامینD3 یا 1و 25-هیدروکسی کوله کلسیفرول 
است که در ماهی و سفیده تخم مرغ یافت می شود.   از این دو نوع، ما به D3 نیاز بیشتری 
داریم؛ زیرا تاثیر آن در افزایش سطح ویتامین Dخون دو برابر D2 است. ویتامینD در 
روده  انسان دستور جذب کلسیم و فسفر را از غذاها صادر می کند و عامل اساسی در 
جذب این عناصر معدنی از روده است. همچنین این ویتامین در حفظ و بهبود عملکرد 
سیستم ایمنی بدن و مقابله با رادیکال های آزاد و جلوگیری از ایجاد سرطان نقش اساسی 

دارد.
   اگر دچار کمبود این ویتامین شویم چه می شود؟    کمبود ویتامین Dیکی از 
شایع ترین نمونه های کمبود مواد مغذی است و به علت طولانی بودن، زمان بروز علائم 
کمبود این ویتامین، گاه تشخیص این مشکل تا سال ها به تعویق می افتد. دکتر داریوش 
دائر در این زمینه می گوید: »کمبود این ویتامین برای برخی افراد خطر جدی تری است، 
ازجمله افراد سالخورده. مطالعات متعدد نشان داده کمبود ویتامینD با حمله  قلبی و 
دیابت نوع 1 و 2 و بیماری هایی همچون زوال عقل)دمانس( و بیماری تصلب چند بافتی 
)ام اس( همراه می شود.« دکتر محمدهاشمی هم درباره عوارض کمبود این ویتامین اضافه 
می کند: »کمبود این ویتامین می تواند طیف وسیعی از اختلالات متابولیکی استخوان از 

نرمی استخوان گرفته تا پوکی را در سنین مختلف در پی داشته باشد.«
 زیاده روی نکنید تا چاق نشوید!  دکتر محمد هاشمی درباره استفاده از برخی 
موادغذایی که حاوی ویتامینD هستند می گوید: »از میان مواد غذایی ماهی های چرب 
مثل ماهی آزاد و سالمون جزء خوراکی های غنی از ویتامینD محسوب می شوند، 
به همین دلیل به والدین توصیه می شود با قرار دادن هفته ای دو وعده ماهی در سبد 
مصرفی منزل، ذائقه فرزندان خود را به مصرف ماهی عادت دهند تا از فواید تامین ویتامین

D بیشتر بهره مند شوند.   تخم مرغ، شیر، کره، پرتقال و برخی مغزها هم جزء سایر منابع 
این ویتامین به شمار می آیند که توصیه می شود به ویژه در سنین رشد در سبد مصرفی 
نوجوانان گنجانده شوند. اما بیشتر این منابع جزء خوراکی های چرب به شمار می آیند و 
میزان بالای مصرف آنها به نحوی که بیشتر از نیاز باشد، می تواند عوارضی مثل اضافه وزن 
و چاقی را به دنبال داشته باشد، به همین دلیل می توان گفت در کنار موادغذایی، تابش نور 

آفتاب مطمئن ترین و ارزان ترین روش تامین این ماده حیاتی است.«
   در کدام منطقه زندگی می کنید؟  دکتر دائر، متخصص پوست و مو درباره تاثیر 
نور خورشید در جذب ویتامینD می گوید: »پس از تابش این نور بر سطح پوست، فعل و 
انفعالاتی در سلول های پوست رخ می دهد و ماده کلسترول طی این واکنش ها به ویتامین

D3 تبدیل می شود. اگر فرد در مناطقی زندگی می کند که پرتو خورشید در تمام طول 
سال فراوان است، احتمالا با خارج شدن از منزل طی روز می تواند ویتامین Dموردنیاز 
بدن را تامین کند. البته برای جذب باید بخش زیادی از دست و پا در معرض نور خورشید 
قرار گیرد و اگر فقط صورت و دست ها در معرض نور باشد، ویتامین Dچندانی تولید 
نخواهد شد، اما اگر فردی در مناطق کم آفتاب و سردسیر زندگی می کند، تامین ویتامین

D از این راه ناکافی است و باید به استفاده از مکمل های حاوی این ویتامین و غذاهای 
سرشار از آن رو بیاورد.« 

   ماهی بخورید:  برای تامین ویتامینD موردنیاز بدن دو منبع وجود دارد؛ موادغذایی 
و نور خورشید. دکتر دائر در این باره می گوید: »باید غذاهای حاوی ویتامینD مثل 
ماهی های چرب مانند سالمون، ماهی خال خالی، شمشیرماهی، قزل آلا، تن و ساردین، 

روغن  کبد ماهی  و محصولات لبنی وارد برنامه غذایی شود.   سفیده  تخم مرغ مقدار اندکی 
از این ویتامین را داراست. برخی قارچ ها هم مقدار اندکی از این ویتامین را دارند. برای 
تامین ویتامینD از ماهی، باید یک روز در میان از آن استفاده کرد ولی فقط یک قاشق 

غذاخوری روغن کبد ماهی حاوی دو برابر میزان روزانه  موردنیاز بدن است.«  
 ساکن شهر آلوده اید؟  »در مناطقی که تابش آفتاب شدت کمتری دارد  یا به واسطه 
دمای هوا یا سایر عوامل پوشش افراد به نحوی است که از قرار گرفتن در معرض نور 
خورشید محروم هستند؛ کمبود ویتامینD به عنوان یکی از مسائل مهم بهداشتی رخ 
می دهد.«  دکتر محمد هاشمی با بیان این مطلب می گوید: »مطالعات نشان داده که 
این مسئله در شهرهای آلوده که نور خورشید کیفیت لازم را ندارد نیز به وقوع می پیوندد. 
همچنین افرادی که پوست بدن آنها تیره تر است نیاز بیشتری به تابش آفتاب برای تامین 
ویتامینD دارند. میزان موردنیاز نور خورشید برای تامین ویتامینD بدن روزانه 20دقیقه 
تابش مستقیم است. درنظر داشته باشید تابش غیرمستقیم آفتاب نظیر تابش آفتاب از 

پشت شیشه این خاصیت را از دست می دهد.«  
جذب ویتامینD با ضدآفتاب یا بدون ضدآفتاب، مسئله این است!   دکتر دائر 
درباره نقش کرم ضدآفتاب در جذب ویتامین D می گوید: »درصورت استفاده از عینک 
یا ضدآفتاب، تولید ویتامین Dبه حداقل و گاهی به صفر می رسد که همین موضوع باعث 
شده تردیدهایی درباره استفاده از ضدآفتاب برای مقابله با سرطان پوست به وجود آید. 
استفاده از ضدآفتاب باعث کمبود ویتامین Dدر بدن خواهد شد و عدم استفاده از آن 
باعث بروز بیماری های دیگر) ازجمله تسریع و تشدید فرایند پیری پوست، ایجاد لکه های 
آفتابی بر سطح پوست و ایجاد سرطان های مختلف پوستی( می شود.   برای استفاده از 
اثرات مفید نور خورشید در ایجاد ویتامینD و در عین حال ممانعت از بروز عوارض آن، 

رعایت نکات زیر الزامی است:  
-   بسته به نوع و رنگ پوست فرد می تواند بین 10 تا 30دقیقه بدون استفاده از 
ضدآفتاب در معرض نور خورشید قرار گیرد. اگر این زمان چند بار در هفته تکرار شود، 
معمولا میزان ویتامینD موردنیاز به شکل طبیعی در پوست ساخته می شود.  -  اگر 
قرار است زمان فعالیت زیر نور خورشید بیش از زمان فوق باشد، باید ضدآفتاب بر سطح 
پوست مالیده شود تا از اثرات مضر و مخرب اشعه ماوراءبنفش نور خورشید پیشگیری 

شود
.   - می توانید چند بار در هفته و به مدت نیم ساعت بدون زدن ضدآفتاب، آفتاب بگیرید. 
  - به زنان باردار و شیرده نیز توصیه می شود که روزانه حداقل به مدت 10دقیقه دست 
و صورت خود را در معرض نور مستقیم خورشید قرار دهند. در شرایط آب و هوایی ایران 
استفاده از ضدآفتاب با فاکتور محافظتی برابر یا بیش از 30 برای محافظت از پرتوهای 
ماوراءبنفش ضروری است و استفاده از آن باید هر سه تا چهار ساعت یک بار تمدید شود.   
- نکته دیگر این است زمانی که از ضدآفتاب استفاده می کنید باید به اندازه ای روی 
پوست بزنید که کاملا پوست را بپوشاند. ضدآفتاب باید به قدری استفاده شود که یک 
لایه نازک روی پوست تشکیل دهد و بتواند اثر محافظتی خود را به طور کامل اعمال 
کند. فراموش نکنید که خانم ها باید ضدآفتاب را بعد از آرایش روی پوست خود بزنند، 
چرا که اگر مواد آرایشی برپایه آب یا چربی باشد روی تاثیرگذاری ضدآفتاب اثر می گذارد. 
همچنین اگر تعرق زیادی دارید یا دائما با آب در تماس هستید توصیه می شود ضدآفتاب 

خود را تمدید کنید.

ویتامین D رو چطوری جذب كنیم؟ 
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اجتماعی 6

استراتژی اصلاح طلبان
فرصت ندادن به تندروها

در کل کشور، اصلاح طلبان در شرایطی به استقبال انتخابات 
دهمین دوره مجلس شورای اسلامی می روند که با وضعیت 
پیش آمده برای تائید صلاحیت نامزدها، کار سختی را برای 
تهیه لیست های انتخاباتی پیش رو دارند؛ اما از مدت ها پیش مقدمات برگزاری انتخابات 
فراهم شده بود و بر همین اساس دو راهبرد اصلی در دستور کار اصلاح طلبان بود. این دو 
راهبرد عبارت بودند از مشارکت حداکثری کاندیدا ها در ثبت نام و دوم ترغیب مردم به 
مشارکت حداکثری پای صندوق های رأی. این دو راهبرد از ابتدا در دستور کار اصلاح طلبان 
قرار گرفت؛ اما تحرکات تندروها نیز در این دوره از انتخابات و تخریب چهره های اصلاح طلب 
و معتدل و به دنبال آن وضعیت پیش آمده برای تائید صلاحیت نامزدها، دربردارنده سه پیام 
مهم است. یکی از مهم ترین پیام های اتفاقات اخیر تحت الشعاع قرار دادن پیروزی شیرین 
و طاقت فرسای مجاهدان عرصه دیپلماسی در دولت تدبیر و امید در مواجهه با پنج قدرت 
جهانی و دفاع از حقوق ملت بود تا از اهمیت آن کاسته شود. شاید قصد و انگیزه دیگر این 
باشد تا ریاست دکتر لاریجانی بر مجلس آینده منتفی شده و برخی به دنبال ریاست آقای 
حداد عادل در مجلس باشند. سومین علت این شرایط و شاید مهم ترین پیام آن، این بود که 
پایگاه مردمی و حمایتی دکتر روحانی متزلزل و ایشان به عنوان رئیس جمهور یک دوره ای 
در جمهوری اسلامی باشد؛ اما خوشبختانه با هوشیاری اصلاح طلبان و حامیان دولت که 
استراتژی مشارکت حداکثری در انتخابات را در پیش گرفته اند، شرایط به سمت مطلوب 
حرکت خواهد کرد. با توجه به شرایط پیش آمده، در انتخابات 7 اسفند تنها گزینه ای که برای 
اصلاح طلبان باقی مانده، حمایت از نیروهای اعتدال گرا و حامی دولت، در راستای شکل گیری 
مجلسی معتدل و به دوراز تندروی است. در استان قم نیز که جبهه پایداری تحرکات زیادی 
دارد، این وزن کشی و تقابل با دولت بیشتر نمایان است و می طلبد که نیروهای دولت و 
حامیان اصلاح طلبان با انتخاب گزینه های درست، شرایط را به سود خود رقم بزنند؛ در این 
راستا مهم ترین هدف اصلاح طلبان قم، جلوگیری از ورود نیروهای جبهه پایداری به مجلس 
است که منافع ملی و مصالح کشوری را فدای اهداف باندی و جناحی خویش می کنند. 
در این راستا شورای مشورتی اصلاح طلبان استان قم، به دنبال گزینه هایی بود که بتوانند 
در شکل گیری مجلسی معتدل و کارآمد نقشی به سزا داشته باشند. مهم ترین استراتژی 
اصلاح طلبان جلوگیری از ورود تندرو ها به مجلس است؛ این ایثار و ازخودگذشتگی، مستلزم 
این است که از منافع گروهی و جناحی گذشته و به سمت منافع درازمدت حرکت کنیم. 
شاهد بودیم که تقریباً صلاحیت اکثریت قریب به اتفاق کاندیداهای اصلاح طلب قم مورد تائید 
قرار نگرفت، بر همین اساس به این نتیجه رسیدیم که باید به سمت اصولگرایان معتدل که 
علاوه بر اینکه حامی دولت هستند، رأی آوری خوبی هم دارند و همچنین در تقابل با جبهه 
پایداری بوده و موردتهاجم آن ها قرارگرفته اند، برویم تا ان شاءالله شاهد نمایندگان مجلس 
موردنظر تندروها از حوزه انتخابیه قم نباشیم. البته حمایت از اصولگرایان معتدل به معنای 
دست کشیدن از آرمان های اصلاح طلبی نیست؛ همان طور که اصلاح طلبان از دکتر روحانی 
که یکی از بنیان گذاران جامعه روحانیت مبارز تهران به عنوان مهم ترین تشکل اصولگرایان بود، 
حمایت کردند، این مدل سیاسی در انتخابات مجلس شورای اسلامی استان قم هم قابل پیاده 
شدن است. بر همین اساس می توان برای جلوگیری از ورود تندروها به مجلس، از گزینه های 
اصولگرایان معتدل در شطرنج سیاسی استفاده کرد تا بازی تندروها با شکست روبرو شود. از 
سوی دیگر، اصرار بر روی بستن لیست صرفاً اصلاح طلبی در شرایطی که گزینه های رأی آور 
اصلاحات تائید صلاحیت نشدند و رفتن به سمت افراد کمتر شناخته شده اصلاحات، فرصت 
دادن به جبهه پایداری و زمینه ساز ورود تندروها به مجلس خواهد بود، بنابراین عاقلانه ترین 
کار در شرایطی که گزینه های مطلوب رأی  آورمان تائید صلاحیت نشده اند، فرصت ندادن به 

تندروها و جبهه پایداری است.
* عضو هیئت رئیسه شورای مشورتی اصلاح طلبان قم

معاون شهردار قم  تاکید کرد :

لزوم اطلاع رساني دقیق به مسافرين در ايام نوروز 
معاون خدمات شهري شهرداري قم با تاکید بر ضرورت اطلاع رساني دقیق به مسافران 

در ایام نوروز گفت: تمام روند خدمات رساني به مردم باید به خوبي اطلاع رساني شود.
سیدامیر سامع با اشاره به تاثیر اطلاع رساني براي آگاه سازي مردم نسبت به خدمات 
اظهار کرد: تمام برنامه ریزي هایي که براي خدمات رساني مطلوب به مردم در بخش هاي 
مختلف در نظر گرفته شده اگر اطلاع رساني نشود مورد استفاده مردم قرار نخواهد گرفت.

وي با بیان اینکه یکي از مهم ترین وظایف و عملکردهاي ستاد تسهیلات سفر استان 
اطلاع رساني شایسته به زائران و مسافران است، تصریح کرد: با اطلاع رساني منسجم 
و دقیق نیازمندي هاي مسافران و همچنین وظایف آنها در قبال شهر باید تبیین شود. 
معاون خدمات شهري شهرداري قم ادامه داد: تهیه و توزیع نقشه هاي راهنماي مسافران در 
خصوص محل هاي اسکان، بوستان ها و ستادهاي آموزش و پرورش باید به خوبي صورت 
بگیرد. وي گفت: برنامه ریزي در راستاي اطلاع رساني باید به گونه اي باشد که مسافران به 
محض ورود به شهر مقدس قم به سمت هدف اصلي که مهم ترین آنها محل هاي اسکان 
است هدایت شوند. سامع خاطرنشان کرد: اگر در ورودي هاي شهر اطلاع رساني دقیق 
صورت گیرد مشکلات ترافیکي در هسته مرکزي شهر با حضور مسافران نخواهیم داشت 
و مردم از مسیر تعیین شده در نقشه هدف خود را پیدا مي کنند. وي همچنین بر لزوم 
معرفي موج هاي رادیویي قم و شماره تلفن 137 شهرداري را یادآور شد و افزود: پیام رساني 
به مردم از طریق رادیوي محلي و همچنین رسیدگي فوري و مناسب به مشکلات مردم از 
طریق سامانه 137 در این ایام ضروري است. معاون خدمات شهري شهرداري قم با بیان 
اینکه انسجام خوبي بین دستگاه هاي اجرایي استان براي خدمات رساني مطلوب به زائران و 
مسافران در ایام نوروز ایجاد شده است، تصریح کرد: امیدواریم در ایام نوروز کمترین مشکل 

را در روند خدمات رساني به مردم داشته باشیم.

معارفه مديرعامل جديد
 سازمان زيباسازي شهرداري قم

وحید وزیري راد با حکم شهردار قم به عنوان مدیرعامل جدید سازمان زیباسازي 
شهرداري قم معرفي شد.

امیر سامع معاون خدمات شهري شهرداري قم در مراسم تودیع و معارفه مدیرعامل 
سازمان زیباسازي در سخناني ضمن تشکر از زحمات مهندس فتحي در دوران مسئولیت 

خود در این سازمان، براي مهندس وزیري راد آرزوي توفیق کرد. 
وي با بیان اینکه در دو سال گذشته کارهاي خوبي در سازمان زیباسازي صورت گرفت و 
اقدامات زیربنایي مورد توجه قرار گرفته است، خاطرنشان کرد: باید در بخش هاي مختلف 

مدیریت شهري همواره شاهد پیشرفت امور باشیم.
 اسماعیل فتحي مدیرعامل سابق سازمان زیباسازي شهرداري قم نیز در این جلسه به ارائه 
گزارشي از عملکرد دو ساله خود پرداخت و اظهار کرد: سازمان زیباسازي با توجه به اینکه 

سازمان تازه تاسیسي است نیازمند همفکري و همکاري همه ارگان ها است. 
وحید وزیري راد مدیرعامل جدید سازمان زیباسازي شهرداري قم نیز در این جلسه با 
بیان اینکه 11 سال در قم مسئولیت داشته  است، گفت: تمام امور باید به صورت فرآیندي 

دنبال شده و هر کس مسئولیتي بر عهده دارد به خوبي انجام دهد. 
در پایان این مراسم از زحمات اسماعیل فتحي در سازمان زیباسازي شهرداري قم تشکر 

شد و وحید وزیري راد نیز به عنوان مدیرعامل جدید این سازمان معرفي شد.

سرپرست سازمان فرهنگي، هنري و ورزشي شهرداري قم  عنوان کرد:

ارتقاء فرهنگ شهروندي و ايجاد نشاط اجتماعي
سرپرست سازمان فرهنگي، هنري و ورزشي شهرداري قم رویکرد اصلي این سازمان را 

ارتقاء فرهنگ شهروندي و ایجاد نشاط اجتماعي دانست.
سید رسول موسوي نژادیان در خصوص وظایف سازمان فرهنگي شهرداري گفت: 
شهرداري ها تا سال هاي گذشته به عنوان نهادي خدماتي بودند ولي در سال هاي اخیر به 

عنوان نهادي خدماتي، اجتماعي و فرهنگي فعالیت مي کنند.
سرپرست سازمان فرهنگي، هنري و ورزشي شهرداري قم افزود: شهرداري در اکثر 
مواردي که مورد نیاز مردم است حضور دارد و از جمله اقداماتي که شهرداري ها به آن 
پرداختند موضوعات فرهنگي، هنري و گردشگري است و در قم نیز فعالیت هایي در این 

خصوص ارائه شده است.
وي با اشاره به رویکرد جدید در موضوعات فرهنگي اجتماعي، ورزش همگاني را مورد 
توجه قرار داد و عنوان کرد: توجه ویژه به فرهنگ شهروندي و ارتقاء آن در کنار ایجاد نشاط 

اجتماعي است که از مهم ترین ماموریت هاي این سازمان مي باشد.

پلیس فتا هشدار داد:

کلاهبرداری میلیونی 
با فروش ارز الکترونیکی در فضای مجازی

رئیس اداره پیشگیری از جرائم سایبری پلیس فتا به شهروندان در خصوص کلاهبرداری 
200 میلیون تومانی با فروش ارز الکترونیکی در فضای مجازی هشدار داد.

به گزارش از پایگاه اطلاع رسانی پلیس فتا )www.cyberpolice.ir(، ایجاد سایت های 
فروشگاهی در فضای مجازی چندی است که رشد چشمگیری داشته و با سرعت در حال 

گسترش است.
این سایتها علاوه بر کاهش هدر رفت زمان و هزینه، تنوع و مقایسه محصولات مختلف را 

در هنگام خرید فراهم می کند که با استقبال هموطنان همراه بوده است.
رئیس اداره پیشگیری از جرائم سایبری پلیس فتا ناجا گفت: گسترش سایت های 
فروشگاهی به شکلی بوده است که امروز شاهد راه اندازی سایت های خرید و فروش ارز 
به صورت الکترونیکی هستیم و سایت های زیادی در این زمینه مشغول فعالیت بوده که 

اغلب فاقد مجوزهای لازم است.
سرهنگ علیرضا آذردرخش رئیس اداره پیشگیری از جرائم سایبری پلیس فتا ناجا با 
اشاره به یکی از جدیدترین پرونده های تشکیل شده در پلیس فتا افزود: برخی از افراد 
سودجو با راه اندازی سایت های خرید و فروش ارز اقدام به تبلیغ در فضای واقعی و جذب 

متقاضیان خرید ارز در سطح جامعه نموده اند.
وی ادامه داد: این افراد با جلب اعتماد مشتری مبنی بر بازدید از سایت خرید ارز 
الکترونیکی، بعد از پرداخت وجوه مورد درخواست دیگر پاسخگوی مشتری نبوده و هیچ 

گونه ارزی تحویل مشتری داده نمی شد.
سرهنگ آذردرخش گفت: متاسفانه این افراد با استفاده از این شگرد توانسته اند اخیراً در 

یک پرونده بیش از 200 میلیون تومان به سرقت ببرند.
این مقام مسئول با بیان اینکه مرکز توسعه تجارت الکترونیکی متولی اعطای نماد 
اعتماد الکترونیکی به سایت های فروشگاهی مجاز است، ادامه داد: بنابراین هموطنان 
دقت داشته باشند برای جلوگیری از سوءاستفاده سودجویان سایبری تا حد امکان 
از سایت های فروشگاهی که دارای نماد اعتماد الکترونیک)enamad( هستند خرید 

اینترنتی انجام دهند.
سرهنگ آذردرخش تاکید کرد: بر اساس تبصره ماده 28 دستورالعمل اجرایی تأسیس، 
فعالیت و نظارت بر صرافی ها، انجام هرگونه عملیات صرافی در فضای اینترنتی یا مجازی 

توسط صرافی ممنوع است.
رئیس اداره پیشگیری از جرائم سایبری پلیس فتا ادامه داد: کاربران فضای مجازی بدانند 
هرگونه مبادله ارزی فقط باید در صرافی صورت گیرد و این مبادله نمی تواند آنلاین باشد 
به این معنا که شما ارز را به حساب صراف واریز نمایید و صرافی به شما وجه درخواستی 

را تحویل دهد.
وی ادامه داد: برخی از صرافی های فضای مجازی که مجوزی نیز ندارند با تعیین شروط 
خاصی برای کاربران مثل ثبت نام در سایت و وارد نمودن اطلاعات کامل فرد به همراه شماره 

حساب به دنبال سرقت اطلاعات توریست ها هستند.
رئیس اداره پیشگیری از جرائم سایبری پلیس فتا ناجا افزود: طبق ماده 33 دستور العمل 
اجرایی تاسیس، فعالیت و نظارت بر صرافی ها، صرافی ملزم به ارائه رسید و فاکتور معتبر با 

امضاء مجاز و ممهور به مهر صرافی و به نام و امضای مشتری است.
وی ادامه داد: صرافی های دارای مجوز از بانک مرکزی تخلف نمی کنند اما در صورت 
تخلف با مراجعه به بانک مرکزی و ارائه رسید و فاکتور خرید می توان از آنها شکایت 

نمود.
با موارد مشکوک  اظهار داشت: هموطنان در صورت مواجهه  سرهنگ آذردرخش 
می توانند آن را از طریق سایت پلیس فتا به آدرس www.cyberpolice.ir بخش ثبت 

گزارش مردمی با ما در میان بگذارند.

دستگیری6 قاچاقچی آثار باستانی در چرداول ايلام 

رئیس پلیس امنیت عمومي استان قزوین  خبرداد:

کشف 165 هزار و 550 عدد انواع مواد محترقه 

مسئول اداره میراث فرهنگی، صنایع دستی وگردشگری چرداول از دستگیری 6 نفر از 
قاچاقچیان آثار باستانی و تاریخی در این شهرستان در استان ایلام خبر داد. 

نبی اله امین پرست در گفت وگو با خبرنگار ایرنا گفت: این افراد بامداد امروز در حین حفاری 
در محوطه تاریخی کورگ از توابع این شهرستان دستگیر شدند. 

وی اظهار کرد: بدنبال دریافت گزارش مردمی مبنی بر اینکه افرادی در حال حفاری غیر 
مجاز در محوطه تاریخی کورگ هستند، با هماهنگی و همراهی پلیس، این شش نفر در یک 

عملیات غافلگیر کننده به دام پلیس افتادند.
امین پرست افزود: این افراد که بومی شهرستان چرداول هستند بدنبال بدست آوردن 
آثار باستانی بودند تا پس از کشف آنها را بصورت غیرقانونی از این محوطه تاریخی خارج 

کنند که با هوشیاری پلیس و نیروهای حفاظت میراث فرهنگی در اجرای این نقشه خود 
ناکام ماندند.

وی تاکید کرد: دستگیر شدگان پس از تشکیل پرونده و سیر مراحل انتظامی برای رسیدگی 
و صدور حکم به دادگستری شهرستان چرداول تحویل شدند.وی با بیان اینکه 114 آثر باستانی 
این شهرستان در فهرست آثار ملی کشور به ثبت رسیده است، یادآور شد: محوطه باستانی 
کورگ در سال 85 در فهرست آثار ملی کشور ثبت شده است.امین پرست گفت: این اثر 
تاریخی مربوط به دوران ساسانی و اشکانیان است و هم اکنون جزء آثار ملی است که از سوی 

میراث فرهنگی محافظت می شود.
شهرستان 67 هزار نفری چرداول به مرکزیت شهر سرابله در 35 کیلومتری ایلام قرار دارد.

رئیس پلیس امنیت عمومي فرماندهي انتظامي استان قزوین از شناسایي محل دپوي کالاي قاچاق 
و کشف165 هزار وپانصدو پنجاه عدد مواد محترقه در یک عملیات استاني خبر داد. 

به گزارش خبرنگار پایگاه خبري پلیس سرهنگ  ایرج محمدي  اظهار داشت :  در پي دریافت خبري 
مبني بر اینکه فردي سابقه دار  اقدام به تهیه عمده انواع مواد محترقه و توزیع آن در سطح شهر مي 
کند، رسیدگي به این موضوع به صورت ویژه در دستور کار ماموران اداره پشتیباني عملیات پلیس 

امنیت عمومي استان قرار گرفت. 
وي افزود: پس از چند روز اقدامات اطلاعاتي  و استفاده از  منابع  مردمي ، ماموران پلیس امنیت 
عمومي ، منزل و محل دپوي کالاهاي قاچاق را در شهر "اقبالیه"  قزوین شناسایي کردند. رئیس 
پلیس امنیت عمومي استان گفت: پس از هماهنگي با مقام قضائي و در یک اقدام غافلگیرکننده، منزل 
قاچاقچي مورد بازرسي قرار گرفت که  در این بازرسي تعداد 165 هزار و 550  عدد انواع مواد محترقه 
کشف و در این زمینه دو نفر دستگیر شدند. سرهنگ محمدي ابراز داشت: متهمان پس از تشکیل  
پرونده  جهت سیر مراحل قانوني به مراجع قضائي معرفي شدند.وي در پایان ضمن تقدیر وتشکر از 
شهروندان خواست :  در صورت مشاهده هرگونه موارد مشکوک مراتب را از طریق تلفن 110 به پلیس 

اطلاع و در برقراري نظم و امنیت در جامعه یاري و همراهي کنند. 

قاتل فراری پس از 4 ماه دستگیر شد

درگیری دو خارجی بر سر پاشیدن آب رنگ خون گرفت
 دو کارگر افغانستانی به دلیل پاشیدن آب به یکدیگر با هم 

درگیر شدند که در این حادثه یک مرد جوان به قتل رسید.
به گزارش خبرنگار حوادث فارس، در ساعت 15 روز 5 
آبان، از طریق مرکز فوریت های پلیسی 110 وقوع یک فقره 
درگیری منجر به جنایت به کلانتری 126 تهرانپارس اعلام 

شد.
با حضور مأمورین کلانتری در محل اعلام شده واقع در یک 
ساختمان نیمه ساز و انجام بررسی اولیه مشخص شد که 
جوانی افاغنه بنام جعفر . م ) 18 ساله ( که در این ساختمان به 
عنوان کارگر ساختمانی مشغول بکار بوده، مورد اصابت جسم 
تیز از ناحیه قفسه سینه قرار گرفته و به علت اصابت ضربه به 

ناحیه حساس فوت کرده است.
با تشکیل پرونده مقدماتی با موضوع "قتل عمـد" و به دستور 
بازپرس شعبه ششم دادسرای امور جنایی تهران، پرونده جهت 
انجام تحقیقات تکمیلی در اختیار اداره دهم پلیس آگاهی 

تهران بزرگ قرار گرفت.

انجام  اداره دهم در محل جنایت و  با حضور کارآگاهان 
بررسی ها مشخص شد که در محل جنایت تعدادی کارگر 
تبعه افغانستان مشغول بکار بوده و مقتول و قاتلِ متواری شده 
از محل جنایت بنام عیسی . ش نیز از کارگران ساختمانی 

هستند.
افاغنه  کارگران   ( جنایت  شاهدان صحنه  اظهارات  برابر 
ساختمان (، مقتول پیش از وقوع درگیری منجر به جنایت در 
حال آب دادن دیوارهای سیمانی ساختمان بوده که به شوخی 
مقداری آب را بر روی سایر کارگران از جمله عیسی که در 
طبقه پایین مشغول بکار بودند، پاشیده و همین موضوع باعث 
اعتراض عیسی و در ادامه درگیری لفظی ما بین آن دو با 
یکدیگر می شود؛ در ادامه ، عیسی از طبقه پائین به طبقه بالا 
مراجعه و با چاقو یک ضربه به قفسه سینه جعفر زده و سریعا 

از محل متواری می گردد.
با توجه به متواری شدن بلامکان بودن متهم، اقدامات پلیسی 
جهت دستگیری وی در دستور کار کارآگاهان اداره دهم قرار 

گرفت؛ در ادامه و با انجام اقدامات پلیسی، کارآگاهان اداره دهم 
پلیس آگاهی تهران بزرگ اطلاع پیدا کردند که متهم پس از 
متواری شدن از تهران ، به استان سیستان و بلوچستان  شهر 
زابل متواری شده و در یک مغازه سوپرمارکتی به عنوان کارگر 

مشغول بکار شده است.
با شناسایی مخفیگاه متهم در شهر زابل، هماهنگی های 
لازم قضایی انجام و کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی با اخذ 
نیابت قضایی به شهر زابل اعزام و در روز 28 بهمن موفق به 
دستگیری متهم شدند؛ متهم در همان تحقیقات اولیه صراحتا 
اظهارات شاهدان صحنه جنایت را تأیید و به ارتکاب جنایت 

اعتراف کرد.
سرهنگ کارآگاه آریا حاجی زاده، معاون مبارزه با جرایم 
جنایی پلیس آگاهی تهران بزرگ، با اعلام این خبر گفت: 
متهم با قرار بازداشت موقت ، جهت انجام تحقیقات و تکمیل 
پرونده در اختیار اداره دهم ویژه قتل پلیس آگاهی تهران بزرگ 

قرار گرفته است.

ما نمی توانیم ترس را از وجودمان حذف کنیم. محققان می گویند 
ما به ترس نیاز داریم تا در مواقع لازم و در موقعیت های خطرناک 
سیگنال هایی به مغزمان بفرستد و ما را از موقعیت خطر نجات  دهد. 
اما همان طور که می دانید ترس می تواند ناخوشایند بوده و مارا از پا 
بیندازد. از طرفی نترس و بی باک بودن به معنای نابود کردن و از میان 
برداشتن ترس نیست. در واقع نترس بودن یعنی اینکه بدانیم چطور 
ترس را کنترل کنیم. اغلب اوقات ما اوضاع را وخیم تر از آنچه واقعا 
هست نشان می دهیم و ترس درونی مان را بیشتر می کنیم. تداوم 
احساس ترس درونی در بسیاری از افراد در طولانی مدت به اختلالات 
شخصیتی منجر می شود. برای جلوگیری از بروز چنین مسائلی بهتر 

است به نکاتی که در این مطلب به آن اشاره می کنیم دقت کنید.  
ترس با مغز ارتباط زیادی دارد، محققان دریافته اند که شبکه های 
مشخص و متمایزی در مغز وجود دارد که از اعماق سامانه عصبی 
حسی کنترل شده و به قشر قدامی و پسین مغز می رسد. وقتی این 
شبکه ها به طور الکتریکی و شیمیایی تحریک می شوند، حتی در نبود 
شرایط محرک ترس، می توانند آن را تولید کنند. درواقع ظرفیت 

ترسیدن بخشی از عملکرد طبیعی مغز است. 
ترس  چگونه بروز می کند 

ترس دامنه گسترده ای دارد، مثلا می تواند خفیف بوده یا فرد را از 
پا بیندازد یا می تواند در قالب پیش بینی نتایج یک چکاپ پزشکی 
تا شنیدن خبرهایی درباره حملات تروریستی بروز کند. رویدادهای 
رعب آور می تواند تاثیر دائمی بر مداربندی مغزی بگذارد که به اقدامات 
پزشکی تخصصی نیاز خواهد داشت. با این همه استرس مزمن، انواع 
ترس با شدت کم که در قالب جریان تشویش خود را نشان می دهد، 
نگرانی مداوم و احساس عدم امنیت روزانه می تواند بسیار حاد بوده و 

در طول زمان بر سلامت روانی و فیزیکی شما تاثیر بگذارد.
 ترس های آموختنی کدامند؟ 

بخشی از ترس شمّی و بخشی آموختنی است. بعضی ترس ها هم 
غریزی اند مثلا درد به طور غریزی باعث ایجاد ترس می شود و این 
به خاطر مفهوم بقاست. سایر ترس ها را یاد می گیرید مثلا یاد می گیرید 
که از یکسری افراد، مکان ها یا موقعیت ها بترسید و این به خاطر ارتباط 
منفی و تجربه های مربوط به گذشته است. بعضی ترس  ها هم اشاعه 
و تبلیغ می شوند مثلا هنجارهای فرهنگی اغلب عنوان می دارد که آیا 

باید از چیزی ترسید یا نه.
 خودتان را قوی کنید

 طی فرایندی به نام »نیرومندسازی«، واکنش شما نسبت به ترس 
افزایش خواهد یافت، البته اگر در وضعیت ترس باشید. وقتی خود را 
برای ترس آماده کنید، حتی عادی ترین اتفاقات هم برای تان ترسناک 
خواهد بود. مثلا اگر از پرواز می ترسید، حتی جزئی ترین آشفتگی 
باعث افزایش فشار خون شما خواهد شد یا هر چه بیشتر نسبت به 
امنیت کاری خود نگران باشید، زمانی که رئیس تان برای یک نشست 
عادی به شما زنگ بزند بیشتر استرس خواهید داشت و عرق می کنید.

 تصویر سازی را فراموش کنید! 
بخش زیادی از ترس مربوط به تصویرسازی است، بنابراین می تواند 
در نبود یک چیز وحشت آور هم افزایش پیدا کند. درواقع، از آنجایی 
که مغز ما بسیار موثر و کارآمد است، شروع می کند به ترسیدن از 

یکسری عوامل محرکی که اصلا وحشتناک نیستند یا اصلا وجود 
ندارند. درواقع ما به این دلیل وحشت می کنیم که فکر می کنیم 
برخی  پیوست.  به وقوع خواهد  تصویرسازی کرده ایم  را که  آنچه 
عصب شناسان معتقدند که انسان ها  ترسوترین مخلوقات روی زمین 
هستند و این به خاطر قابلیت ما در یادگیری، فکر کردن یا ایجاد ترس 

در ذهن مان است.
  چطور با ترس مقابله کنید؟ 

کارهایی که ترس باعث می شود انجام دهید به چهار نوع تقسیم 
می شوند؛  بی حرکت و ثابت ماندن، جنگیدن، فرار یا وحشت. ثابت 
ماندن یعنی از کاری که در حال انجام آن هستید دست می کشید و 
روی عوامل محرکی که توأم با ترس هستند تمرکز کرده تا تصمیم 
بگیرید در مرحله بعد باید چه کار کنید. در مرحله بعد تصمیم 
می گیرید فرار کنید یا بجنگید. درواقع تصمیم می گیرید با آن روبه رو 
شوید  یا به دنبال انجام کار دیگری باشید. وقتی ترس کاملا تمام 
وجودتان را فرا گرفت، شما وارد مرحله وحشت کردن و ترسیدن 
می شوید، درواقع هیچ کاری انجام نمی دهید. اگر به طور پیوسته در 
حال وحشت باشید، به تدریج به فردی ناامید و افسرده تبدیل خواهید 

شد. 
 هراس واقعی تر، فعالیت پرخطرتر 

ما نسبت به خطرهای واقعی و آنهایی که تصویرسازی کرده ایم 

واکنش های متفاوتی نشان می دهیم. در واقع ترس ها و هراس هایی 
که تصویرسازی شده اند، می توانند ما را از پا بیندازند. ترسیدن از تمام 
اتفاقات بد که ممکن است در آینده رخ دهد یا ندهد، باعث نگرانی زیاد 
شما شده و باعث می شود اقدام چندانی نتوانید انجام دهید. از طرفی 
ترس های واقعی می توانند به جنون بینجامند. وقتی ترس و هراس  
قریب الوقوع و قابل شناسایی باشد، بلافاصله وارد عمل می شوید. 
به خاطر همین است که بیشتر افراد بعد از یک ترس شدید مثلا در 
زمینه سلامت جسمانی شان )مثل حمله قلبی( سریعا عادات غذایی 
خود را تغییر می دهند. اگر می خواهید نیروهای خود را برای نبرد آماده 

کنید، باید خود را به خطر بیندازید.
 افراد شجاع چگونه بر ترس خود غلبه می کنند؟

 احتمالا پیش خود فکر می کنید که افراد شجاع و بی باک از هیچ 
چیزی نمی ترسند. اما اشتباه می کنید. افراد شجاع مانند سایر افراد 
می ترسند. درواقع این ترس آنهاست که آنها را شجاع می کند نه نبود 
آن. آنها فقط به شکل متفاوتی نسبت به دیگران ترس خود را کنترل و 
مدیریت می کنند. نترس بودن به معنای این است که بدانیم چگونه از 
ترس استفاده مثبت کنیم. فکر می کنید افراد بی باک و نترس چگونه 

این کار را انجام می دهند؟ بهتر است به این راهکارها توجه کنید:
 ترس تان را بشناسید

 افراد بی باک و نترس از این مسئله نمی ترسند که بخواهند از چیزی 

بترسند. آنها از اقرار ترس خود احساس راحتی می کنند. درواقع 
آنها می دانند که ترس با سیستم عصبی ما مرتبط بوده و درنتیجه 
نمی توان آن را ساکت یا خاموش کرد. آنها می دانند که نقش ترس، 
هشدار دادن و محافظت کردن است نه ترساندن و پیشگیری. درواقع 
ترس، دشمن شان نیست، بلکه در شرایط پرخطر به چشم دوست 
و حامی به آن نگریسته و در راه رسیدن به هدف، به آنها اطمینان 

خاطر می دهد.
 ترس تان را رمزگشایی کنید

 افراد نترس و بی باک رمز کار ترس را می دانند. آنها می توانند 
تشخیص دهند که ترس نوعی تجربه پیچیده است که از مولفه های 
برهم کنشی فیزیکی، احساسی و روانی ساخته شده است. آنها 
می دانند که ترس چیزی فراتر از احساس نگرانی و وحشت است، 
درواقع این افکار خود آنهاست که می تواند اتفاقات را به چیزهایی 
ترسناک تر از آنچه هستند، تبدیل کند و باعث تشدید ترس شود. 
درواقع فعالیت خود آنها می تواند میزان و حد ترس و تاثیر آن بر 

زندگی شان را تعیین کند.
  این متد را تجربه کنید

 وقتی ترس زیاد می شود، افراد بی باک و نترس نمی گذارند این 
وضعیت طولانی شود. آنها به دنبال منشا این ترس می گردند. افراد 
بی باک متوجه اند چیزی که از آن می  ترسند مهم نیست، بلکه علت 
آن اهمیت دارد.  سه دلیل وجود دارد که نشان می دهد چرا از چیزی 

می ترسید: 
بیولوژی: بدن شما طوری طراحی شده که از آن اتفاق یا چیز 
مستعد  ژنتیک  به طور  که  هستند  چیزهایی  درواقع  می ترسید. 

ترسیدن از آنها هستیم یا در صدر این فهرست قرار دارند. 
تجربه گذشته:چیزی که شما را در گذشته بسیار می ترسانده است. 
ترس را می توان یاد گرفت و آن را در خود شرطی کرد. مثلا اگر تجربه 

تصادف بدی با ماشین دارید، احتمال دارد که از رانندگی بترسید.
 پیش بینی: شما نگران آینده هستید. ترس زمانی خود را نشان 
می دهد که انتظار داشته باشید معضل یا گرفتاری یا فعالیت های شما 
نتایج جدی و مخربی بر زندگی، سلامت، آزادی، رابطه و عزت نفس 

شما به همراه داشته باشد.
 پادزهر ترس چیست؟ 

پادزهری بهتر از اعتماد به نفس برای مقابله با ترس نیست. هرچه 
نسبت به قابلیت و توانایی های خود در ارتباط با مدیریت آنچه 
شما را می ترساند اعتماد به نفس بیشتری داشته باشید، احساس 
اطمینان خاطر و امنیت بیشتری خواهید داشت. تقویت اعتماد به 
نفس حاصل کسب دانش و اطلاعات، تبحر در مهارت ها و به دست 
آوردن تجربه است.  افراد بی باک و نترس وقت خود را برای نگرانی 
درباره سناریوهای مربوط به بدترین حالات و اوضاع سپری نمی کنند، 

بلکه خود را برای آن آماده می کنند. 
 آنها برنامه ریزی می کنند و نقشه پشتیبانی دارند. آنها می دانند که 
در صورت عدم موفقیت برنامه، چه کاری انجام دهند. افراد نترس و 
بی باک بی آنکه بخواهند اقدامی بیش از حد و اندازه انجام دهند یا 
آنکه بیش از حد تعمق کرده یا برای خود اشتغال فکری ایجاد کنند، 

آمادگی بیشتری برای روبه رو شدن با آن پیدا می کنند.

ترس، برادر مرگ است؟ 

اگر کسی به شما بگوید درآمد فعلی شما دقیقاً به همان میزانی است که خودتان انتخاب 
کرده اید و جایگاه فعلی تان از لحاظ مالی نیز به انتخاب خودتان بوده است نظر شما چه خواهد 

بود؟ اغلب افراد مصرانه با این گفته مخالفت می کنند.
 اما حقیقت این است که شما تا امروز برای کسب این میزان درآمد، اقداماتی انجام داده 
اید. پس با این دید می توان گفت به عنوان نتیجه ی کارهایی که انجام داده یا نداده اید، 
درآمدتان را خودتان انتخاب کرده اید. میزان درآمد اشخاص هر چقدر هم که باشد، اگر از 
آنها بپرسید که آیا دوست دارند درآمد بیشتری داشته باشند یا نه، نه نفر از هر ده نفر پاسخ 

مثبت خواهند داد. 
اینجاست که معنای »کارهایی که انجام نداده اید« خودش را نشان می دهد. از آنجایی 
که اغلب افراد پاسخ مثبت می دهند، باید اقداماتی وجود داشته باشد که عدم انجامشان 
منجر به پایین تر بودن درآمد فعلی شان نسبت به خواسته های واقعی شان شده است. به 
این ترتیب احتمالاً سؤالی که برای شما پیش می آید این است که »برای آنکه بتوانم درآمد 
بیشتری کسب کنم چه کار باید انجام دهم؟«. خوشبختانه همین امروز می توانید تصمیم 
به تغییر اوضاع بگیرید. سه قدم ساده ای که در ادامه می آیند به شما در این مسیر کمک 

خواهند کرد.
 1- مراقب افکار خود باشید

  »افکار خود را تغییر دهید تا دنیایتان تغییر کند«. به طور خلاصه، افکار ما انسان ها به 
احساس منجر می شوند. احساس به عمل، و عمل به نتیجه. هیچ فکری مجانی میهمان ذهن 
شما نیست. تک تک افکار شما را می توان یا دارایی محسوب کرد و یا بدهی. این افکار، هم 
می توانند شما را به سمت موفقیت سوق دهند و هم می توانند شما را از آن دور کنند. آنها هم 
می توانند به شما قدرت ببخشند و هم شما را تضعیف کنند. به همین دلیل است که انتخاب 

آگاهانه ی این افکار در زندگی شخصی و شغلی بسیار اهمیت دارد. 
رفتار و زندگی ما نشان می دهد انسان ها همانی می شوند که بیشتر مواقع به آن 
می اندیشند. افکار شما در سخنان، نحوه ی بیان و رفتارتان نقش تعیین کننده ای دارند. 
نتایجی که در زندگی و به ویژه در زندگی شغلی خود به دست می آورید، محصول مستقیم 

همین افکار هستند.
 اگر فکر می کنید می توانید درآمد بیشتری داشته باشید، پس قطعاً می توانید و در نهایت 
خواهید توانست. اما اگر ذهنیت شما این باشد که هیچگاه موفق به کسب درآمد بیشتر 
نخواهید شد، واقعاً هم درآمد بیشتری کسب نخواهید کرد. پس در طول روز مراقب گفتگوی 
درونی خود باشید. آیا نحوه ی صحبت کردن شما با خودتان ملایم و محبت آمیز است یا هر 

بار که مرتکب اشتباهی می شوید خود را شدیداً سرزنش می کنید؟
 اگر واقعاً می خواهید درآمدی که استحقاقش را دارید داشته باشید، به گونه ای با خودتان 
حرف بزنید که نشان دهد شما انسانی منحصر به فرد با استعداد ها و توانایی های خاص 
هستید. مجموع تحصیلات، تجربه، دانش، مشکلات، موفقیت ها و چالش هایی که دارید، 
از شما انسانی قابل توجه و استثنایی می سازد. باید به این باور برسید که هیچ کسی مثل 

شما نیست. 
چه باور محدود کننده ای در ذهن شما وجود دارد که همین امروز می توانید آن را کنار 

بگذارید؟
 2- کمک کنید دیگران نیز به خواسته هایشان برسند

 اغلب اوقات کسب یک موقعیت شغلی عالی و یا پیدا کردن یک معرف با نفوذ، به ایجاد 
روابطی نیاز دارد. این روابط در دنیای امروز حکم طلا را دارند. اما باید در روابط خود صداقت 
داشته باشید. باید از ته دل قصد کنید به دیگران کمک کنید به خواسته هایشان برسند؛ به این 

ترتیب خودتان نیز موفق خواهید شد به خواسته هایتان برسید.
بنابراین همین امروز ببینید چه کاری برای دیگران می توانید انجام دهید. به شبکه سازی 
بپردازید تا ببینید چقدر سریع موفق خواهید شد فرصت شغلی مناسبی برای خود دست 
و پا کنید. کیث فراتزی در کتاب ارزشمند خود می گوید توانایی او در ارتباط با دیگران 
و شکل دهی روابط پایدار با آنها بر اساس سخاوت و کمک به دوستانش برای آشنایی با 

دیگران بوده است.
امروز به چه کسی می توانید کمک کنید؟

3- از شر محدوده ی آسایش خود خلاص شوید
محدوده ی آسایش خود را یک زندان خودساخته در نظر بگیرید که خود را در آن محبوس 
کرده اید. این محدوده حاوی افکار و ایده های محدود کننده ای درباره ی شخصیت و 
توانایی های شماست که ممکن است در سنین پایین تر در ذهن شما شکل گرفته باشند و 

شما نیز به اشتباه هنوز به آنها اعتبار می بخشید. 
برای اینکه درآمدتان را خودتان انتخاب کنید، باید باور داشته باشید که حق شما بیشتر از آن 
چیزی است که در حال حاضر به دست می آورید. همه چیز با خلاص شدن از شر محدوده 
ی آسایش و تمام باورهای محدود کننده اش شروع می شود؛ وقت آن فرا رسیده است که از 

این زندان رهایی پیدا کنید.
  شما می توانید با جایگزین کردن افکار درونی منفی با افکار مثبت و انجام کارهایی که هر 
روز شما را از محدوده ی آسایشتان خارج کنند، این دگرسویی را در خود به وجود بیاورید. النور 
روزولت در این باره گفته است : »هر روز باید کاری انجام دهید که شما را به وحشت بیاندازد«. 
وقت آن فرا رسیده است که اولین قدم هراس انگیز خود در جهت تبدیل شدن به آن کسی 

که همیشه می خواسته اید باشید را بردارید.

افکار خود را تغییر دهید، تا درآمد بیشتری داشته باشید 
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دکتر علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی با 
جمعی از اصحاب رسانه، طلاب و روحانیون دیدار و در 

این نشست صمیمانه به سوالات آنها پاسخ داد.
مشروح این نشست به شرح زیر است:

یک  می خواستیم  ما  لاریجانی  دکتر  آقای   *
گفت وگوی صمیمانه با حضرتعالی داشته باشیم، فارغ 
از بحث و مسائلی که در مصاحبه های رسمی مطرح 
درخصوص  ابتدا  در  می خواستم  بنابراین  می شود، 
خودتان صحبتی داشته باشید. لطفا توضیحی درباره 

مکان تولد خود و شرایط آن دوران بفرمایید.
بسم الله الرحمن الرحیم؛ من از بدو تولد تا سن 6 سالگی 
در نجف اشرف بودم و بعد از آن به همراه پدرم در سال 1341 

به ایران آمدم.
* آیا زمینه ازدواج شما به سبب حضورتان در همان 

کلاس ها فراهم شد؟
خیر. ازدواج من به صورت سنتی بود یعنی خانواده من به 

ویژه پدرم با مرحوم شهید مطهری آشنا بود.
* آقای دکتر بفرمایید در چه سالی ازدواج کردید؟ و 

هزینه های زندگی شما چطور تامین می شد؟
من در سال 1356 ازدواج کردم و در آن دوران کمک هزینه 
دانشگاه آن قدر برای زندگی زیاد نبود و لذا گاهی مرحوم پدرم 

کمک هایی می کردند تا زندگی بچرخد.
* آقای دکتر لطفا بگویید چند فرزند دارید؟

من 4 فرزند شامل 2 پسر و 2 دختر دارم که دخترانم ازدواج 
کرده و در حال تحصیل هستند، ولی پسرانم ازدواج نکرده و هر 
دو در حال تحصیل در دانشگاه صنعتی شریف هستند. یکی 
از پسرهایم در حال تحصیل در رشته مکانیک در مقطع دکترا 

و دیگری در حال تحصیل در رشته مهندسی عمران است.
* آقای دکتر شما خودتان آقازاده بودید و پدرتان از 
مراجع و علمای بزرگ بودند، حال فرزندان شما با توجه 
به اصطلاح رایج آقازادگی در جامعه ما، آیا از امتیازات 

خاص و فعالیت های خاص بهره مند هستند؟
هیچکدام از فرزندان من در هیچ فعالیت غیر دانشگاهی 
حضور ندارند و صرفاً در حال تحصیل هستند و من هم مصّر 
بوده و به آنها گفته ام که از دوران جوانی برای تحصیل استفاده 
کنند و برای کار کردن فرصت وجود دارد، لذا هیچ کاری جز 
تحصیل نداشته و یکی از آنها قرار است بعد از مقطع لیسانس 

وارد حوزه شده و درس طلبگی بخواند.
چه شد که علی لاریجانی از قم 
کاندیدای انتخابات مجلس شد

* بعد از مسئولیت شما در شورای عالی امنیت 
ملی، بحث حضور جنابعالی جنابعالی به مجلس مطرح 
شد. در انتخابات مجلس هشتم ابتدا قرار بود که از 
تهران کاندید شوید، اما بعد از دعوت برخی محافل و 
نامه آیت الله یزدی و آیت الله مکارم شیرازی، چگونه 
تصمیم به حضور در انتخابات به عنوان کاندیدای شهر 

قم گرفتید؟
البته برای ما خدمت به مردم قم یک سعادت محسوب 
می شود و همواره علاقه مند بودم که در این حوزه هر چقدر که 
می توانم به مردمی که سال ها با آنها مأنوس بودم کمک کنم، 
منتهی علاقه ای به رفتن به مجلس نداشتم، زیرا تمام عمرم را 
برای فعالیت در کارهای اجرایی گذاشته بودم و فکر می کردم 
که اگر در این مسیر ادامه بدهم، بهتر است. چند ماهی از کنار 
رفتنم از دبیری شورای عالی امنیت ملی گذشته بود که بحث 
انتخابات مجلس شورای اسلامی مطرح شد. برخی از علما و 
بزرگان قم مانند آیت الله بزدی از جامعه مدرسین و آیت الله 
علوی بروجردی با من تماس گرفتند و همچنین مراجع بزرگوار 
از جمله به من پیغام دادند، در نهایت من به این نتیجه رسیدم 
با توجه با الطاف و مراحم مراجع گرانقدر نسبت به حضور من 
در انتخابات از قم کاندیدا شوم، از طرفی دیگر چون خودم 
در قم بزرگ شده بودم، به این نتیجه رسیدم که از حوزه ای 
کاندید شوم که بتوانم کار بهتری برای مردم انجام دهم، زیرا 
در تهران به واسطه پایتخت بودن و حضور رئیس جمهور و 
سایر مسئولان، رسیدگی های لازم صورت می گیرد، اما در 
شهرهای دیگر نمایندگان می توانند به آبادانی حوزه های خود 

کمک کنند.
* آقای دکتر لاریجانی اولین اقدامی که پس از کسب 

رأی نمایندگی، برای مردم قم انجام دادید، چه بود؟
زمانی که من رأی آوردم و نماینده مردم قم در مجلس 
شورای اسلامی شدم، به تهران رفتم و در آن زمان آقای 
احمدی نژاد رئیس جمهور بود. احساس می کردم که مجموعه 
مشکلات شهر قم از نظر شهرسازی و موضوعات دیگر به 
صورتی است که یک نهاد باید برای حل آنها تصمیمات روشنی 
بگیرد، از این رو با رئیس جمهور ملاقات کرده و به وی گفتم که 
چندین مشکل در قم از جمله کمبود آب، شهرسازی و موضوع 
صنعتی شدن وجود دارد که وی در پاسخ گفت که پیشنهاد 
شما برای حل این مشکلات چیست؟ من نیز در جواب گفتم 
که می توان از ظرفیت قانون اساسی استفاده کرد و یک هیاتی 
را با عنوان اصل 127 قانون اساسی انتخاب و ایجاد کنیم تا 
تصمیمات آنها مانند مصوبات هیات دولت تلقی شود. رئیس 
جمهور در پاسخ به پیشنهاد من گفت که باید آن را مطالعه 
کنم که در نهایت آن را قبول کرد. این هیات پس از آن، طی 
مدتی درباره مسائل قم تصمیم می گرفت ، منتهی تصمیماتش 
برپایه اعتبارات بودجه بود و برخی مسائل و مشکلات کلان را 
نمی توانست حل کند؛ مثلا هیات مذکور توانست ضابطه 120 
کیلومتری قم برای صنعت را بردارد که این موضوع مهمی برای 

سرمایه گذاری صنعتی در منطقه بود.
 * قبل از بازگشایی مجلس هشتم، آقای احمدی نژاد 
سفری به شهر قم داشت. در آن سفر و در نشست 
شورای اداری، شما از جای خود برخاستید و به وی 
پیشنهادی را مطرح کردید. آن موضوع و پیشنهاد چه 

بود؟
در آن دوران موضوع آبرسانی به از سرشاخه های دز مطرح 
بود، اما دولت مشکل منابع اعتباری داشت، از این رو من به 
خدمت رهبر معظم انقلاب رفتم و در آنجا تفصیلًا درخصوص 
سوابق این مسئله و دستور امام راحل و دستور شخص رهبری 
برای حل مسئله کم آبی توضیحاتی ارائه کردم. در این دیدار، 
ایشان فرمودند که چه پیشنهادی برای حل مشکل کم آبی 
استان قم دارید؟ که من در جواب گفتم که اجرای پروژه انتقال 
آب از سرشاخه های دز به استان قم حدود 230 میلیون یورو 
اعتبار نیاز دارد و تنها راه تامین آن استفاده از حساب ذخیره 
ارزی با اذن حضرتعالی است که ایشان در جواب فرمودند که 
من موافق این امر هستم، البته اگر آقای احمدی نژاد این موضوع 
را قبول داشته و نامه ای در این خصوص بنویسد من اجازه آن 
را صادر می کنم که در نهایت نامه ای به خدمت رهبر معظم 
انقلاب تقدیم شد و ایشان با لطف خویش، این درخواست را 
قبول کردند و پس از آن یک گشایش بزرگ به وجود آمد و 

پروژه مذکور با سرعت زیادی انجام شد.
* آقای دکتر، شما در 2 دوره ای که نماینده بودید 
فکر می کنید چه مقدار از مطالبات مردم قم محقق 
شده است؟ و خودتان چه اندازه از این مسئله راضی 

هستید؟
برخی کارها در حد وسع ما و شرایط کشور انجام شد، به 
طور مثال همان موضوع مسئله آب قم یکی از معضلات بزرگ 
منطقه بود که الحمدالله انجام شد و هم اکنون نیز پروژه انتقال 
آب به روستاهای اطراف در حال انجام است، البته هنوز پروژه 
سد کوچری به اعتبار نیاز دارد که ما در این رابطه جلسه ای با 
وزیر نیرو و رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی برگزار کردیم 
و قرار شد کارهای جزئی باقیمانده این پروژه نیز به اتمام برسد. 
یکی دیگر از مشکلات مربوط به استان قم مسئله کسبه حاشیه 
پروژه عمار یاسر بود، بدین صورت که برای اجرای این پروژه 
حفره ای درست کرده بودند، ولی پروژه متوقف شد و گرد و غبار 
موجود از نیمه کاره ماندن این پروژه، کسب و کار این منطقه 
را مختل کرده بود، از این رو من ضمن برگزاری نشست هایی 

با کسبه، خود از نزدیک وضعیت را مشاهده و بررسی کردم و 
دیدم که انصافاً حرف کسبه درست است، به طوری که یک 
پروژه در این منطقه شروع شده اما به علت کمبود اعتبار متوقف 
شده که خوشبختانه بعد از صحبت با استاندار وقت،  این مشکل 

برطرف شد.
در همین زمان بحث پروژه حرم تا جمکران مطرح شد 
و عده ای زیادی از ساکنان مسیر این پروژه عملا مستاصل 
شده بودند، در آن زمان مردم می گفتند که وزیر کشور وقت 
در 16 سال پیش این طرح را کلید زد اما توجه نکردند که 
در این مسیر چه مقدار خانه مسکونی وجود دارد و براساس 
تصمیم دستگاه های مربوطه درخصوص اصل قرار دادن این 
پروژه، امکان هیچ تغییری برای ساکنین و خانه های آنها وجود 
نداشت. در نهایت ساکنان منازل واقع شده در مسیر پروژه به 
من مراجعه کردند و من جلسه ای با شهردار برگزار کردم. در 
این جلسه مشخص شد که مجموعه ای از اقدامات برای اجرای 
این پروژه انجام شده به طوری که نامه ای به رئیس جمهور وقت 
نوشته شده بود و وی به بانک ها دستور داده بود که حدود 300 
میلیارد تومان اعتبار برای اجرای این طرح اختصاص دهد، اما 
بانک ها قبول نکرده بودند که این موضوع موجب ایجاد یک 
کلاف سردرگم در این منطقه شده بود و دود آن تنها به چشم 
مردم منطقه می رفت. در آن زمان آقای عابدینی پور شهردار قم 
بود، ایشان را خواستم و گفتم که اگر تصور می کنید که کسی 
300 میلیارد اعتبار برای اجرای این پروژه اختصاص می دهد تا 
املاک و منازل خریداری شود، بسیار بعید است، از این رو در 
آن جلسه پیشنهادی مبنی بر توزیع اوراق مشارکت ارائه کردم 
تا پس از راه اندازی این پروژه از درآمدهای حاصله سود اوراق 
پرداخت شود. شهردار وقت این پیشنهاد را قبول کرد، منتهی 
مشکل این بود که بانک مرکزی اجازه توزیع اوراق مشارکت 
در این حوزه را نمی داد، زیرا طرف مقابل آنها شهرداری بود. در 
نهایت با برگزاری جلسات متعددی با رئیس کل بانک مرکزی 
و رئیس بانک ملی آنها متقاعد شدند که به اعتبارات این پروژه 
با ارائه اوراق مشارکت افزوده شود که پس از آن حدود 400 
میلیارد تومان اوراق مشارکت توزیع و اعتبارات تامین و اراضی 
و زمین ها خریداری شد. مسئله دیگری که در روزهای نخست 
سرکشی از یکی از مراکز قالیبافی داشتم این بود که آنها 
زندگی فقیرانه و محقری داشته و تنها با همین کار امرار معاش 
می کردند، یکی از مشکلات قالیبافان در آن زمان موضوع نبود 
پوشش بیمه ای بود، از این رو با توجه به تعداد قالیبافان در 
کشور و اینکه این صنعت، یک صنعت بومی در ایران است، 
به ذهنم رسید که طرح بیمه قالیبافان را در مجلس مطرح 
کنیم. البته به علت وجود بار مالی در این رابطه با دولت مذاکره 
و صحبت شد و آنها قبول کردند که طرح مذکور مطرح شود 
و در شرایط کنونی این قانون برای قالیبافان قم و سایر استان ها 
بسیار خوب و قابل قبول است. یکی دیگر از معضلات موجود 
بحث بیمه کارگران ساختمانی بود. در این رابطه آقای شوکت 
یک جلسه ای با کارگران برگزار کردند. در این جلسه حرف 
کارگران ساختمانی این بود که بیمه نیستند که خوشبختانه 
در این رابطه نیز طرح بیمه کارگران ساختمانی پیگیری، ارائه 
و انجام شد، منتهی اجرای این مسئله به منابعی که دولت به 

سازمان تامین اجتماعی می دهد، بستگی دارد.
همچنین یکی دیگر از مسائل مهم استان قم که از روز 
نخست ما با آن سروکار داشتیم، موضوع فعالیت صنایع قم بود. 
البته قم ظرفیت کشاورزی محدودی دارد و کمبود منابع آبی 
باعث این امر شده است از این رو شما اگر به مناطق مختلف 
مانند وشنویه و کهک بروید، مشاهده می کنید که جوانان آن 
مناطق مجبور هستند از روستاها مهاجرت کنند، زیرا ظرفیت 
فعالیت های اقتصادی آن مناطق محدود است، از این رو دو نوع 
صنعت را باید در قم گسترش بدهیم؛ نخست صنایع مهم در 
شهرک های صنعتی و دوم صنایع مکمل در کنار روستاها که 
خوشبختانه برخی از روستاها این کار را کرده اند، بنابراین اجرای 
این طرح ها کمک می کند که اگر درآمد کشاورزان کفاف 
زندگی  شان را نمی دهد با کار در کارخانه کسب درآمد کنند. 
البته این گونه اقدامات و پروژه ها را می بایست در کل کشور 
دنبال کنیم، از این رو قطعاً تا زمانی که چرخه اقتصادی روستاها 
را علاج نکنیم، نمی توانیم روستاها را سرپا نگه داریم و مشاهده 
می کنیم که این مسئله منجر به مهاجرت افراد می شود. از 
طرف دیگر در شهر قم علاوه بر این مسائل، چون اصل جمعیت 
در خود شهر متمرکز است، باید اشتغال کافی برای جوانان 
فراهم شود، از این رو صنعت یکی از مزیت ها و ظرفیت ها است 
و تلاش ما این بوده تا صنایع را گسترش دهیم. در چند سال 
اخیر برخی صنایع برای سرمایه گذاری به قم آمدند و کار خود 
را شروع کرده اند، اما بعد از مدتی به مسئله تحریم ها برخوردند 
که این خود یک معضل بزرگ بود که برخی صنایع را به سمت 
کاهش فعالیت و تعطیلی برد. البته برای اینکه این مسائل به 
استان قم لطمه نزند، ما یک کیمته ای را در دفتر خود ایجاد 
کردیم تا آن کمیته پیگیر مشکلات کشاورزان و صنعتگران 
باشد تا اگر احیاناً مشکلی به وجود آمد، این کمیته سریعاً 
فعال شده و مسئولان و وزارتخانه ها را دعوت کند تا مشکل 

ریشه یابی و حل شود.
مثلا چندی پیش بیماری حادی برای طیور به وجود آمد 
و در قم به مرغداران لطمه های زیادی زد، از این رو من با وزیر 
جهاد و رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی صحبت کردم و 
کمیته مربوطه نیز فعال شد و در نهایت خوشبختانه حدود 
17/5 میلیارد تومان برای جبران خسارات داده شد و حدود 
5 میلیارد تومان نیز در آینده اختصاص می یابد. همچنین در 
بخش دامداران نیز به شیر تولیدی یارانه داده نمی شد و برای 
دامداران تولید شیر صرفه اقتصادی نداشت، از این رو کمیته 
مربوطه جلساتی را با وزیر برگزار کرد و من نیز با وزیر و معاونت 
اول رئیس جمهور صحبت کردم که در نهایت حدود 400 

میلیارد تومان برای این بخش یارانه اختصاص یافت.
قطعاً باید هوای تولیدکنندگان،  کشاورزان و صنعتگران 
را داشت. در شرایط کنونی محیط برای تولید کردن مساعد 
نیست و امور دیوانی کشور کمک کننده نیست و همیشه باید 

فشار آورد و پیگیری کرد تا فضا فراهم شود.
موضوع آب آشامیدنی قم با حمایت 

رهبر معظم انقلاب انجام شد
از  غیر  به  حضرتعالی  لاریجانی  دکتر  آقای   *
ویژگی های مشخص، مورد اعتماد و تایید بزرگان و 
مراجع و علاوه بر آن رئیس مجلس شورای اسلامی نیز 
هستید. حال آیا مسئولان قم از این ظرفیت استفاده 

لازم را برای حل مشکلات این استان کرده اند؟
آن چیزی که می توانم در این رابطه بگویم این است که 
آن میزانی که آنها موضوعات و مشکلات را پیگیری کرده اند، 

من نیز حتما آنها را دنبال کرده ام، البته برخی از مسائل حتما از 
منظر رئیس مجلس راحت تر قابل حل بوده است. به طور مثال 
موضوع آب آشامیدنی قم با حمایت رهبر معظم انقلاب انجام 
شد یا برای برخی از معضلات ایجاد شده باید وزرای مربوطه را 

صدا کرد و جلسه گذاشت تا مشکلات حل شود.
برای شهر قم باید یک افق درازمدت در نظر گرفت

* برخی می گویند که اگر شما نماینده شهر دیگری 
بودید و همزمان رئیس مجلس نیز بودید، مسئولان 
آن شهر خیلی بهتر می توانستند از ظرفیت های شما 

استفاده کنند، آیا چنین نگاهی را قبول دارید؟
البته غصه خوردن خیلی دردی را دوا نمی کند و باید برای 
آینده برنامه ریزی کرد. برای شهر قم باید یک افق درازمدت 
را در نظر گرفت، از این رو کارهای روزمره قابل حل هستند 
اما اگر یک افق درازمدت چه در حوزه شهرسازی و چه در 
حل مشکلات نداشته باشیم،  نمی توانیم در شرایط جدید 
پیشرفت کنیم. شرایط کنونی که گشایش در اقتصاد به وجود 
آمده است، بدین معنا است که زمینه سرمایه گذاری داخلی 
و خارجی بیشتر فراهم است. حال مسئولان قم باید از خود 
سوال کنند که سهم ما از این گشایش چقدر است؟ قم از 
سرمایه گذاری های خارجی به ویژه از سوی چین، اروپا و دیگر 
کشورها چه سهمی دارد؟ بنابراین اگر افق روشنی ترسیم شود، 
قطعاً  می توانیم در این بخش ها توسعه پیدا کنیم. از طرف دیگر 
در قم مسئله توریسم مذهبی برای ما مهم است که این بدین 
معناست که ما باید در قم هتل های زیادی بسازیم، بنابراین 
شهر قم سهمی برای استفاده از فاینانس دارد یا می خواهیم 
شهر ما ریل پایه شود، بدین معنی که خیلی از خطوط ریلی 
از جمله مترو و قطار بین شهری ایجاد شود که برای اجرای 
این پروژه ها می توان از فاینانس استفاده کرد. حتی من قول 
می دهم که پروژه مترو را هم می توان با فاینانس اجرایی کرد. 
مهم این است که این مسئله تعریف و پیگیری شود. همین 
پروژه قطار تهران– قم- اصفهان در سخت ترین شرایط کشور 
از طریق فاینانس اجرایی شد. من در سفری که به کشور چین 
داشتم موضوع دو پروژه تهران-قم-اصفهان و قطار تهران-مشهد 
را مطرح کردم و توانستیم این دو را به صورت فاینانس اجرایی 
کنیم، بنابراین باید تعریف مشخصی برای افق مثلا 15 ساله 
آینده قم انجام شود و ثقل این برنامه ها باید این باشد که 
محدوده شهر از وضعیت کنونی بزرگ تر نشود، زیرا شهرهای 
بزرگ مشکلات زیادی دارند. این اصلا جالب نیست که بگوییم 
امسال حدود یک میلیون و چهارصد هزار نفر جمعیت داریم و 
در دو سال بعد این جمعیت به یک میلیون و ششصد هزار نفر 
خواهد رسید که قطعاً این موضوع گره های مختلف و پیچیده ای 
را برای قم ایجاد می کند. همچنین برای مشکلات داخلی قم 
از جمله بیکاری باید سرمایه گذاری خدماتی و صنعتی مفصلی 
انجام دهیم که در این رابطه می توانیم از ظرفیت های عظیم 
فاینانس استفاه کنیم. من فکر می کنم و توصیه ام این است 
که مسئولان قم اولویت خود را تعریف کرده و با هیات های 
خارجی مذاکره کنند. خودشان این مسائل را پیگیری کرده 
و صنایع خوبی را که متناسب با قم بوده و نیاز به مصرف آب 

زیادی ندارد، ایجاد کنند.
* آقای دکتر، در شرایط کنونی رفتارهایی در استان 
فرار  از منطقه  قم صورت می گیرد که سرمایه گذار 

می کند.
من این مسئله را رد نمی کنم و گاهی این موضوع اتفاق 
می افتد. قطعاً ما باید بسترهایی فراهم کنیم تا سرمایه گذار به 
سرمایه گذاری در استان ترغیب شود. فرض کنیم شخصی 
بخواهد در قم هتل بسازد، از این رو باید مزیت هایی وجود داشته 
باشد تا در این بخش سرمایه گذاری کند،  البته این مسائل باید 
به مرور حل شود. من ناامید نیستم، بلکه امیدوارم و به طور 
حتم می شود این مشکلات را حل کرد و مسئولان قم نیز 

خدوم بوده و زحمت بسیاری می کشند.
خاطرات تلخ و شیرین نماینده قم

 درباره خدمت رسانی به این استان
* آقای دکتر لاریجانی، در 8 سال گذشته آیا برای 
مردم کاری کرده اید که شما را خیلی خوشحال کرده 

باشد؟
بله. آن زمانی که مسئله آب آشامیدنی قم حل شد و 
اعلام کردند که آب شیرین وارد قم شده، برای من خیلی 
خوشحال کننده بود، زیرا این موضوع جزو مسائلی بود که 

می دانستم جنبه حیاتی برای قم دارد.
* آیا برعکس این موضوع نیز اتفاق افتاده است که 
مشکلاتی از سوی مردم قم مطرح شود که شما را متاثر 

کرده باشد؟
بله. موارد متعددی در این  حوزه بوده است. من گاهی که به 
منزل افراد مختلف می روم و فقری که در بدنه قم می بینم برایم 
بسیار متاثرکننده است. نمی گویم که این مسئله تنها مربوط به 
قم بوده، بلکه اگر می خواهیم در قم یک مدینه فاضله به عنوان 
مرکز تشیع داشته باشیم، قطعاً  نباید اینقدر فقیر وجود داشته 
باشد که مثلا یک خانمی که کار قالیبافی می کند، بگوید که 
من از صبح تا 7 شب کار می کنم و تنها 360 هزار تومان 
حقوق می گیرم؛ حال این افراد چطور می توانند با این مقدار 
حقوق زندگی کنند که غالباً 4 یا 5 سر عائله را می بایست غذا 
بدهند که این موضوع بسیار دردآور است و به طور حتم تا 
زمانی که حرکت رونق اقتصادی به وجود نیاید، مشکلات حل 
نمی شود. در این حوزه یکی از جاهایی که در مسئله هسته ای 
مناقشه بود و برخی آقایان جور دیگری فکر می کردند، اما من 
این نکته را می گفتم که ما یک مسئله نداریم، بلکه مجموعه ای 
از مسائل وجود داشته و می بایست همه را با هم ببینیم. از 
طرف دیگر وقتی در شرایط تحریم قیمت تمام شده جنس 
30 درصد اضافه می شود یعنی شما گران تولید می کنید و 
در عمل بازارهای صادراتی را از دست می دهید. ما نمی گوییم 
تمام مشکلات اقتصادی کشور مربوط به تحریم است، قطعا 
اینگونه نیست،  یعنی مشکلات داخلی ما کمتر از مشکلات 
خارجی نیست ولی قبول کنید که تحریم ها لطمات بسیاری را 
به اقتصاد ما می توانست بزند که الحمدالله طوری حل شد که 
هم دانش هسته ای را حفظ کردیم و هم تحریم ها برداشته شد. 
البته برخی دوستان نمی دیدند که ما با چنین خطری مواجه 
هستیم، از این رو در شرایط کنونی ما موظیم که شرایطی فراهم 

کنیم تا مردم با کرامت زندگی کنند.
تشریح روند مذاکرات هسته ای 

در دو دولت گذشته
* یکی از مسائل موضوع هسته ای و بررسی برجام 
در مجلس شورای اسلامی بود. آن طوری که در برخی 
جاها گفته و قضاوت می شد این است که مسئله برجام 

با مدیریت جنابعالی در یک زمان کوتاه 20 دقیقه ای 
تصویب شد. لطفا درخصوص روند بررسی این موضوع 

توضیح بفرمایید.
البته ما همچین معجزه مهمی هم انجام ندادیم، زیرا 
برخی در کشور ظرف 2 ساعت نیز 300 مصوبه داشته اند!  
و این رفتار مورد تمجید عده ای قرار گرفت! اما این موضوع 
که بحث می کنیم مربوط به تصمیم گیری 20 دقیقه ای در 
مجلس نبوده است. از این رو نباید خودمان را به تجاهل بزنیم، 
زیرا مذاکرات اخیر هسته ای حدود 3 سال و نیم طول کشید و 
این مذاکرات مربوط به این دولت هم نبود بلکه در پایان دولت 
قبل صورت گرفت. در آن زمان آمریکایی ها پیشنهادی برای 
مذاکره دادند، زیرا مذاکرات با 1+5 به بن بست رسیده بود، از 
این رو آنها از طریق سلطان قابوس پیغامی را برای انجام مذاکره 

به ما رساندند.
در این رابطه جلسات بسیاری در سطح بالای کشور گذاشته 
و بحث شد که آیا ما این مسئله را پیگیری کنیم یا خیر؟ در 
این حوزه برخی افراد هم مخالف بودند ولی در کل نظام تصمیم 
گرفت که با شرط با آنها مذاکره کند و آن شرط این بود که 
غربی ها حق غنی سازی در ایران با بپذیرند. در این رابطه خیلی 
رفت و آمد شد تا اینکه آمریکایی ها نامه اش نوشته و در آن 
مطرح کردند که ما غنی سازی در ایران را پذیرفتیم. البته ابتدا 
شفاهاً در مذاکرات گفتند که ما غنی سازی در ایران را قبول 
داریم، از این رو گروه مذاکره کننده به ایران آمده و این موضوع 
را مطرح کردند، اما در نهایت به این نتیجه رسیدیم که پذیرش 
شفاهی فایده ای ندارد. در مرتبه دوم آمریکایی ها نوشته ای دادند 
که آن نوشته امضا نداشت، باز هم بر سر این مسئله بحث شد و 
به این نتیجه رسیدیم که این نوشته نیز مورد قبول واقع نیست 
تا اینکه من سفری به عمان داشتم و نظر رهبر معظم انقلاب به 
سلطان قابوس داده شد و ایشان گفتند که من حتما این مسئله 

را حل می کنم و شما نیز مذاکرات را قطع نکنید.
نامه رییس جمهور آمریکا به رهبر انقلاب

سلطان قابوس بعد از مدتی نامه ای نوشته و گفتند که من 
با آمریکایی ها صحبت کرده و آنها حق غنی سازی در ایران را 
قبول کرده اند، اما باز هم ما نپذیرفتیم تا اینکه نامه رئیس جمهور 
آمریکا به رهبر معظم انقلاب ارسال شد. بعد از این مسئله برای 
هدایت مذاکرات هسته ای شورایی به وجود آمد که این شورا تا 
پایان بحث هسته ای حدود 30 جلسه برگزار کرد و قطعاً این 
گونه نبود که یک عده بروند و مذاکره کنند، از این رو در شورا 
تصمیم گرفته می شد که چگونه مذاکره شود، چه محورهایی 
مطرح شده و نتیجه مذاکرات مدام در شورا اعلام و براساس آن 
تصمیم گیری می شد. گاهی در مذاکرات مسیری طی می شد 
و بعد از بررسی در شورا مشخص می شد که مسیر طی شده 

غلط است و این راه دیگری بروند.
* آیا این شورای مربوطه در حضور رهبر معظم 

انقلاب تشکیل شد؟
البته این شورا وظیفه مستقلی داشت، اما با این وجود 
بیش از 10 جلسه در خدمت رهبر معظم انقلاب تشکیل شد 
و ایشان چارچوب ها را مشخص می کردند و خیلی از زوایای 
این موضوع مورد بررسی قرار می گرفت. من در بحث مذاکرات 
هسته ای نمی خواهم بگویم که تمام خواسته هایمان محقق شد، 
اما مذاکره برنامه ریزی و فکر شده ای بود و در مذاکرات طبیعی 
است که بخشی از خواسته ها محقق و بخشی نیز محقق نشود. 
از این رو طرحی که به مجلس ارائه شد اینگونه نبود که ابتدا به 
ساکن تدوین شود، بلکه روی این طرح از قبل کار کارشناسی 
انجام شده بود. بعد از آنکه به توافق رسیدیم، این موضوع مطرح 
شد که در ایران چه نهادی تصمیم می گیرد. این موضوع بحث 
شد که آیا شورای عالی امنیت ملی تصمیم گیرد یا مجلس 
شورای اسلامی تصمیم می گیرد. از این جهت که مذاکرات 
هسته ای جزو مسائل استراتژیک کشور است، حتما به تایید 
رهبری نیاز دارد و پرونده هسته ای همواره در شورای عالی 
امنیت ملی بوده و مصوبات شورا می بایست به تایید مقام معظم 

رهبری برسد.
علاوه بر این مجلس نیز نمی تواند جدا از این روند باشد، زیرا 
برخی از بخش های توافق نیاز به قانون مشخص دارد، بنابراین 
در نهایت مشخص شد که هم مجلس باید نظر دهد و هم 
شورای عالی امنیت ملی. البته در اینجا اختلاف نظر بود، به 
طوری که رئیس جمهور می گفت نیازی به اعلام نظر مجلس 
نیست و نظر ما این بود که اعلام نظر مجلس ضروری است. 
بهرحال این نظرات در خدمت رهبر معظم انقلاب مطرح و ارائه 
شد و ایشان نظرشان این بود که مجلس نظر دهد. از طرف 
دیگر بحث این بود که طرح مذکور را چگونه باید تنظیم کرد؟ 
آیا خود متن توافق نامه را باید تصویب کرد یا اینکه طرحی 
تدوین شود تا مشخص کند که این توافق نامه با چه شرایطی 
باید اجرایی شود؟ که در نهایت نظر دوم پذیرفته شد. البته 
تمام این مسائل در نظام بحث شد و چیزی نبود که ساده از 
کنار آن بگذریم و این مسائل تا تدوین طرح اولیه حدود 2 ماه 

به طول انجامید.
واژه 20 دقیقه مباحث ظاهری است

من به خاطر دارم قبل از اینکه این بحث در مجلس مطرح 
شود، در بخش های مختلف نظام این موضوع مطرح شد، به 
طوری که در دفتر رهبری، دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی 
و مجلس این موضوعات مورد بحث قرار گرفت و حتی روسای 
فراکسیون های مجلس را دعوت کردیم و در نهایت به توافقی 
رسیدیم که این طرح چه خصوصیاتی داشته باشد و حتی متن 
طرح میان دو فراکسیون طی دو روز بحث شد و مولفه های آن 
مشخص شد و قرار شد در برخی از موارد اختلاقی من جلساتی 
را با حضور افراد بگذارم که این جلسات نیز برگزار شد و در 
نهایت برخی ابهامات و اختلافات رفع و سپس به جمع بندی 
رسیدیم. منتهی در این مسئله نیز مانند برخی مسائل افراد 

خلاف وعده عمل و بداخلاقی کردند که این موضوع مشکلاتی 
ایجاد می کند. البته در آن زمان قرار بود وقتی فراکسیون ها 
توافق کردند، در مجلس نیز یک نظر واحد مطرح شود، اما 
شاهد بودیم که این موضوع صورت نگرفت و آنها گفتند که 
ما نتوانستیم در فراکسیون خودمان وحدت ایجاد کنیم، پس 
واژه 20 دقیقه مباحث ظاهری است و پشت این موضوعات 2 
تا 3 ماه در سطوح مختلف نظام کار جدی شده است. حتی 
در زمان بررسی جزئیات این مسائل در دبیرخانه شورای عالی 
امنیت ملی و در جلسات متعدد بررسی شد و تا صبح همان 
روز هم گفتم ما توافق داریم و تنها 3 یا 4 پیشنهاد را برای 
رأی گیری مطرح می کنیم که این پیشنهادات مطرح شد که 
دوایی نمی کرد، اساساً کارهای ملی اینگونه است که در پشت 
امور و اقدامات،  کار زیاد شده و در ظاهرا توافق صورت می گیرد 

و اگر توافق نکنند ممکن است در مجلس در فرصت کوتاه 
صحبت در مورد هر پیشنهاد تصمیماتی گرفته شود که به 

منافع ملی کشور لطمه بخورد.
مقید هستم که نظرات رهبری 

را دنبال و اجرایی کنم
* برخی مخالفان شما مطرح می کنند که میان شما 
و رهبر معظم انقلاب فاصله ایجاد شده است. لطفا 

توضیحی درخصوص نوع روابط تان با ایشان بدهید.
این موضوعات دیگر از عجایب روزگار است، زیرا ما مستمراً 
با ایشان جلسه داریم و حتی با آقای حجازی که شاید در این 
فواصل آقا مطلبی داشته باشند، در موضوعات مختلف جلسات 
مشورتی برگزار می کنیم؛ مثلا در همین هفته ای که گذشت 
من خدمت رهبری رسیده بودم و راجع به موضوعات مختلف 
منطقه ای، داخلی و وضعیت مجلس بحث شد و من مقید 
هستم که نظرات معظم له در سطح کار من اجرایی شود. از 
طرف دیگر جدا از بحث رهبری ایشان،  من واقعاً اندیشه و 
راهبردهای حضرت آیت الله خامنه ای را قبول دارم. حتی زمانی 
که ایشان رئیس جمهور بود ما جزو کسانی بودیم که افکار 
ایشان را قبول داشتیم. من ایشان را فردی پخته در مسائل 
ملی، منطقه ای و بین المللی می دانم و اگر زمانی مجال باشد، 
برخی از مسائل در موضوع فلسطین،  لبنان و عراق را که در 
سال های اخیر رخ داده و نقش ایشان در حل این موضوعات و 
حفظ وحدت امت اسلامی و حفظ منافع ملی کشور را تشریح 
می کنم که آن وقت خیلی از زوایا مشخص می شود که چرا 
می گویم اندیشه ها و تفکرات ایشان را قبول دارم. از طرف دیگر 
این بحث مطرح نیست که رهبری موردی را به من حکم کنند، 
بلکه من اگر نظری را از ایشان بدانم حتما آن را تا حصول نتیجه 
پیگیری می کنم. همچنین روابط مان، خیلی نزدیک بوده و من 

مقید هستم که نظرات ایشان را دنبال و اجرایی کنم.
* شما بیش از روسای گذشته مجلس در حوزه 
مسائل خارجی و منطقه ای فعال بوده اید. این موضوع از 
علاقه خاص شما است یا اینکه وظایف خاصی برای شما 

تعریف شده است؟
یک مقدار از این موضوع به این علت است که حدود 2 
دهه عضو شورای عالی امنیت ملی بودم و تقریباً ذهنم درگیر 
مسائل منطقه ای و منافع کشور بوده است. از طرف دیگر رئیس 
مجلس به عنوان یک عضو شورای عالی امنیت ملی باید فعال 
باشد وگرنه عضو بودن خاصیت ندارد، به همین دلیل من 
همیشه خودمان را در کوران این مسائل قرار می دهم. همچنین 
یکی از دلایلی که من به موضوع امنیت و وضعیت کشورهای 
همسایه از جمله عراق توجه می کنیم، این است که امنیت این 
کشورها بر امنیت کشور ما نیز تاثیرگذار است؛ بنابراین یکی 
از دلایلی که ما به دولت عراق کمک کردیم تقویت امنیت 
خودمان نیز بود، زیرا فروپاشی عراق، امنیت ما را نیز م توانست 

برهم بزند.
* یکی از وقایع تلخ برای نظام و مردم اتفاقات سال 
88 که به تعبیر رهبری فتنه سال 88 بود. قاعدتاً در 
مراحل نخست سیاست نظام این بود که این مسئله از 
طریق قانونی حل و فصل شود، ولی متاسفانه به مراحل 
ناگواری منجر شد. جنابعالی در آن مقطع به عنوان 
رئیس قوه مقننه کشور قاعدتاً یک وظایفی را احساس 
چه  حضرتعالی  نخست  ماه های  آن  در  می کردید. 
وظایفی را انجام دادید و بعد از آن که مشخص شد که 
این موضوع به راحتی قابل حل نیست، دیدگاه شما در 

این مسئله به چه صورت است.
همانطور که گفتید تمام تلاش نظام در این مسئله این بود 
که این موضوع قاعده مند حل شود. در این رابطه خیلی مباحث 
در این زمینه وجود دارد که چقدر گفت وگو شد، ملاقات ها 
صورت گرفت تا مسائل در چارچوب قانون حل شود. تلاش 
ما این بود که در روز بعد از برگزاری انتخابات موضع مجلس 
روشن باشد که من بیانیه ای را داده و نظرم را اعلام کردم و بعد 
هم تلاش کردم که آقایانی که معترض بودند، در مسیر قانونی 
اعتراض خود را مطرح کنند. من با آنها صحبت کرده و تلاش 
کردم که آنها این موضوع را قبول کنند و اگر حرفی هم دارند، 
به مسئولان مربوطه بزنند و فضایی درست نکنند که به تعبیر 

رهبری اردوکشی در خیابان شود.
خب این تلاش ها یک هفته ای ادامه داشت و گفت وگوهایی 
انجام شده و افرادی می آمدند و بحث می شد و حتی مدل هایی 
مورد بررسی و بحث قرار گرفت. متاسفانه در این روند مشکلاتی 
پیش آمد که آنها نپذیرفتند یا تنها بخشی را پذیرفتند که این 
موضوع موجب طولانی شدن این مسئله شد. به نظر من 
می شد این موضوع را در همان هفته اول سامان داده و حل 
کرد تا این مقدار تبعات منفی نداشته باشد و من تا جایی که 

می توانستم در این رابطه تلاش کردم.
با هیچ شرکتی از جمله مرکز تفریحی زیتون 

نسبت و رابطه ای ندارم
* آقای دکتر، گاهی در قم شنیده می شود که مرکز 
تفریحی زیتون در قم به شما تعلق دارد. گرچه ممکن 
است کسانی که به این شایعات دامن می زنند به دنبال 
برخورد با رقیب سیاسی خود و تخریب وی هستند که 

این موضوع برای کشور به صلاح نیست.
من عادت کردم به این گونه حرف های تخریبی و خوب 
نیست که در انتخابات از این حرف ها زده شود. در این رابطه 
قبلًا نیز به صورتی دیگر دست به تخریب می زدند که اخلاقاً 
این مسئله درست نبود و امروز نیز مطالب جدیدی را مطرح 
می کنند اما باید بگویم که من با هیچ شرکتی از جمله مرکز 
تفریحی زیتون نسبت و رابطه ای ندارم و این مسائل را اصلا 
قبول ندارم زیرا معتقدم سیاستمداران در جمهوری اسلامی 
نباید کار اقتصادی از این صنف انجام دهند. این مسئله سلیقه 
من است. البته من از هر کسی که بخواهد در قم سرمایه گذاری 
کند، حمایت و تشویق می کنم ولی با هیچ شرکتی نسبتی 
نداشته و به این مسائل اعتقاد ندارم و این بخش گردشگری نیز 
مانند دیگر بخش های سرمایه گذاری در قم است. ما در قم تنها 
خانه پدری را داریم و چیز دیگری وجود ندارد. من فکر می کنم 
در کل کشور مسئولان نباید وارد صحنه های اقتصادی شوند 
و اگر می خواهند به این حوزه پا بگذارند باید از کار سیاسی 

کنار بکشند.
* آقای دکتر لاریجانی شایعه ای مطرح است که شما 
در قم زمین دارید و در آن کشاورزی صورت می گیرد. 

آیا این مسئله واقعیت دارد؟
من هیچ زمین کشاورزی ندارم و بار دیگر می گویم که هیچ 
اعتقادی به کار صنعتی،  کشاورزی و هر کار اقتصادی دیگری 
در قم برای خود ندارم، از این رو خوب است کسی که می خواهد 

کار کشاورزی کند از کار سیاسی کنار بکشد.
همچنین در مورد مدرسه حضرت ولیعصر )عج( و مرکز 
پژوهش های اسلامی قم مطالب و شایعاتی مطرح شده است 
که در این رابطه باید بگویم که مرکز پژوهش های اسلامی قم 
متعلق به مجلس است و ربطی به شخص بنده ندارد و حتی 
قبلا هم به من متعلق نداشته و مالک آن ملک مشخص است. 
همچنین درخصوص مدرسه علمیه حضرت ولیعصر )عج( باید 
بگویم که این مدرسه هم ربطی به من نداشته و ندارد این مرکز 
متولی خود را دارد. حتی من جزو تصمیم گیران آن نیستم و 

نقشی در طراحی، ساخت و اداره آن نداشته ام.
قضایای 22 بهمن هیچ ربطی به مردم قم نداشت

حرم  در  سال 1391  بهمن  قضایای 22  درباره   *
حضرت معصومه )س( این ذهنیت ایجاد شده که شما 
بعد از این حادثه دلسرد شدید و این برخورد را به 

حساب مردم قم گذاشتید.
البته من علاقه ای ندارم که خیلی در این رابطه صحبت 
کنم، چون برای من روشن است که چه کسانی این کار را 
کردند و این موضوع هیچ ربطی به مردم قم ندارد، برای من 
این مسئله روشن است و دلیلی ندیدم که مطالبی را مطرح 
کنم، چون پیگیری آن پرونده از مسیر دیگری انجام می شد. 
چه دلیلی دارد که موضوعی را در جامعه مطرح و ذهن افراد 
مشوش کنیم. از این رو اقدامی که در آن روز صورت گرفت، 
کاری نادرست بود، زیرا اگر کسی با نظر فرد دیگری مخالفت 

دارد که با لنگه کفش مخالفت خود را اعلام نمی کند.
حوادثی مانند 22 بهمن قم 

به ضرر نظام و شهر مقدس قم است
از طرف دیگر قطعاً حادثه 22 بهمن قم یک اقدام سازماندهی 
شده بود و ما اطلاعات مربوط به آن را به دست آوردیم. اصلا به 
هیچ وجه این مسائل بدون سازماندهی امکانپذیر نیست. این را 
به عنوان یک اصل کلی بدانید. همچنین من در کل این کارها 
را به ضرر جمهوری اسلامی می دانم به ویژه برای استان قم، 
این اقدامات خیلی مضر است، زیرا این استان مرکز تشیع بوده 
و مراجع عظام و علمای بسیاری در آن هستند. همچنین بارگاه 
ملکوتی حضرت معصومه )س( در آن قرار دارد، بنابراین رفتارها 
خیلی باید وزین، سنجیده و در تراز یک مرکز تشیع باشد. در 
این رابطه حتی رهبر معظم انقلاب فرمودند که این اقدام کار 

غلطی بوده است
* با اینکه امام خمینی )ره( فرمودند که تضعیف 
دولت حرام است، اما برخی همراهی دکتر لاریجانی با 
دولت را به عنوان یک اتهام مطرح می کنند، نظر شما در 

این باره چیست؟
ما بنا نداریم که در هیچ دولتی بگوییم که حتما با آن 
مخالف بوده و یا موافق هستیم.  ما باید تابع حق و حقیقت 
باشیم، از این رو برخی از کارهای این دولت درست بوده و ما 
از آن حمایت می کنیم که در دولت قبل هم این طور بود، 
منتهی در آن دولت برخی کارها از جاده اصلی خارج می شد 
و ما مجبور بودیم که مخالفت مان را علنی کنیم زیرا آنها نیز 
به صورت علنی اظهارنظر می کردند. به طور مثال می گفتند 
که مجلس در رأس امور نیست و کارش تمام است و ما 
مجبور بودیم که نسبت به این اظهارات موضع بگیریم، زیرا 
به مجلس توهین شده بود، اما این دولت اینگونه اقدامات را 
انجام نمی دهد و با مجلس با احترام سخن می گوید پس دلیلی 
ندارد که ما نیز پاسخ محترمانه ندهیم. البته شاید در برخی از 
کارها مانند بودجه و برنامه ششم توسعه با دولت اختلاف نظر 
داشته باشیم، زیرا ما معتقدیم در بودجه سال 95 دولت باید 
لایحه دو دوازدهم ارائه دهد، زیرا زمان کافی برای تصویب کل 
لایجه بودجه سال آینده را نداریم،  اما این اختلاف نظرها موجب 
جدال سیاسی نمی شود و حتی در جاهایی هم اتفاق نظر داریم، 
مثلا در مسئله هسته ای بین دولت و مجلس اتفاق نظر وجود 
داشت، البته در حل این مسئله عده کمی مخالف بودند اما 
برآیند مجلس موافق این مسئله بود زیرا منافع کشور را در نظر 
گرفتیم و بحث دولت نبود و منافع کشور نشان می داد که باید 

در این حوزه به راه حل برسیم.
دولت فعلی مسیر اقتصادی را درست دنبال می کند

* آقای دکتر شما در دولت دهم معتقد بودید که 
اقتصاد ایران از ریل خارج شده است، حال شما وضعیت 

کنونی اقتصاد را چگونه ارزیابی می کنید؟
به نظر من دولت فعلی مسیر اقتصادی را درست دنبال 
می کند البته ممکن است که حرکتش کند باشد، اما مسیر را 
درست تشخیص داده و طی می کند و خوشبختانه در جهت 
کنترل تورم، توسعه سرمایه گذاری و انضباط اقتصادی حرکت 

کرده است.
* شما در میان مراجع از محبوبیت خاصی برخوردار 

هستید. علت آن را بیان کنید.
این موضوع به خاطر ارادت ما به حضرات مراجع عظام 

تقلید و علما است.
* شما را رابط میان نظام و مراجع تفسیر می کنند. 

نظر شما در این خصوص چیست؟
این تعابیر شاید درست نباشد، ولی من همواره موضوعی را 
میان اصولگرایان و اصلاح طلبان گفته ام که مشی ای در انقلاب 
اسلامی می تواند مستدام باشد که برپایه تفکر روحانیت باشد. 
تجربه قبل و بعد از انقلاب نشان داده که کسانی که از مسیر 
فکری روحانیت جدا شدند، غالباً دچار انحراف شده اند، از طرف 
دیگر روحانیت شاخص هایی دارد و مرجعیت یک مسئله ساده 
در تشیع نیست و استوانه روحانیت حول محور مرجعیت 
می چرخد و میوه مرجعیت ولایت فقیه است، از این رو اگر شما 

مرجعیت را تخریب کنید به ولایت فقیه هم ضربه زده اید.
چه  جنابعالی  داریم.  قرار  انتخابات  آستانه  در   *

پیغامی برای مردم دارید؟
روشن  چشم انداز  یک  باید  که  است  این  من  ارزیابی 
درخصوص استان قم ایجاد کرد که قطعاً یکی از بخش های 
آن در انتخابات است و یک بخش دیگر را دولت باید انجام 
دهد. این چشم انداز چندین مولفه دارد که یکی از آنها این است 
که از کانون فرهنگ تشیع در قم به ویژه از لحاظ شهرسازی،  
فعالیت های علمی، پژوهشی و حوزه علمیه قم صیانت شود. از 
طرف دیگر این است که قم باید مرکز آبادانی در سطح و اندازه 
یک مرکز تشیع باشد. این بدان معناست که شرایط اقتصادی 
قم باید تغییر کند، زیرا زندگی کردن عده ای از مردم زیر خط 
فقر مضر است. در شرایط کنونی فرصت شکار صنعت است 
و باید مسئولان و نمایندگان استان قم این محور آبادانی را 
مورد توجه قرار دهند، زیرا بقیه مسائل ذیل این موضوعات قرار 
می گیرد. از طرف دیگر قطعاً اگر بیکاری را به صورت دقیق 
و کامل علاج کنیم،  بسیاری از آسیب های اجتماعی رفع 
می شوند، بنابراین در شرایط کنونی دادن شعار زیاد و توجه 
نکردن به اقتصاد یک اشتباه بزرگ است. رهبر معظم انقلاب 
فرمودند کسانی که وارد عرصه اقتصاد می شوند، کارشان مانند 
جهاد است و این مسئله نشان دهنده اهمیت حوزه اقتصاد 
است. یکی دیگر از مولفه های مورد توجه باید موضوع مزیت 
گردشگری مذهبی باشد که در این رابطه باید برنامه ریزی 
مناسبی جهت سرمایه گذاری در این حوزه شود تا کسبه ما 
کارشان رونق بگیرد. متاسفانه مدت ها است که کسب و کار در 
قم دچار رکود شده و تحریم ها نیز اثر داشته و امروز گشایشی 
برای آن ایجاد کرد. یکی دیگر از موضوعات توجه به راه های 
مواصلاتی،  هتل سازی، ایجاد فرودگاه است که این موضوع 

دارای اهمیت بوده و باید از سوی مسئولان برنامه ریزی شود.
مسئله بعدی نیز موضوع آب شهر قم و آب کشاورزی است. 
در شرایط کنونی قم ظرفیت محدودی در حوزه منابع آبی 
دارد. البته با انتقال آب از سرشاخه های دز، مشکلات حوزه آب 
آشامیدنی حل شد ولی کشاورزان هنوز نیاز به آب کشاورزی 
دارند، از این رو باید در جهت سرمایه گذاری برای استفاده 
بهینه از آب به ویژه اجرای آبیاری تحت فشار و سیستم های 
گلخانه ای اقدام شود. امیدوارم در آینده ای نزدیک شهر قم با 
کمک دستگاه ها و بخش های مختلف از یک دورنمای روشن 

و آباد برخوردار باشد.

دکتر علی لاریجانی نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی:

قضایای 22 بهمن هیچ ربطی به مردم قم نداشت
من با هیچ شرکتی از جمله

 مرکز تفریحی زیتون نسبت و رابطه ای 
ندارم و این مسائل را اصلا قبول ندارم زیرا 
معتقدم سیاستمداران در جمهوری اسلامی 
نباید کار اقتصادی از این صنف انجام دهند. 

این مسئله سلیقه من است. البته من از 
هر کسی که بخواهد در قم سرمایه گذاری 
کند، حمایت و تشویق می کنم ولی با هیچ 
شرکتی نسبتی نداشته و به این مسائل 
اعتقاد ندارم و این بخش گردشگری نیز 

مانند دیگر بخش های سرمایه گذاری در قم 
است. ما در قم تنها خانه پدری را داریم و 

چیز دیگری وجود ندارد. من فکر می کنم در 
کل کشور مسئولان نباید وارد صحنه های 
اقتصادی شوند و اگر می خواهند به این 

حوزه پا بگذارند باید از کار 
سیاسی کنار بکشند



سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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پس باید بهره ات از دنیا به اندازه اى باشد 
كه قوّت بدنت، نگهدار جانت و توشه اى 

براى معادت باشد.
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هزار  بیمارستان  ساخت  کلنگ  چه  اگر 
روز  در  قم  به  ابتدای جاده کهك  در  تختخوابی 
زده شد اما برق آتش بازی این افتتاحیه بسیاری 
از خودروهای عبوری را متوقف کرد تا شاهد یك 
حرکت عظیم در بخش بهداشت و درمان استان 

قم باشند.
شهر مقدس قم با وجود جمعیتی بالغ بر یک 
میلیون و اندی سالانه پذیرای میلیون ها زائر بارگاه 
مسجد  و  )س(  معصومه  فاطمه  حضرت  نورانی 
و  بهداشت  اما در بخش  مقدس جمکران است 
درمان با کمبودهای بسیاری مواجه است بطوریکه 
این شهر از سرانه تخت بیمارستانی مناسب نیز 
برخوردار نیست؛ اما قم حالا با ورود منابع بانکی 
و استفاده از ظرفیت خیرین افق روشنی در بخش 
بهداشت و درمان پیدا کرده و بقول مدیر عامل 
بانك پاسارگاد که سرمایه بیمارستان هزار تخت 
خوابی را تامین کرده می رود تا علاوه بر اینکه مرکز 
نشر معارف است به کانونی برای شفای مومنین 
نیز مبدل شود. این چشم انداز محقق نشد جز با 
پیگیری رییس مجلس شورای اسلامی تا از یك 
سو ساکنان قم برای مباحث درمانی خود نیازمند 
سفر به تهران، اصفهان و یا اراك نباشند و از سوی 
دیگر با فراهم شدن شرایط شهر قم به مرکزی 
قرار  شود.  مبدل  درمانی  گردشگر  جذب  برای 
است در کنار احداث بیمارستان هزار تختخوابی، 
و  علم  پارک  هتل،  دو  پزشکی،  علوم  دانشگاه 
فناوری و مرکز تحقیقات پزشکی ایجاد شود. ایجاد 
مجموعه شهرك سلامت علاوه بر اینکه پذیرای 
صدها دانشجو، خواهد توانست در طول ساخت و 
پس از آن موجب اشتغالزایی گسترده برای مردم 

منطقه شود.
دکتر لاریجانی پس از به ثمر رسیدن تلاشهایش 
برای مجاب کردن بخش خصوصی برای احداث 
را  کار  این  قم،  در  تختخوابی  هزار  بیمارستان 
سنجیده توصیف و با تشکر از پیمانکار این طرح 
که بخش عظیمی از سرمایه را آورده است، اظهار 
امیدواری کرد که اکنون طرح اولیه کار آماده شده 
است تا سه سال دیگر شاهد افتتاح بیمارستان 

باشیم.
رییس مجلس همواره به این سخن مقام معظم 
رهبری که فرمودند اقتصاد باید در دست مردم 
باشد و این مانند جهاد است، اعتقاد و تاکید داشته 
کسی که در بخش تولید فعالیت می کند را باید 
مجاهد بنامیم. او معتقد است برای توسعه نیازمند 
یک تغییر رویکرد هستیم تا برای اجرای طرح ها 

فقط به سراغ دولت نرویم و همه چیز را از دولت 
نخواهیم.

اسلامی  شورای  مجلس  رییس  عملکرد  اما 
را نباید در پیگیری اجرای طرح های بزرگ این 
چنینی خلاصه کرد. او کارهای به اصطلاح جزیی 
انجام داده که قطعا تاثیر شگرفی بر زندگی افراد 
بی بضاعتی داشته که بخاطر نیاز به یك دستگاه 
از شهر خود و صرف  پزشکی مجبور به خروج 
هزینه های گزاف بوده اند. نمونه این ااقدامات را 
می توان در کمک به ترخیص از گمرک، نصب و راه 
اندازی دستگاه MRI درمانگاه خیریه امام صادق 

)ع( دید.
بهداشت،  وزارت  مدیران  و  وزیر  با  جلسه 
به  اجتماعی  تامین  و  پزشکی  آموزش  و  درمان 
و  بهشتی  شهید  بیمارستان  بهسازی  منظور 
احداث مجتمع های جانبی، احداث بیمارستان 
تامین اجتماعی )امام رضا علیه السلام( و پیگیری 
ارتقاء بیمارستان 64 تختخوابی نیروگاه به 128 
تختخواب که انشا الله تا پایان سال 1395 به بهره 
برداری کامل خواهد رسید، از جمله فعالیت های 
البته دکتر  مدیریتی رییس مجلس بوده است. 
لاریجانی در هنگام حضور در حوزه انتخابیه به 
تا  کرده  مراجعه  درمانی  مراکز  و  ها  بیمارستان 
پیگیر پیشرفت های انجام شده و رفع گره ها باشد 
و در این بازدیدها با بیماران و مراجعان نیز عیادت 
و گفت و گو کرده و در جریان مسایل و درخواست 

های آنان قرار گرفته است.
توسعه مراکز بهداشتی روستایی، توسعه کمی 

و کیفی اورژانس قم و واگذاری درمانگاه حضرت 
علوم  دانشگاه  به  جعفریه  شهر  )س(  معصومه 
از  از جمله موارد پیگیری شده  پزشکی استان 
سوی دکتر علی لاریجانی به منظور خدمات رسانی 
بهتر به شهری شده که به مرکز تجمع اقوام ایران 

نیز شهرت یافته است.
استان قم در طول دوران دفاع مقدس نقش 
موثری بسیار تاثیرگذار بوده و شاهد آن هزاران 
شهید و جانباز و آزاده است. سالهاست که بسیاری 
از جانبازان اعصاب و روان و خانواده های آنان از 
نبود مرکز درمان تخصصی که به مشکلات آنها 
رسیدگی کنند رنج می بردند. نماینده مردم قم 
در پیگیری این خواسته آنها شرایطی بوجود آورد 
تا زمین و بودجه احداث این مجتمع، از طریق 
اعتبارات استانی و سفر پر خیر و برکت مقام معظم 
احداث  اجرایی  عملیات  و  شده  تامین  رهبری 

بیمارستان مذکور آغاز شود.
ایران با توجه به ظرفیت های خوب نظیر نیروی 
پزشکی،  حوزه  در  بویژه  کرده  تحصیل  جوان 
برخورداری از مراکز مجهز و امکانات مطلوب می 
تواند در آینده به مرکزی برای پذیرش بیماران در 
دنیای اسلام مبدل شود و قم با توجه به ظرفیت 
ها و جایگاهش می تواند قطب گردشگری درمانی 
باشد. به نظر می رسد با تحولات رخ داده ظرف 
پنج سال آینده، قم شاهد افزایش تعداد تخت 
های بیمارستانی قم به دو برابر میزان فعلی باشد 
که تحولی چشمگیر در حوزه بهداشت و درمان 

محسوب می شود.

گزارشی از عملکرد رییس مجلس در بخش بهداشت و درمان استان قم:

از ایجاد بیمارستان هزار تختخوابی 
تا ترخیص دستگاه MRI از گمرک

دستگیری جاعل عنوان وزارت اطلاعات
گفته می شود: وزارت اطلاعات از دستگیری فردی در استان ایلام خبر داد که اقدام به جعل عنوان این 
وزارتخانه کرده بود. به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی وزارت اطلاعات، در پی گزارش مردمی و گسترش 
چتر اطلاعاتی و اقدامات عملیاتی سربازان گمنام امام زمان )عج( در اداره کل اطلاعات استان ایلام، فردی به نام 
س.ن که مبادرت به راه اندازی سامانه جعلی تحت عنوان ستاد خبری اداره کل اطلاعات استان ایلام کرده بود، 
شناسایی و با حکم مقام قضایی دستگیر و در اختیار مراجع قضایی قرار گرفت. متهم با استفاده از این سامانه 
جعلی، اقدام به دریافت گزارش از مردم و در مواردی نیز مبادرت به تهدید و تعقیب برخی بانوان و دختران با 
عنوان مامور وزارت اطلاعات کرده است. در بازرسی از محل اختفای نامبرده، سلاح کمری، افشانه، تجهیزات 
ارتباطی از قبیل بی سیم و کارت های جعلی متعدد با عناوین مختلف نظیر وزارت اطلاعات کشف و ضبط 
شد. از اقدامات متقلبانه این متهم می توان به ایجاد شبکه تلگرامی، همچنین مراجعه به شرکت مخابرات و 
معرفی خود به عنوان نیروی ستاد خبری اداره کل اطلاعات و اخذ سامانه پیامکی برای اهداف سوء خود اشاره 
کرد. برابر اطلاعات واصله، مشارالیه با آراستن چهره و ظاهر خود و همچنین همراه داشتن بی سیم و کارت 
جعلی وزارت اطلاعات به گونه ای عمل کرده که حتی برخی از شهروندان و کارکنان ادارات استان وی را به 

عنوان یکی از نیروهای اطلاعاتی می شناختند.

پیشنهاد جالب دختر امام موسی صدر
گفته می شود: دختر امام موسی صدر پیشنهاد داد که روزی به نام گفت وگو در تقویم رسمی کشور ثبت 
شود.حورا صدر در »خبرآنلاین« نوشت: 40 سال پیش روز 30 بهمن 1353، پدران کلیسای کبوشیین در 
بیروت از امام موسی صدر دعوت کردند تا خطبه و موعظه آغاز روزه مسیحیان را که منسک شریعت مسیحی 
است، در این کلیسا برای مسیحیان به جا آورد. برای نخستین بار در تاریخ اسلام و مسیحیت است که مجتهد 
مسلمان یک منسک دینی مسیحی را اجرا می کند. بیایید گفت و گو را تکریم کنیم و بر ممارست آن مراقبه 
کنیم. بیایید روزی به نام گفت وگو در تقویم رسمی خود ثبت کنیم تا در آن روز مانند زمان مراقبه، عملکرد 
یک سال خود را بررسی و ارزیابی و تصحیح کنیم. پیشنهاد می کنم روز 30 بهمن را، روزی که امام موسی 
صدر منسک آغاز روزه را در کلیسای کبوشیین القا کرد، به نام روز ملی گفت وگو بنامیم. نهادینه کردن گفت وگو 

نیاز به شعایر و سمبل ها و یادمان هایی دارد. 

پرداخت اقساطی جرائم رانندگی ممکن شد 
گفته می شود: رییس مرکز اجرائیات پلیس راهور ناجا با اشاره به شرایط جدید پرداخت جرایم رانندگی 
از امکان پرداخت اقساطی جرائم رانندگی خبر داد. به گزارش سایت راهور 120، سرهنگ احمد کرمی اسد 
 VIN در تشریح جزئیات این خبر افزود: رانندگان می توانند از طریق سامانه پیامکی 1101202020 با ارسال
خودرو مبلغ جرایم خود را دریافت کنند. وی ادامه داد: همچنین رانندگان می توانند با اضافه کردن ستاره )*( 

در پایان VIN ارسالی، شناسه قبض و پرداخت نیز دریافت کنند. 

تکذیب استعفای حقوقدانان شورای نگهبان 
گفته می شود: سخنگوی شورای نگهبان گفت که در روند بررسی صلاحیت نامزدهای انتخابات خبرگان، 
استعفای حقوقدانان شورای نگهبان مطرح نشده است. نجات الله ابراهیمیان در گفت وگو با آنا، در واکنش به 
اخبار منتشرشده مبنی بر اینکه برخی از حقوقدانان در نحوه بررسی صلاحیت نامزدهای انتخاباتی مجلس 
خبرگان با آیت الله احمد جنتی، دبیر شورای نگهبان، مشکل پیدا کردند و موضوع استعفا را مطرح کردند، 
اظهار کرد: نه موضوع استعفا مطرح نبوده و استعفا به دلیل خبرگان مطرح نشده است. وی همچنین در پاسخ 
به این سؤال که »آیا تعیین تکلیف موضوع اعمال نظارت استصوابی همه اعضای شورای نگهبان بر بررسی 
صلاحیت های نامزدهای انتخابات خبرگان که از سوی او مطرح شده بود، منتظر جلسه با آقای جنتی است؟«، 
گفت: این موضوع موکول شد به بعد از انتخابات و تا بعد از انتخابات درباره این موضوع سخن نخواهیم گفت. 
هفته گذشته اخباری منتشر شد مبنی بر اینکه، سه عضو حقوقدان شورای نگهبان در اعتراض به چگونگی 

بررسی صلاحیت کاندیداهای انتخابات هفتم اسفند، از سمت خود استعفا داده اند.

بیکار نیستم كه 2۴ ساعته ازBBC   اعلام برائت كنم
گفته می شود: رئیس شورای سیاستگذاری انتخاباتی اصلاح طلبان در پاسخ به اینکه رهبر معظم انقلاب 
فرموده اند که اگر دشمن از کسی حمایت کرد شما به آن شک بکنید، نظر شما در این باره چیست؟ گفت: 
قطعا آقا درست می گویند. محمد رضا عارف در پاسخ به این سئوال که چرا از رسانه های بیگانه و بی بی سی 
اعلام برائت رسمی نمی کنید؟ به این گفته بسنده کرد که از چه چیزی اعلام برائت کنیم؛ من 24 ساعته باید 
از بی بی سی اعلام برائت رسمی کنم؟ بیکارم. عارف در پاسخ به سئوالی درباره اینکه برخی دولتی ها گفته اند 
اگر حتی شما رای هم بیاورید ما از لاریجانی برای ریاست مجلس حمایت می کنیم، گفت: این مباحث برای 

بعد از پیروزی و ورود به مجلس است؛ زمانی که فراکسیون ها شکل بگیرند.

نامه وكیل زنجانی به رئیس قوه قضاییه 
گفته می شود: رسول کوهپایه زاده وکیل بابک زنجانی با اشاره به این مطلب که برخی بدون آنکه اهلیت 
و صلاحیت قضاوت داشته باشند، زنجانی را مجرم تشخیص داده و در صددند با انتساب وی به یک جناح 
سیاسی، رقیب را در آستانه انتخابات تخریب نمایند گفت: در حالی که مسائل سیاسی، آفت پرونده های 

قضایی است و اجرای عدالت را متأثر می سازد.

كاندیداهای مورد حمایت حزب اعتدال و توسعه استان قم
گفته می شود:  دبیرکل حزب اعتدال و توسعه استان قم کاندیداهای مورد حمایت حزب اعتدال و توسعه 
این استان را برای انتخابات دهمین دوره مجلس شورای اسلامی اعلام کرد. منصور رحیمی گفت: بر اساس 
جمع بندی و رای گیری در شورای مرکزی حزب اعتدال و توسعه استان قم، دکتر علی لاریجانی، حجت 

الاسلام بنایی و حسن طلایی در انتخابات دهم مجلس مورد حمایت این حزب قرار گرفته اند.

مردم هر ناممکنی را ممکن كرده اند
گفته می شود: آیت الله سید حسن خمینی یادگار گرامی امام )ره( در صفحه اینستاگرام خود، عکسی از 
حضور مردم در راهپیمایی های دوران انقلاب و تصویر امام در دستان آنان، منتشر کرد و نوشت: همیشه مردم 

بوده اند که هر ناممکنی را ممکن کرده اند.

تکذیب انتساب فعال اقتصادی به بیت آیت  الله شاهرودی
گفته می شود: دفتر آیت الله هاشمی  شاهرودی در اطلاعیه ای تاکید کرده که انتساب فردی به عنوان 

داماد آیت الله هاشمی در فضای مجازی کاملا کذب بوده و چنین فردی در خانواده ایشان وجود ندارد.

نامحــرمانه

دبیر دوم شورای عالی حوزه های علمیه تصریح کرد: بی 
شک بروز بداخلاقی انتخاباتی باعث ایجاد نکبت و نیز تشدید 

اختلاف و تنش در سطح جامعه می شود.
خبرنگار  با  گفتگو  در  غروی  محمد  سید  الله  آیت 
خبرگزاری »حوزه«، با بیان این که کاندیداهایی که برای 
از نظر شورای  انتخاباتی حاضر می شوند،  رقابت  عرصه 
نگهبان کف صلاحیت ها را حایز هستند، اظهار داشت: وقتی 
این حداقل ها را نامزدهای انتخابات دارند و از سویی شاهد 
وسواس و دقت بسیار زیاد و ارزنده شورای محترم نگهبان 
هستیم لذا دیگر تخریب کاندیدها چه به طور صریح و چه به 
صورت تعریضی و کنایه ای، هیچ وجه شرعی و اخلاقی ندارد 

و خودش مصداق بارز بداخلاقی و بی تقوایی است.
کاندیداها تنها به بیان قابلیت های خود بپردازند

وی همچنین افزود: اساساً اخلاق اسلامی ایجاب می 
کند چه خود کاندیداها و چه علاقه مندان و طرفداران آن 
ها در تبلیغات و برنامه های خود، به دنبال نفی و تخریب 
دیگران نبوده و تنها به بیان دستاوردهای و توانمندی های 
خود بپردازند، چه آن که فرض بر این است شورای نگهبان با 
همه دقت هایش تشخیص داده که افراد باقی مانده در کوران 

انتخابات همگی صالح بوده و حداقل شرایط لازم را دارند.
با بداخلاقی، جامعه دچار نکتب و گرفتاری می شود

عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم اضافه کرد: کسانی 
که خدای ناکرده در وادی بداخلاقی و تهمت و افترا زدن 
به دیگران می افُتند باید بدانند که این کار غیرشرعی و 
غیراخلاقی شان در همین دنیا آثار و عوارضی به همراه دارد 
و گرفتاری ها و مشکلاتی برای خودشان ایجاد می کند، چه 
آن که بی تردید جامعه ای که آلوده شود به این تعریض ها و 

غیبت ها، آثار بد اجتماعی و آثار تکوینی و وضعی برایش به 
همراه دارد و دچار نکتب می شود.

وی خاطرنشان کرد: امروزه متاسفانه در جامعه گرفتار 
مسایلی هستیم که برخلاف تعهد و اخلاق اسلامی است 
و حال آن که همه کارهای ما چه در شئون فردی و چه 
شئون اجتماعی و سیاسی همه باید منطبق بر موازین اسلام 
و شرع مقدس باشد و نباید خدای ناکرده به بهانه رای آوردن 
و جلب توجه کردن برای مردم به دنبال توهین و تخریب 

دیگران باشیم.
لزوم تخصص در کنار تعهد دینی و انقلابی

این استاد خارج فقه و اصول حوزه علمیه قم همچنین با 
بیان این که داشتن تعهد دینی، تخصص و روحیه انقلابی از 
جمله ویژگی های کاندیدای اصلح به شمار می رود، گفت: 
کارایی و تخصص و تعهد در کنار سابقه خوب و روشن و 
دیگر ویژگی های شخصیتی به مردم کمک می کند تا در 
میان همه نامزدهای انتخاباتی بهترین ها را گزینش کرده و 

به مجلس بفرستند.
وی تصریح کرد: عقل و منطق و واقعیت های موجود 
اقتضاد می کند که کسانی را به خانه ملت فرستاد که بیشتر 
و بهتر از بقیه به شاخصه های انقلاب و دیدگاه های امام 
و رهبری نزدیک هستند و از سویی تدین و تعهد آن ها و 
دلبستگی شان به نظام اسلامی و به خصوص ولایت فقیه 
محرز است، چرا که این ها به اصول و آرمان های والای 
و  شایستگی  تر هستند و طبعاً  نزدیک  اسلامی  انقلاب 

صلاحیت بیشتری دارند.
متملقین و نان به نرخ روز خورها

 به فکر مردم نیستند

آیت الله غروی ادامه داد: همچنین باید کسانی را برگزید 
که در انقلاب ریشه و اصالت دارند چرا که عملًا این ها تعادل 
بیشتری داشته و کمتر دچار انحراف و اعوجاج شده و تحت 

تاثیر جو و فضا قرار می گیرند.
وی افزود: تجربه نشان داده این طیف از افراد به دنبال نان 
به نرخ روز خوری و تملق و حفظ سمت و جایگاه به هر بهانه 
و قیمتی نبوده و از کرامت و عزت نفس بیشتری بهره مند 
هستند که آن ها را در انجام مسئولیت ها بر اساس موازین 

دینی و انقلابی یاری می دهد.
لزوم پرهیز جدی از افراط و تفریط

عضو شورای عالی حوزه های علمیه همچنین بیان داشت: 
نکته مهم دیگر این است که مردم کسانی را انتخاب کنند که 
در عین دوری از افراط و تفریط، بتوانند تاثیرگذاری لازم را در 
مجلس شورای اسلامی داشته و در عرصه مناسبات منطقه 
ای و استانی نیز منشا آثار و برکاتی در راستای خدمت به 

جامعه و کشور باشند.
وی بیان داشت: گاهی دیده می شود که یک فرد در 
مجلس دارای شخصیتی است که دیگران این را درک کرده 
و چنین شخصی می تواند ضمن تاثیرگذاری یک بالانس و 
اعتدالی در مجلس و نیز روابط میان قوای دیگر برقرار کند و 
از سویی سعی می کند که جلوی تشدید شکاف ها را بگیرد.

این استاد حوزه همچنین گفت: بی شک حضور و فعالیت 
برخی افراد فهیم وتوانمند و معتدل در مجلس می تواند به 
کارآیی و موفقیت آن بیشتر کمک کند چه در حوزه ملی 
و چه حوزه استانی؛ به ویژه کسانی که دارای جایگاه قوی 

اجتماعی و بین المللی باشند.
وی اضافه کرد: بنابر این انسان باید سبک و سنگین کند 
در ارتباط با انتخاب افرادی که می خواهد برای نمایندگی آن 

ها را راهی خانه ملت کند.
انقلابی تر ها را به مجلس شورای اسلامی بفرستیم

عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم تاکید کرد: از سویی 
بینی و بین الله باید دید و رصد کرد که کدام کاندیداها بهتر 
و بیشتر به شاخصه های انقلاب نزدیک تر هستند، همچنین 

متدین تر بوده و دلبستگی بیشتری به انقلاب و نظام دارند.
وی افزود: مهم این است که افراد واقعاً تابع باشند نه 
این که شعار بدهند اما در عمل طور دیگری رفتار کنند؛ 
متاسفانه گاهی ما در کشور دچار شعار هستیم و به همین 
خاطر جامعه شعار زده شده و حال آن که نیازمند واقعیت ها 

و عمل کردن ها هستیم.
آیت الله غروی در خاتمه سخنان خود گفت: در این میان 
طبعاً کسانی که در عمل آزمون خود را به خوبی پس داده 
باشند و به مقاصد و اهداف نظام نزدیک تر باشند و نیز در 
کوران حوادث آبدیده تر بوده و تجربه خوبی داشته باشند 
بهتر می توانند منشا اثر و برکات بوده و به مردم و نظام 

خدمت کنند.

آیت الله سید محمد غروی:

نان به نرخ روز خورها به فکر مردم نیستند
اخبـــار

رئیس ستاد انتخابات استان قم:

مصمم به برگزاری 
انتخاباتی سالم هستیم

رئیس ستاد انتخابات استان قم با اشاره به آغاز رسمی زمان تبلیغات 
نامزدهای مجلس شورای اسلامی، ابراز امیدواری کرد که در این مرحله نیز 

نامزدها و طرفداران آن ها با رعایت مسائل قانونی، چالشی ایجاد نکنند.
احد جمالی روز شنبه در گفت و گو با خبرنگاران افزود: تخلفات انتخاباتی 
رصد، بررسی و به مراجع قضایی اعلام می شود، ولی زمان رسیدگی به آن ها 
بعد از پایان انتخابات است. وی ادامه داد: انتخاب اصلی را مردم با ریختن رای 
به صندوق ها رقم می کنند و ستاد انتخابات دفاع از حقوق انتخاب شوندگان و 
انتخاب کنندگان را از وظایف اصلی خود می داند. وی با تاکید بر اینکه مصمم 
به برگزاری انتخاباتی سالم هستیم، گفت: انتخابات در کمال بی طرفی برگزار 
می شود و همه نامزدها برای ما محترم هستند و هیچ فرقی بین آنها نیست. 
جمالی با اشاره به روند ثبت نام نامزدها و احراز صلاحیت ها، افزود: این مسائل 
در قم به خوبی پیش رفت و شاهد هیچ مشکلی در این عرصه ها نبودیم و 
هیات انتخابات قم ضمن تعامل نظام مند و عقلانی با شورای نگهبان، هیچ 
اصطکاکی در این خصوص نداشته است. وی همچنین با بیان اینکه حدود 
14 هزار نیروی بازرسی و اعضای ستاد اجرایی در این انتخابات مشارکت دارند، 
گفت: با توجه به اینکه نیروهای اجرایی آموزش های لازم را دریافت کرده اند، 
اطمینان خاطر داریم تخلفی در پای صندوق رای صورت نمی گیرد و اگر 
مواردی مشاهده شود به طور قطع برخورد لازم صورت می گیرد. وی تاکید 
کرد: همکاری مردم نیز می تواند باعث جلوگیری ازتخلفات شود. جمالی با بیان 
اینکه هنوز شور و نشاط انتخاباتی در قم خود را نشان نداده، تصریح کرد: انتظار 
می رود در چند روز آینده شاهد این قضیه باشیم، گرچه استان قم طبیعت 
خاص خود را دارد و همیشه هم جزء بالاترین درصدهای مشارکت در انتخابات 
بوده است. وی اضافه کرد: در آخرین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی 

مشارکت مردم قم 67.5 درصد بوده است.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه یک میلیون و 600 
هزار تعرفه برای انتخابات در نظر گرفته شده بود، گفت: دراین راستا به منظور 
جلوگیری از کمبود تعرفه، 100 هزار تعرفه به رقم موجود اضافه شد. جمالی 
با اشاره به اینکه قم تنها استانی است که یک حوزه انتخابیه دارد، گفت: 612 
شعبه اخذ رای شامل 79 شعبه سیار و 533 شعبه ثابت دایر می شود که 
نسبت به دوره قبل انتخابات مجلس 39 شعبه و نسبت به انتخابات ریاست 
جمهوری 29 شعبه اضافه شده است. رئیس ستاد انتخابات قم با بیان اینکه 
درصد بالایی از شعبه های اضافه شده، ثابت است، ادامه داد: طبق دوره های 
گذشته انتخابات، این صندوق ها در شعبه هایی که بیش از دو هزار رای اخذ 
شده بود مستقر می شود تا هم مردم راحت تر رای دهند و هم شمارش 
آرا سریع تر صورت گیرد. وی اضافه کرد: صندوق های سیار برای بیماران، 
بیمارستان ها، بیوت مراجع و مراکزی که افراد برای بیرون آمدن معذوریت 
دارند، در نظر گرفته شده است. وی بیان کرد: 10 ساعت وقت قانونی برای 
اخذ آرا یعنی از هشت صبح تا 18 عصر در نظر گرفته شده است، ولی موظف 
هستیم امکان رای گیری را تا آخرین فردی که وارد شعبه های رای گیری می 
شود، فراهم کنیم. جمالی گفت: شمارش صندوق های ثابت در شعبه های 
اخذ رای صورت می گیرد و به صورت محرمانه به فرمانداری اعلام می شود و 
شمارش صندوق های سیار نیز در فرمانداری انجام خواهد شد. وی همچنین 
با تاکید بر اینکه انصراف داوطلبان از شرکت در انتخابات با اعلام در فضای 
مجازی قانونی نیست، تصریح کرد: داوطلبان باید انصراف خود را به صورت 
کتبی به بخشداری ها و یا فرمانداری ها اعلام کنند و اگر کسی با اعلام انصراف 

در فضای مجازی به دنبال جوسازی باشد، تذکرات لازم را می دهیم.

وجود 50 هزار رای اولی در قم
مدیرکل ثبت احوال استان قم نیز در این نشست خبری با بیان اینکه 
متولدان قبل از هفتم اسفندماه 1376 می توانند در انتخابات شرکت کنند، 

گفت: 45 تا 50 هزار تن در انتخابات پیش رو در قم رای اولی هستند.
خلیل مرادی افزود: 768 هزار و 730 تن در استان قم واجد شرایط رای 
دادن در پنجمین دوره انتخابات مجلس خبرگان رهبری و دهمین دوره 
انتخابات مجلس شورای اسلامی در هفتم اسفندماه هستند. وی همچنین 
با بیان اینکه نامزدها می توانند به ازای هر سه صندوق یک نماینده مستقر 
کنند، گفت: نامزدهای مجلس شورای اسلامی و خبرگان رهبری به اختیار 
خود می توانند نسبت به این امر در شعبه های اخذ رای اقدام کنند، ولی ستاد 
انتخابات مصمم است نماینده ای از نامزدها در پای صندوق های سیار اخذ رای 
باشد. وی افزود: وسیله رفت و آمد برای نماینده های نامزدها جهت حضور در 

صندوق های رای سیار در نظر گرفته شده است. 

شهردار قم گفت: تلاش مدیریت شهری 
بر این است که ماندگاری توریسم را افزایش 
دهیم، اکنون ماندگاری توریسم نزدیك به 
پنج و نیم ساعت بوده که باید این میزان 
را به 48 ساعت برسانیم که تحقق این امر 

منجر به رونق اقتصادی شهر می شود.
اهمیت  به  اشاره  با  دکتر سقائیان نژاد 
ورود بخش خصوصی در پروژه های شهری 
اظهار کرد: بخش خصوصی به عنوان موتور 
توسعه پرتحرك باید ورود پیدا کند، با توجه 
به اینکه استان قم سالانه دارای 20 میلیون 
زائر و توریسم است، باید از فرصت موجود 

استفاده کنیم.

مدیریت  تلاش  کرد:  خاطرنشان  وی 
شهری این است که ماندگاری توریسم را 
توریسم  ماندگاری  اکنون  دهیم،  افزایش 
نزدیك به پنج و نیم ساعت بوده که باید 
این میزان را به 48 ساعت برسانیم، اگر 
این امر محقق شود، اقتصاد در شهر ترویج 
پیدا می کند. شهردار قم با اشاره به اینکه 
قم شهر اهل بیت )ع( است، گفت: تمام 
شیعیان در جهان از جمله بحرین و کویت 
آماده هستند که در این شهر سرمایه گذاری 

کنند.
برای  که  تسهیلاتی  کرد:  عنوان  وی 
هتل سازی در اختیار بخش خصوصی قرار 

می دهیم، متفاوت است به عنوان مثال اگر 
در کنار بلوار پیامبر اعظم باشد، تسهیلات 

مضاعفی تعلق می گیرد.
کرد:  خاطرنشان  سقائیان نژاد  دکتر 
تعلق  افراد  به  زمین  مانند  تسهیلاتی 
به  باید  بهره برداری  برای  که  می گیرد 
زمینه  در  و  برگردانند  تقسیط  صورت 
تعلق  افراد  به  تسهیلاتی  نیز  عوارض 

می گیرد.
وی با بیان اینکه باید زمینه ای فراهم 
گفت:  بگیرد،  سرعت  پروژه ها  تا  شود 
برای  خصوصی  بخش  آمادگی  اندازه  هر 
بیشتر  کند،  پیدا  افزایش  سرمایه گذاری 

در  که  می گیرد  صورت  سرمایه گذاری 
زمینه برطرف شدن بیکاری، اشتغال زایی و 

کارآفرینی مفید است.
شهردار قم با اشاره به خط دوم پروژه 
مترو گفت:  این پروژه باید فاینانس شود و 
در مذاکرات با چین کارها را جلو بردیم تا 
با حمایت نمایندگان بتوانیم این پروژه را 

عملیاتی کنیم.
وی به کلنگ زنی شهرك خودرویی اشاره 
کرد و افزود: این شهرك در میدان میوه و 
تره بار واقع شده و خدمات مختلفی مانند 
بیمه، فروش، خرید و تعمیرات خودرو در 

آن ارائه می شود.

شهردار قم:

ماندگاری توریسم در قم باید به دو روز برسد


